
 نگاه ویژه به مالیات و فروش نفت

بودجه انقباضی دولت برای سال آینده
وحید بلالی  برخی از کارشناســان اقتصادی 
معتقدند بودجه به صورت انقباضی بســته شده 
و افزایــش ۱۰۰ درصدی فــروش اوراق دولتی و 
افزایش ۶۰ درصدی درآمدهای مالیاتی گواه این 

نظریه است.
 بودجــه در روز چهارشــنبه ۲۱ دی از طــرف 
دولت به مجلس ارائه شــد، برخی از کارشناسان 
اقتصــادی معتقدند بودجه ســال ۱۴۰۲ تفاوت 
چندانی بــا بودجه ۱۴۰۱ نداشــته و تنها تفاوت 
آن افزایش درآمدهای مالیاتی بیش از ۶۰ درصد 

است.
برخی دیگــر از کارشناســان معتقدنــد بودجه 
به صــورت انقباضی تر بســته شــده و افزایش 
۱۰۰ درصدی فــروش اوراق دولتــی و افزایش 
۶۰ درصدی درآمدهــای مالیاتی گواه این نظریه 
اســت، در این گــزارش قصد داریم بــه صورت 
مختصر بخش هــای درآمدی بودجه را بررســی 

کنیم:

سیاست های مالیاتی
بر اساس لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشور، 
درآمدهای عمومی دولت یک هــزار و ۱۵۷ هزار 
میلیــارد تومان در نظر گرفته شــده اســت. در 
این بین ســهم مالیات ۸۳۸ هزار و ۶۰۹ میلیارد 
تومان )۸,۲۶۲,۹۲۰,۰۰۰ ریــال( در نظر گرفته 
شده است، بنابراین ســهم مالیات در درآمدهای 
بودجه ۴۱ درصد خواهد بود که این ســهم تحول 
در اقتصاد ایران در سال های اخیر بوده و تأثیرات 
مثبت خود را در ســال های آینده نشان می دهد. 
نکته دیگر مالیات بر عایدی ســرمایه است که در 
صورت تصویب می توانــد کمک حال درآمدهای 
مالیاتی دولت بوده و از طرف دیگر بتواند ســرعت 

رشد پایه پولی و خلق پول را کاهش دهد.
در سال گذشــته بخش مالیاتی ۵۲۶ همت بوده 
که امسال به ۸۲۶ همت رســیده و نسبت به سال 
قبل بیش از ۶۰ درصد افزایش را نشــان می دهد. 
در زیر بخشــی از درآمدهای مالیاتی دولت آورده 

شده است:

درآمد ۱۵۹ هزار میلیارد تومانی دولت از 
محل مالیات بر ارزش افزوده

بر اساس لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشور، 
درآمد حاصل از مالیات بر ارزش افزوده برای سال 
آینده به میزان ۱۵۹ هــزار و ۵۳۳ میلیارد تومان 

در نظر گرفته شده است.
همچنین درآمد حاصل از یک درصد نرخ مالیات 
بر ارزش افــزوده موضوع مــاده ۳۷ قانون الحاق 
برخی مواد بــه قانون تنظیم بخشــی از مقررات 
مالی دولت؛ معادل ۳۹ هزار و ۶۸۴ میلیارد تومان 
پیش بینی شده است. درآمد حاصل از رسیدگی 

قطعــی پرونده های مودیــان مالیــات بر ارزش 
افزوده موضــوع بند ب تبصره ۶ نیــز معادل یک 
هزار و ۹۹ میلیارد تومان در نظر گرفته شده است.

 درآمد ۱۲۹ هزار میلیارد تومانی دولت
 از مالیات واردات

بر اساس لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشور، 
مجموع درآمد حاصل از مالیــات بر واردات برای 
دولت در ســال آینده ۱۲۹ هــزار و ۷۱۲ میلیارد 
تومان در نظر گرفته شده است. این درآمد شامل 
درآمد حاصل از حقوق ورودی ســایر کالا، درآمد 
حاصل از حقوق ورودی خودروها، درآمد حاصل 
از حقــوق ورودی دســتگاه های اجرایی، درآمد 
حاصل از یــک درصد عوارض بــر واردات، درآمد 
حاصل از ثبت معافیت هــا و تخفیف های گمرکی 
به نرخ صفر تا سقف ۶۱۰۰۰ میلیارد ریال، درآمد 
حاصل از حقــوق ورودی موضوع مــاده ۲ قانون 
مدیریت حمل و نقل ســوخت و درآمد حاصل از 
حقوق ورودی واردات گوشی های موبایل ساخته 

شده خارجی با قیمت بیش از ۶۰۰ دلار.

وضعیت بازار سرمایه در لایحه بودجه ۱۴۰۲
در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ مقرر شــده است 
۱۵ هزار میلیارد تومان از ســهام شــرکت های 
دولتــی بــرای حمایــت از ســهام داران خرد از 
مخاطرات بازار ســرمایه به صندوق تثبیت بازار 
سرمایه واگذار شود. از ســوی دیگر جهت تقویت 
بنیه شرکت ها، بخشی از ســودی که به افزایش 
سرمایه این شــرکت ها اختصاص پیدا کند با نرخ 
صفر معافیت مالیاتی محاســبه می شــود. با این 
اقدام شرکت ها به افزایش سرمایه تشویق و قدرت 
سرمایه گذاری و توسعه فعالیت های شرکت های 
بورسی بیش ازپیش فراهم می شــود. این خبر به 
اندازه کافی محرک تقاضا در بازار سرمایه نیست. 
البته معامله کالاها در قالب گواهی سپرده کالایی 
و حذف مالیات بــر ارزش افــزوده در بورس کالا 
خبر خوبی برای توســعه بازار ســرمایه است. اما 
محرک های فوق نمی تواند جهــت دهی کلی به 
بازار ســرمایه دهد و بازار برای تعیین تکلیف نیاز 
به مشخص شدن وضعیت دلار نیما و دلار توافقی 
دارد. یکی از نــکات مثبت این روزهــای معامله 
ارز، نزدیک شــدن قیمــت دلار توافقی به قیمت 
دلار بازار آزاد و فاصله کم آن اســت که در صورت 
استمرار می تواند سوددهی برخی از شرکت های 
بورســی که در این بازار ارز را عرضــه می کنند را 
بیشــتر کرده و دلار نیما را نیز همچنان زنده نگه 

دارد.
البته بازار ســرمایه با موانعی برای رشــد در سال 
آینده روبرو اســت که مهمترین آن افزایش ۴۰ 
درصدی نرخ خوراک پتروشــیمی ها اســت که 

حاشیه ســود این صنعت را کاهشی کرده و حتی 
برخی از شــرکت ها را می تواند عملًا از سوددهی 
خارج کند، نکته دیگــر وضعیت خوراک صنایعی 
مانند سیمان و فولاد است که باید دید مجلس چه 

راهکاری را برای آن اجرایی خواهد کرد.

آیا فروش نفت در بودجه واقعی است؟
مهمترین بخش بودجه در ســال های گذشــته 
فروش نفت و وابســتگی بودجه به نفت اســت، 
خوشــبختانه در ســال های اخیر این وابستگی 
کاهــش یافتــه اســت، در ســال ۱۴۰۱ میزان 
درآمدهای نفتی به میــزان ۳۸۰ همت برای نفت 
و فرآورده هــای نفتی پیش بینی شــده بود که بر 
اساس لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور، منابع 
حاصل از فروش نفــت و فرآورده های نفتی ۶۰۳ 
هــزار و ۸۰۷ میلیارد تومان در نظر گرفته شــده 
اســت. ۳۰ درصــد درآمدهای دولــت در لایحه 
بودجه توسط فروش نفت و فرآورده های نفتی در 
نظر گرفته شده و باید دید این پیش بینی محقق 

می شود یا خیر؟
نوید رجایی کارشــناس ارشــد اقتصادی در این 
باره به مهــر گفت: در مورد بودجــه اگر نگاهی به 
گاز اروپا داشــته باشــیم متوجه خواهیم شد که 
نمودارها رونــد نزولی داشــته و انتظار می رفت 
قیمت زیــر ۵ هــزار تومــان بــرای گاز در نظر 
می گرفت که فاصله محسوســی دارد و این اصلًا 
خبر خوبی صنایع به ویژه پتروشــیمی ها نیست. 
از ســوی دیگر با نگاه کلی به بودجه می توان بیان 
داشــت در این مورد تمام تلاش ها بــه کار گرفته 
شده به عنوان مثال اوره به نرخ واقعی تر در بورس 
کالا مبنای قیمت اســت و در نتیجه این به ضرر 
دلال ها می باشــد اما از ســوی دیگــر وجود این 
می تواند باعث افزایش بــالای چهل درصدی در 
محصولات کشاورزی شود که دولت باید تدابیری 
برای محصولات کشــاورزی در نظــر بگیرد. یک 
مورد دیگر که بســیار بایــد توجه کــرد برنامه 
بازنشستگی اســت که پیش از این وزیر اقتصاد از 
برنامه های بازنشستگی و تأمین منابع مالی برای 
بازنشسته ها بسیار شــکایت کرده بود. با افزایش 
۲ سال سن بازنشســتگی دولت تلاش خود را به 
کار گرفته تا با اســتفاده از این قانون هزینه های 

کمتری را متحمل شود.
رجایی بــه بخش های درآمدی دولت نیز اشــاره 
کرده و افزود: بودجه نیز ســقف درآمدهای نفتی 
۶۰۰ همت در نظر گرفته شــده که پنجاه درصد 
بیشتر از سال قبل اســت این بدان معنا است که 
در صورت عدم افزایش قیمت نفــت جهانی باید 
شــاهد افزایش دلار به بیش از ۵۰ هــزار تومان 
باشیم. برای درآمدهای مالیاتی رقمی بالغ بر ۸۲۶ 
همت در نظر گرفته شــده و این نشان دهنده آن 

است که دولت سیاســت های انقباضی را با شدت 
بیشتری ادامه خواهد داد. همچنین برای بورس و 
حمایت از این بازار رقمی بالغ بر ۱۵ همت در نظر 

گرفتند که بسیار ناچیز است.
البته برخی دیگر از کارشناسان معتقدند تحلیل 
فروش نفت زمانی در صورتــی اتفاق خواهد افتاد 
که صادرات نفت ثابت باشــد اما اگــر با افزایش 
صادرات نفت مواجه شــویم که )طبق وعده های 
وزیر نفت قرار اســت صادرات نفت بیشــتر اتفاق 
بیفتد( می توان به محقق شدن آن امیدوار بود. اما 
برخی دیگر معتقدند پیش بینی درآمدهای نفتی 
به صورت غیرواقعی انجام شــده کــه در صورت 
عدم پیش بینی می تواند ۴۰۰ تا ۵۰۰ همت تراز 

کسری بودجه را به وجود بیاورد.

فروش اوراق
بر اســاس لایحه بودجــه ۱۴۰۲ کل کشــور، به 
دولت اجــازه داده می شــود بــرای تأمین مالی 
مصارف این قانون تــا ۱۸۵ همت انواع اوراق مالی 
اســلامی )ریالی- ارزی( را منتشــر کند. اسناد 
خزانه اسلامی منتشره با سررســید تا پایان سال 
۱۴۰۵ به طلبکاران دســتگاه های اجرایی بابت 
تادیه مطالبات واگذار می شــود. بازپرداخت سود 
و هزینه هــای مربوط به انتشــار اوراق در جداول 
شماره ۸ و ۹ این قانون پیش بینی و قابل پرداخت 

است.
سال گذشته فروش اوراق ۸۸ هزار میلیارد تومان 
دولت برای فروش اوراق در نظر گرفته شــده بود 
اما ســال جاری این میزان به ۱۸۵ هزار میلیارد 
تومان رســیده که افزایش بیش از ۱۰۰ درصدی 
را نشان می دهد، جالب است بدانید میزان فروش 

اوراق در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ نیز به 
میزان ۱۰۰ درصد افزایش یافته بود. فروش اوراق 
یکی از راه هــای تأمین هزینه های دولت اســت، 
البته افزایش فروش اوراق می تواند فشار را بر بازار 
سهام بیشتر کرده و آهنگ رشــد بازار سرمایه را 
کمتر کند، البته باید دید دولــت در مقطع فعلی 
می تواند سیاســت انقباضی را در پیش بگیرد و یا 
مجبور است با همان دســت فرمان سال ۱۴۰۱ 
سیاست معتدل اقتصادی را در پیش گرفته تا هم 
تولید دچار رکود نشــده و هم نرخ تورم به شدت 

افزایشی نشود.

فروش اموال منقول و غیر منقول
منابع حاصل از فروش واگــذاری اموال منقول و 
غیرمنقول ۱۰۷ هزار و ۹۹۹ میلیارد تومان تعیین 
شده است که یک هشتم درآمدهای مالیاتی سال 
آینده دولت اســت. نکته قابل توجــه افزایش ۴ 

برابری این درآمد نسبت به سال قبل است.

سایر درآمدهای دولت در بودجه
درآمــد حاصــل از مالکیــت دولت بــه ویژه در 
بخش هــای معدنی و صنعتی در بودجه امســال 
۹۶ همت )هزار میلیارد تومان( بوده که نسبت به 
سال گذشته افزایش کمی داشته و از ۸۷ همت به 

۹۶ همت رسیده است.
درآمد حاصــل از فروش کالا و خدمــات نیز ۲۷ 
همت بوده که نسبت به سال قبل با افزایش کمی 
مواجه شــده و از ۱۸ همت به ۲۷ همت رســیده 

است.
منابع حاصل از واگذاری شــرکت های دولتی نیز 
از ۷۱ همت به ۱۰۶ همت رســیده کــه افزایش 

بیش از ۴۰ درصدی را نشان می دهد. سایر درآمد 
دولت نیز ۲۹ همت بوده که نســبت به سال قبل 

کاهش ۴ همتی را داشته است.

نتیجه گیری
بررســی کل درآمدهای دولت نشــان می دهد، 
دولت ســعی کرده حدالامــکان درآمدهای غیر 
واقعی را محاســبه نکند و در بخش های مختلف 
به جز ۳ بخش فروش نفت، فروش اوراق و مالیات 
افزایش چشــمگیر را شاهد نیســتیم، البته وزن 
بودجه بر ۲ بخش درآمدهــای مالیاتی و فروش 
نفت خواهد بود و تحقق این ۲ رکن اصلی بودجه 
می تواند وضعیــت بودجه را محقــق کند و عدم 

تحقق آن نیز بر کسری بودجه خواهد افزود.
پیش بینی می شود بودجه سال ۱۴۰۲ به میزان 
۳۰ تا ۳۵ درصد بــر آمار نقدینگــی افزوده و در 
ســال ۱۴۰۲ تورم حداقل در محدوده ۲۵ تا ۳۵ 
درصد را شاهد خواهیم بود که اگر با ناهماهنگی 
در دیگر بخش هــای درآمدهــای عملیاتی رخ 
بدهد می تواند تورم بیشــتر را رقــم بزند. تحقق 
درآمدهای نفتی از راه افزایــش فروش نفت در 
مقطع فعلی می تواند دســت دولت برای کنترل 
تورم و کنترل نرخ ارز بازتــر کند اما فروش نفت 
پایین تر از مقدار پیش بینی شده می تواند فشار 
بر بازار ارز را افــزوده و دولت را مجبور به پذیرش 
نرخ ارز بــالای ۴۰ هزار تومان کنــد و هم زمان 
دولت دست به درآمدزایی از راه های دیگر مانند 
مالیات، فروش اوراق و عرضه شرکت های دولتی 
و… زند. باید دید اســتراتژی فعلــی دولت در 
کنترل پایه پولی و تورم تولیــد کننده می تواند 

در سال آینده اتفاق بیفتد یا خیر؟

آل اسحاق:بحران اقتصاد با شعار سیاسی و نگاه های گروهی قابل حل نیست

خ ارز چیست؟  تاثیر کسری بودجه بر نر
قیمت ربع سکه  یک میلیون تومان کاهش یافت

خ ارز چربید ور طلای جهانی بر نر  ز
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رهبر معظم انقلاب در دیدار جمعی از مداحان و شاعران اهل بیت  )ع(:
 باید قوی شویم و دشمن را مایوس کنیم

وزیر نفت: قطع جریان واردات گاز از ترکمنستان
افت فشار گاز در ۵ استان

سعید مظفری زاده: نبود VAR به فوتبال ما ضربه می زند
حذف فغانی بدسلیقگی فدراسیون فوتبال است
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تولید کلزا در کنار کشت نیشکر
کیوان فرهنگ آسا  با توجه به نیاز کشــور به روغن و واردات بخش قابل توجهی 
از نیاز به دانه از خارج کشــور، اســتفاده از ظرفیت های تولید محصولات دانه های 
روغنی از سه دهه قبل از سوی وزارت جهاد کشــاورزی در قالب طرح های توسعه 
دانه های روغنی و در دولت های مختلف مطرح و بعضاً به موفقیت های نســبی نیز 

دست یافته است.

یادداشت

مادران هوش عاشقانه جهان را ارتقا می بخشند
مینا نبئی مادرم، هوش عاشقانه جهان را ارتقا می بخشد. مادرم، فاتح بی ادعای 
ســرزمین مهراست. مادرم، نقاش اســت. نقاشی چیره دست و عاشــق. مرا که در 

آغوش می کشد، آبروی رنگ و بوم و قلم می شود.

دیدگاه



امیرعبداللهیان اعلام کرد

دو پیشنهاد تهران در جمع سران و وزیران کشورهای جنوب

رهبر معظم انقلاب در دیدار جمعی از مداحان و شاعران اهل بیت  )ع(:

 باید قوی شویم و دشمن را مایوس کنیم

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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آیت الله خاتمی در نماز جمعه تهران:
جزایر سه گانه تا ابد برای ایران است

خطیب نماز جمعه تهران گفت: جزایر ســه گانه برای ابد ایرانی اســت 
و کســی قصد دســت درازی به آن را ندارد و نمی تواند هم کاری کند، 
کمااینکه تاکنون نتوانسته اند. آیت الله سید احمد خاتمی خطیب نماز 
جمعه این هفته تهران )۲۳ دی ماه( در خطبه های عبادی سیاسی نماز 
جمعه، اظهار داشــت: خطبه را مزین می کنم بــه کلام نورانی حضرت 
زهرا )س( و این است که تقوا داشته باشید و احکام خدا را تا زمان مرگ 
زنده نگه دارید. بنده خدا باشــید و آنچه او می گوید انجام دهید و آنچه 

نمی گوید، انجام ندهید. این سعادت و سربلندی است.
خطیب موقت جمعه تهران بیان کرد: همه اهــل بیت به ویژه حضرت 
فاطمه )س( محور وحدت جهان اسلام هستند. شــیعه و سنی باید به 
احترام یگانه رســول الله جشــن بگیرند. البته این محبت فقط عاطفی 
نبود بلکه این محبت، محبت مکتبی بود. زمانی بود که حضرت فاطمه 
)س( گوشواره، دستبند و زیور آلات خود را به نزد حضرت محمد )ص( 
فرستاد و به فرستاده گفت که به پیامبر بگو این هدایا در راه خدا هزینه 

شود. پیامبر سه بار فرمودند پدرت فدایت شود.

جمهوری اسلامی ایران یادگار امام )ره( است
آیت الله خاتمی با اشاره به ایام ولادت امام راحل عظیم الشان، گفت: امام 
عزیزی که حق عظیمی بر گردن ما دارد و حاکمیت اســلام، استقلال 
ایران و آزادی که خداوند به ملت ایران داده اســت، هدیه ایشان است. 
جمهوری اسلامی ایران یادگار امام )ره( اســت. امام بزرگوار فرمود که 
در میان شما باشم یا نباشم، نگذارید انقلاب به دست نامحرمان بیفتد. 
الحمدالله شما مردم خوب ایران به این وصیت نامه عمل کرده و خواهید 
کرد.خطیب نماز جمعه موقت تهران خاطرنشــان کرد: مســئله دوم 
۲۴ دی ماه ســالروز انتصاب مقام معظم رهبری به امامت جمعه تهران 
از ســوی امام خمینی )ره( در سال ۱۳۵۸ اســت. آرزو داریم از همین 
تریبون نماز جمعه شاهد سخنرانی های پرشور، حماسی و الهام بخش 
مقام معظم رهبری باشیم.وی ادامه داد: ســه شنبه ۲۶ دی ماه سالروز 
فرار شــاه خائن محمدرضا پهلوی است. او ۳۷ ســال جنایت کرد. دین 
ستیزی، آزادی ستیزی، استقلال ســتیزی و مردم ستیزی منش او بود 
و سرانجام ملت او را از کشور راند.آیت الله خاتمی گفت: مناسبت بعدی 
۲۷ دی ماه سالروز شهادت فداییان اســلام است که به دست مزدوران 
پهلوی انجام گرفت. آنان نوری بودند در ظلمت سیاه حکومت طاغوت 

که در سال ۱۳۳۴ به شهادت رسیدند.

اسلام شخصیت زن را احیا کرد
خطیب نماز جمعــه موقت تهران خاطرنشــان کــرد: در هفته ای که 
گذشــت، مقام معظم رهبری ســه دیدار مهم با مردم داشتند؛ اقشار 
مختلف از جامعه با ایشان دیدار داشــتند. یکی از دیدارها، دیدار بانوان 
با ایشــان بود که مطالب مهم و کلیدی فرمودند. بیــت الغزل فرمایش 
حضرت آقا این بود که اســلام شــخصیت زن را احیا کرد. اسلام چنین 
کرد که زن و مرد در سلوک الی الله راه برایشان باز باشد. در این راه زن و 
مرد می توانند به قله برســند اما وظایف و اختیاراتی که زن و مرد دارند، 

تفاوت دارد و این تفاوت بر مبنای اعتدال است.

آیت الله خاتمی تصریح کرد: غرب، زن را اسیر می خواهد. در غرب مطرح 
اســت که اســتفاده ابزاری از زنان می کنند. آنان زن را برای کار ارزان و 
ارضای غرایز جنسی می خواهند اما اسلام می گوید زن شخصیت خود 
را بشناسد. حجاب هم در همین راســتا مطرح می شود تا شخصیت زن 

را حفظ کند.

بسیجی کشی معنایی جز هدف قرار دادن امنیت کشور ندارد
خطیب نماز جمعه موقت تهران گفت: نکتــه دوم در دیدار مقام معظم 
رهبری با مردم قم در ۱۹ دی ماه بود که فرمودند می خواهند القا کنند 
اغتشاشــات به علت ضعف های مختلف اقتصادی و… بوده اســت. آقا 
فرمودند برعکس؛ اینها بــه صحنه آمدند تا اقتدار ایــران را بزنند. آنان 
به خیابان نیامدند تــا ضعف ها را اعتراض کنند. آن هــا آمدند تا امنیت 
را هدف قرار دهند. کســانی که ســطل زباله آتش می زنند، برای بیان 
ضعف ها نیست. »پلیس کشی« و »بسیجی کشی« یعنی چه؟ جز هدف 

قرار دادن امنیت کشور معنایی دارد؟
آیت الله خاتمی اظهار داشــت: دشــمن با تبلیغات و دروغ کار خودش 
را پیش می برد. ۳۸ هزار دروغ در رســانه های غربی و فضاهای مجازی 
گفتند. تبلیغات و خوراک آنها از طریق القای دروغ ها است. شما هم باید 
جهاد تبیین داشته باشید. همه دستگاه ها، حوزه، دانشگاه به خصوص 
صدا و ســیما و همه آنهایی که شــنونده ای دارند از جمله همه شما که 

خانواده دارید، لازم است این جهاد تبیین را داشته باشید.

شارلی ابدو نشریه مبتذلی است
وی اذعان داشت: موضوع دوم مســئله حرمت شکنی نسبت به ساحت 
مقام معظم رهبری در فرانسه بود. آن نشــریه که این غلط را انجام داده 
است، نشریه مبتذلی اســت که در آســتانه تعطیلی قرار داشته است. 
هر چند آن عددی نیســت و امروز ملت ایــران راهپیمایی خود را برای 
محکومیت آن توهین انجــام خواهند داد.خطیب نمــاز جمعه موقت 
تهران گفت: باید توجه داشت ریشه این کارها کجاست. ریشه این است 
که می خواهند اســلام را بزنند. ما فدای اسلام هســتیم. ما برای اسلام 
جان می دهیم. آنها می خواهند چراغ اسلام را خاموش کنند که به فضل 
اسلام این چراغ خاموش شدنی نیست. ریشــه عناد آنها با اسلام است.

وی ادامه داد: مطلــب دوم آنکه چرا امام و مقام معظــم رهبری را مورد 
هجمه قرارمی دهند؟ چــون این بزرگواران از اســلام می گویند. اینها 
کینه دارند. مقام معظم رهبری پرچمی را که امام برافراشت نگذاشتند 
زمین بماند. تا نظام اسلامی پابرجاســت که امیدوارم با ظهور حضرت 
مهدی )عج( اشد، عناد آنها ادامه دارد و راه مقابله با آنان استقامت است.

آیت الله خاتمی بیان کرد: نکته ســوم قصه خلیج فارس است. در قدیم 
ترین ســندها این آبراه به نام خلیج فارس نامیده شده است. این به نام 
یک ملت است. این ملک ایران بوده و هســت و خواهد بود. آنچنان که 
جزایر سه گانه برای ابد ایرانی است و کســی قصد دست درازی ندارد و 
نمی تواند هم کاری بکند. کمااینکه تاکنون نتوانسته اند. حرفش را هم 
ندارند بگویند.وی افزود: نکته چهارم قصه تحریم ایران است. در روزها 
و ماه های گذشته این کار توســط اروپا، آمریکا و نوچه های آنان صورت 
گرفته است. آنان مسابقه در تحریم کردن گذاشتند اما هدف آنان از این 
تحریم ها چیست؟ به نظر هدف آنها انزوای ایران است، اما آیا واقعاً به این 
هدف رســیده اند!؟آیت الله خاتمی ادامه داد: ایران بی اعتنا به تحریم ها 
راهش را به فضل خدا دنبال می کند. به پیشــرفت های شایان رسیده و 
خواهد رسید و شما ملاحظه می کنید هر کســی که تحریم می کنند، 
او محبوب مردم می شود و استکبارســتیزانه و با قوت راهشان را ادامه 
می دهند. پس این چه حماقتی اســت که آنها انجام می دهند؟ به فضل 

خدا، ایران اسلامی به راهش ادامه می دهد.

تریبون

رئیس جمهور خطاب به مسئولان دولتی با بیان این که 
هیچگونه پارتی بازی و فساد اداری در دولت سیزدهم 
پذیرفته نیســت، تأکید کرد: مردم بــرای ما بهترین 
ناظرین هســتند و از آنها می خواهیم هرگونه فســاد 

اداری را سریعاً گزارش کنند.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی در ادامه دومین سفر 
اســتانی خود به اســتان یزد با حضور در شهرســتان 
خاتم با مردم این شهرستان محروم دیدار کرد و ضمن 
تبریک فرا رسیدن روز زن به بانوان غیور، صبور و زینبی 
ایران اسلامی و شهرســتان خاتم، اظهار کرد:  استقبال 
مردم در حقیقت تجلیل از مقام و آبروی شهداســت و 
به این معناســت که مردم شهرستان های مختلف این 
استان همیشــه ولایت مدار بود و هستند و به دشمنان 
انقلاب پیام می دهد که شــما دچار اشتباه محاسباتی 
شــده اید و بدانید که مردم ایران اسلامی همیشه تابع 

امر ولی هستند.وی با بیان این که مشکلات 
موجود هیچ وقت مانــع ولایت مداری مردم 
شهرستان خاتم نشده است، افزود: این پیام 
یاسی برای دشــمنان ملت و انقلاب اسلامی 

ایران است.
رئیس جمهــور نیــروی انســانی کارآمد، 
جوان،  مبتکر و خلاق را مهمترین ســرمایه 

ایران اســلامی دانســت و گفت: ما ذخائر بسیاری در 
کشور داریم که اگر درست بهره برداری شود می تواند 

مشکلات کشور را حل کند.
آیت الله ســید ابراهیم رئیســی با بیان این که می شد 
در گذشــته ها زیرساخت های توســعه ای و راهبردی 
جدی تری برای مردم انجام شــود، تصریح کرد:  اتکا به 
خارجی ها نظیر آمریکا و غرب یکی از نادرســت ترین 

اقدامات و تفکرهای توسعه ای برای کشور است.

رئیسی تنها راه موفقیت اعتماد به داشته های 
داخلــی، ایســتادگی و فرهنــگ مقاومت 
اســت، گفت:  دولت ســیزدهم مصمم است 
کــه ظرفیت های داخلــی نظیــر معادن و 
زمینه های مختلف را مورد توجه قرار دهد و با 
نیروی انسانی کارآمد زندگی مردم را متحول 
کنــد.وی تحــول را رویکرد جــدی دولت 
سیزدهم دانســت و بیان کرد:  نگاه زنان و مردان شاغل 
در دســتگاه های دولتی باید تحولی باشــد و با اولویت 

رفع مشکلات مردم حرکت کنند.
رئیس جمهور با بیان این کــه توجه و برنامه ریزی برای 
حوزه مســکن اولویت جدی دولت ســیزدهم است، 
گفت:  مسئله و دغدغه مســکن را در شهرستان خاتم 
حل می کنیم.رئیس قوه مجریه رفع مشــکل اشتغال 
جوانان را از دیگر اولویت های اجرایی دولت دانســت و 

بیان کرد:  دختران و پسران فارغ التحصیل دانشگاهی 
را با جدیت برای کسب و کار پایدار حمایت می کنیم.

وی ســاخت بیمارستان در شهرســتان خاتم را با قید 
فوریت دنبال می کنیم، تأکید کــرد:  در ادامه آنچه که 
تاکنون انجام شده است رفع مشکل درمانی در خاتم را 

به زودی آغاز و به پایان می رسانیم.
رئیس جمهور ســاماندهی راه های کشــور را از جمله 
اولویت های اجرایی وزارت راه و شهرســازی دانســت 
و بیان کرد:  در این راستا ســاماندهی سریع جاده های 
ارتباطی خاتم به بهترین شــکل را به عنــوان یکی از 

مصوبات سفر دوم پیگیری می کنیم.
رئیس جمهور خطاب به مســئولان، مدیران و دســت 
اندرکاران دولتــی، گفت: مردم ممکن اســت در برابر 
برخی کمبودها صبوری کنند ولی به هیچ عنوان پارتی 

بازی و تبعیض را نمی پذیرند.

رئیس جمهوری

خریدار  وزیــر امور خارجــه جمهوری 
اســلامی ایران در اجلاســی بــه میزبانی 
هند،پیشنهاد تشکیل تروئیکای کشورهای 
جنوب برای همکاری اقتصادی، هسته ای، 
امنیتی و فرهنگی همچنین ایجاد رســانه 

مستقل برای جنوب را مطرح کرد.
 حسین امیر عبداللهیان در نشست وبیناری 
وزرای خارجه »صدای جنوب« شــرکت و 
طی سخنانی، دیدگاه ها و نظرات جمهوری 
اســلامی ایران در ارتباط با موضوعات مهم 
جهانی و نقش تاثیرگذار کشورهای جنوب 

در عرصه بین المللی را تشریح کرد.
وزیر امور خارجه کشــورمان در بخشی از 
ســخنرانی خود تاکید کرد: در حال حاضر 
جهــان گرفتار بحــران های چنــد لایه و 
پیچیده اســت و با چشــم انداز بازگشــت 
کووید -۱۹، درگیری، جنگ و تروریســم، 
توسعه نیافتگی و تبعات سوء فقر و نابرابری 
اقتصادی و همزمان شــرایط رکود و تورم 
روبرو اســت؛ این در حالی است که شماری 
از بازیگران به جای همفکــری و همکاری 
برای حــل معضلات جهانــی و حل بحران 
ها، در مســیر منافع یکجانبــه خود تلاش 
می کنند و از راه اعمال نفــوذ در نهادهای 
مالی و اقتصادی بیــن المللی و تحریم های 
یکجانبه و ظالمانه، کشــورهای مستقل و 
خواهان چند جانبه گرایی را تحت فشــار 

قرار می دهند.
امیرعبداللهیــان در ادامه خواســتار اتخاذ 
گام هایی عملی بــرای تحکیم صلح و ثبات 
و امنیــت جهانی شــد و آمادگی جمهوری 
اســلامی ایران برای همکاری با گروه ۲۰ را 
اعلام و شــکل گیری تروئیکای کشورهای 
جنــوب در راســتای تامین منافــع مردم 
جنوب، همکاری هــای چند جانبه، منطقه 
ای و بین المللی در چارچوب همکاری برای 
تثبیت امنیت انرژی در جهــان و همزمان 
تلاش هم افزا بــرای امنیت غذایی و زنجیره 
های تامین، همــکاری های چند وجهی در 
حوزه حمل و نقل، مواصلات و ترانزیت، بهره 
مندی عادلانه و صلح آمیز از انرژی هســته 
ای و حرکت به ســوی خلع ســلاح هسته 
ای عمومی در جهان، مبارزه با تروریســم و 
افراطی گری و تقویت بردبــاری مذهبی و 
همچنین ایجاد رســانه ای مســتقل برای 
جنوب را بعنوان پیشــنهادات کشــورمان 

مطرح کرد.
وزیر امــور خارجــه در بخــش دیگری از 
ســخنرانی خود اظهــار کــرد، جمهوری 
اسلامی ایران اراده قاطع برای استیفای حق 
بهره مندی از انرژی هسته ای برای مقاصد 
صلح آمیز آن از جمله غنی ســازی را داشته 
و با حســن نیت و بر مبنای برابری به تحقق 
توافق هســته ای پایبند است، با این وجود، 

دولت کنونــی آمریکا به رغم درخواســت 
جامعه بین الملل و جامعه جهانی، همچنان 
بر نقض تعهدات و سیاست تحریمی و بهانه 
جویی و وقت کشی پافشــاری دارد و این در 
حالیســت که جمهوری اســلامی ایران به 
همکاری هــای خود با آژانــس بین المللی 

انرژی اتمی ادامه می دهد.
امیرعبداللهیــان تاکیــد کــرد: جمهوری 
اسلامی ایران در برابر تهدید و فشار خارجی 
و زور تســلیم نمی شــود و معتقد اســت 

دیپلماسی و مذاکره بهترین گزینه است.
در این اجــلاس علاوه بــر وزیــر خارجه 
کشــورمان، وزاری خارجه کشورهای هند 
)میزبان(، ارمنستان، عمان، مالدیو، پاناما، 
جامائیکا، کنیا، الســالوادور، گرجســتان، 
اوگاندا و تونس، دمنکیــن نیز به بیان نقطه 

نظرات و دیدگاههای خود پرداختند.
تاکید بر چند جانبه گرایــی و اصلاح رویه 
هــای بین المللــی و مالی حاکــم بر نظام 
بین المللی به نحوی کــه بیانگر انتظارات، 
اولویتها و مشــارکت کشــورهای جنوب 
باشــد؛ تاکید بر همکاری های مشــترک 
جهانی به ویــژه بین کشــورهای جنوب 
بمنظور رویارویی با چالش های مشــترک 
جهانــی از جملــه در حوزه هــای مربوط 
به امنیــت غذایی، امنیت انــرژی و تاکید 
بــر جلوگیــری از آســیب هــای چالش 

های جهانــی از جمله تغییــرات اقلیمی، 
بحرانهــای جهانــی، جنــگ، پاندمــی، 
تروریسم و خشــونت؛ قرض و بدهی های 
مالی کشــورهای کوچــک و اقتصادهای 
در حال رشــد به ویژه در پرتو شرایط فعلی 
جهان و لــزوم عمل دولت های شــمال به 
تعهدات خود؛ حرکت به سوی انرژی های 
تجدید پذیر و پاک و لــزوم در نظر گرفتن 
آســیب پذیری های کشورهای کوچک تر 
و ضعیفتر؛ و نیز لزوم ارتقای همکاری ها و 
مشارکت بین المللی کشورهای جنوب از 
محورهای اصلی صحبتهای وزاری خارجه 

شرکت کننده در این اجلاس بود.

سوبرامانیام جایشــانکار وزیر خارجه هند 
نیز بعنوان میزبان و سخنران افتتاحیه این 
نشست اظهار داشــت : هند بعنوان رئیس 
گروه ۲۰ ، در سال ۲۰۲۳، ســعی دارد تا با 
برگــزاری برنامه هــا و رویدادهای مختلف 
نقطه نظرات سایر کشورهای مطرح جهان 

را نیز جمع آوری و منعکس نماید.
دولت هند با هدف آمادگــی برای برگزاری 
اجلاس ســران گروه ۲۰ که در شهریور ماه 
سال ۱۴۰۲ به ریاســت هند برگزار خواهد 
شد، نشست سران و وزرای خارجه منتخب 
چند کشــور در حال توســعه را بــا عنوان  

صدای جنوب به شکل وبیناری برگزار کرد.

 رئیسی: هیچگونه پارتی بازی در دولت سیزدهم پذیرفته نیست

خریدار  رهبــر معظم انقــلاب در دیدار 
جمعــی از مداحــان و شــاعران اهل بیت  
)ع(، علت به ثمر نرســیدن نقشــه جامع و 
برنامه ریزی شده دشــمن در قضایای اخیر 
را محاســبات غلط آنهــا از واکنش مردم، 

جوانان و مسئولان خواندند.
در آستانه خجسته سالروز ولادت با سعادت 
حضرت فاطمه زهرا ســلام الله علیها، رهبر 
انقلاب اسلامی در دیدار جمعی از مداحان 
اهل بیت، مداحی را هنــری ترکیبی برای 
انتقال معارف و احساسات و نقش آفرینی در 
معرکه های حســاس کشور دانستند و علت 
به ثمر نرسیدن نقشــه جامع و برنامه ریزی 
شده دشــمن در قضایای اخیر را محاسبات 
غلــط آنهــا از واکنــش مــردم، جوانان و 
مســئولان خواندنــد و تأکید کردنــد: راه 
مأیوس کردن بدخواهان از دشــمنی، قوی 

شدن ایران است.
حضرت آیــت الله خامنه ای در ایــن دیدار، 
محبت و ارادت حضرت صدیقه کبری را در 
امور شخصی و عمومی بسیار مؤثر دانستند 
و در بیان نکاتی خطــاب به مداحان گفتند: 
مداحی، میراث شــیعه و یــک هنر مرکّب 
اســت که از ترکیــب صدای خوش، شــعر 
خوب، آهنگ مناسب و محتوای فاخر ایجاد 
می شود و باید همچون سایر متون ارزشمند 

دینی همه ارکان آن زیبا باشد.
ایشان با اشاره به اهمیت آهنگ مناسب در 
انتقال مفاهیم، گفتنــد: برخی آهنگ ها که 
متناســب با ترانه های گناه آلود است برای 
مداحی مناسب نیست و مداحی نباید با آنها 

مخلوط شود.
حضرت آیت الله خامنه ای بالا بردن رشــد 
فکری جامعــه را از جملــه مأموریت های 
مداحی برشــمردند و گفتنــد: در مداحی 
عــلاوه بــر معرفت آمــوزی، برانگیختن 
احساســات نیز وجود دارد. البته احساس 
بدون تعقل ســودمند نیســت اما ویژگی 
بی بدیل معرفت آموزی در متون شیعی این 
است که علاوه بر احساسات، عمق معرفتی 

مخاطب را نیز افزایش می دهد.
ایشــان با اشــاره به نقش آفرینی برجسته 
مداحان در معرکه های حســاس کشــور 
از جمله دفاع مقدس و ترغیــب جوانان به 
حضور در جبهه ها و فداکاری برای کشــور 
و همچنیــن در قضایای گوناگــون مانند 

فتنه ۸۸ و ۹ دی، تأکیــد کردند: بدانید که 
به عنوان مداح در کجا ایستاده اید و با پدیده 
بزرگ و جذاب مداحــی در خدمت انقلاب 
یعنــی تحول روزآمد کشــور و گســترش 
فضای »مبارزه با طاغوت و ظالم و استکبار و 

فساد« نقش آفرینی کنید.
کار  را  فرهنگ ســازی  انقــلاب،  رهبــر 
مهم دیگــر مداحــان دانســتند و گفتند: 
»اســتقامت در برابر دشــمن یا هجوم در 
مقابل آن«، »پیشــرفت علمی«، »خانواده 
و فرزنــدآوری«، »بصیــرت و امیددهی« و 
»ایستادن در مقابل شگردهای یأس آفرین 
دشــمن در ذهــن جوانان« جــزو مفاهیمِ 
نیازمند به فرهنگ سازی و هدایت فکری و 

عملی مخاطبان است.
ایشان با برشمردن شروط لازم برای ایفای 
این نقش آفرینی ها، شــرط اول را داشــتن 
دغدغه هدایت مــردم و پرهیز از غلبه دادن 
پول و شــهرت و جایگاه اجتماعــی در کار 
مداحــی، خواندند و افزودند: شــرط دیگر 
نقش آفرینی بهتر مداحان، معرفت اندوزی 
اســت بنابراین با مطالعه کتابهای اخلاق، 
حدیث، تفســیر و آثار بزرگانــی همچون 
شــهید مطهری، مبانی معرفتــی خود را 

مستحکم کنید.
حضرت آیــت الله خامنه ای، بــه روز بودن 

در قبال حوادث مهم جهانی را شــرط دیگر 
مداحی مؤثر دانســتند و گفتنــد: دنیا در 
حال تغییرات اساســی اما تدریجی اســت 
و ما با یک پیچ تاریخی مهــم مواجه و یا در 
درون آن هســتیم که باید با مطالعه، از این 

تغییرات مهم در دنیا و کشور آگاه باشید.
رهبر انقلاب اســلامی ســپس بــه تبیین 
نقشــه و محاسبه دشــمن در حوادث اخیر 
پرداختنــد و گفتند: در این قضایا، نقشــه 

دشمن، جامع اما محاسبه آن غلط بود.
ایشان با تأکید بر اینکه دشمن همه عوامل 
لازم برای اخلال و تخریب در یک کشــور را 
بــه کار انداخت، در برشــمردن این عوامل 
گفتند: عامل اقتصادی وجود داشــت چرا 
که وضعیت اقتصادی کشــور خــوب نبود 
و نیســت بنابراین مشــکل معیشتی مردم 

زمینه ای بود که از آن استفاده کنند.
رهبر انقلاب اســلامی افزودنــد: همچنین 
عامل امنیتــی، نفوذ تیم های جاسوســی، 
غوغای ایران هراســی اســتکبار در دنیا به 
روش ها و شــیوه های تبلیغاتــی مختلف، 
همراه کــردن بعضــی عناصــر داخلی با 
خودشــان، تحریــک انگیزه هــای قومی، 
مذهبی، سیاســی و شــخصی، و تبلیغات 
فراگیر، از دیگر عوامل اخلال بود که از ماه ها 

قبل آنها را فعال کردند.

حضرت آیــت الله خامنه ای خاطرنشــان 
کردند: من به عنوان یــک ناظر، در دل خود 
به مهندسی خوب دشــمن »آفرین« گفتم 
چرا که همه چیــز را در جای خود و به اندازه 
فراهم کرده بود اما با وجود این نقشه که در 
کشورهایی نیز اثرگذار است، موفق نشدند 

زیرا محاسبه آنها غلط بود.
ایشان در برشــمردن مصادیقی از محاسبه 
غلط دشــمن خاطرنشــان کردند: خیال 
می کردند ملــت ایران به علت مشــکلات 
اقتصادی با نقشــه براندازی و تجزیه طلبی 
آنها همراهی خواهــد کرد. خیال می کردند 
با فحاشی و بددهنی و اهانت های گوناگون 
می تواننــد مســئولان کشــور را منفعل و 
از میدان خــارج کنند. خیــال می کردند 
با وسوســه و هیاهو می توانند مســئولان 
ســطح بالای کشــور را دچار اختلاف نظر 
کنند. خیــال می کردند بــا دلارهای نفتی 
فلان کشــور مزدور آمریکا می توانند اراده 
جمهوری اسلامی را تحت تأثیر قرار دهند. 
خیــال می کردند با تشــویق چنــد عنصر 
خودفروخته به پناهندگی به کشوری دیگر 
و لجن پراکنی علیه ایــران، جوانان ما ناامید 
می شوند، در حالی که اشتباه کردند و کسی 

به آنها اعتنایی نکرد.
رهبر انقلاب اســلامی تأکیــد کردند: آنها 

اشتباه کردند چرا که اراده و عزم جمهوری 
اســلامی از همه عوامل قدرت آنها قوی تر 
و راســخ تر بود.حضرت آیــت الله خامنه ای 
افزودند: ۴۰ سال است که از هر طریقی علیه 
جمهوری اسلامی تلاش می کنند اما چون 
محاسباتشــان غلط بوده و اســت تا کنون 
شکســت خورده و در آینده نیز شکســت 

خواهند خورد.
ایشــان با تأکید بر اینکه محاســبات غلط 
دشمن نباید موجب غفلت ما شود، گفتند: 
ما هم باید حواسمان باشد. اینگونه نباشد که 
دچار غفلت و غرور شــویم و بگوییم قضایا 
تمام شــد. باید در میدان بمانیــم و بدانیم 

عامل حفظ ملت، امید و وحدت ملی است.
رهبر انقلاب اســلامی خاطرنشان کردند: 
ســلایق و نظرات مختلفی در کشور وجود 
دارد اما درباره اســلام، نظــام و انقلاب بین 
مردم وحدت نظر اســت. بنابراین نگذاریم 
این وحدت از بین برود و به اختلافات قومی، 
مذهبی و تحریک احساسات یک گروه علیه 

گروه دیگر کمک نکنیم.
ایشــان با تأکید بر اینکه هر کــس به اتحاد 
ملت خدشــه وارد کند، برای دشــمن و در 
زمین و نقشــه آن کار کرده اســت، گفتند: 
همگان از جملــه عناصرِ منبــری، مداح، 
دانشــگاهی، نویسنده و شــاعر باید به این 
مســئله توجه کنند و دشــمن را دست کم 

نگیرند.
حضــرت آیــت الله خامنه ای، قوی شــدن 
را عامل اصلــی در مأیوس کردن دشــمن 
دانســتند و افزودند: هــر گاه آنچنان قوی 
شویم که دشــمن مأیوس شود، می توان به 
آسودگی و آســایش خاطر دســت یافت و 
علت تأکیدهای مکرر بر قوی شــدن ایران 

نیز همین مسئله است.
ایشان با تحســینِ آمیختن سرود با مداحی 
برای انتقال مفاهیم مهم، گفتند: رشــحات 
انقلاب در خارج از مرزهای کشــور هم روز 
به روز بیشتر بروز پیدا می کند که نمونه آن 
گسترش سرود سلام فرمانده در کشورهای 
دیگر و اجرای آن به زبان های مختلف حتی 
به زبان فارســی بود که این عوامل می تواند 
به اقتدار کشــور کمک کند.در ابتدای این 
دیدار، هشــت تن از مداحان و شــاعران به 
قرائت اشــعار و مدایحی در فضائل حضرت 

فاطمه زهرا سلام الله علیها پرداختند.
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تولید کلزا در کنار کشت نیشکر
کیوان فرهنگ آسا  با توجه به نیاز کشــور به روغــن و واردات بخش 
قابل توجهــی از نیاز به دانه از خارج کشــور، اســتفاده از ظرفیت های 
تولید محصولات دانه های روغنی از ســه دهه قبل از سوی وزارت جهاد 
کشاورزی در قالب طرح های توســعه دانه های روغنی و در دولت های 

مختلف مطرح و بعضاً به موفقیت های نسبی نیز دست یافته است.
با توجه به بحران آبی کشور کشــت محصولات کشاورزی با محدودیت 
مواجه شده و در این راستا وزارت جهاد کشاورزی موضوع الگوی کشت 

را مطرح و در صدد است آن را عملیاتی نماید.
در این راســتا بخش خصوصی نیز همگام با دولت در بهــره برداری از 

پتانسیل کشور در تولید محصولات اساسی همراه بوده است.
کشــت مخلوط یا اینترکراپینگ نیشــکر وکلزا از مواردی است که به 
عنوان یک الگو می تواند کمک شایانی به تولید دانه های روغنی کند. در 
استان خوزستان اراضی گسترده ای تحت کشت نیشکر قرار گرفته و با 
توجه به فواصل کشت این گیاه، می توان نسبت به کشت کلزا در اراضی 

کشت اولیه یا راتون در مراحل ابتدای رشد اقدام کرد.
در این راستا در سال جاری یکی از شرکت های زراعی داخلی نسبت به 
کشت مخلوط کلزا و نیشــکر در ۱۰۰ هکتار از اراضی خوزستان اقدام 
کرده است، در این کشــت در فواصل خطوط ۹۰ ســامتی متر نیشکر 
کشــت شــده در مرداد، کشــت کلزا با مصرف ۳ کیلو بذر در هکتار در 

منطقه شوشتر در ابتدای آبان ماه عملیاتی شده است.
در این شیوه کشــت از فضای بدون اســتفاده زمین بهره برداری شده 
و علاوه بر پیش بینی برداشــت ۱۸۰۰ کیلو دانه کلــزا در هر هکتار با 
هوادهی مناسب ریشه و مبارزه با علف های هرز و همچنین تقویت گیاه 

اصلی به افزایش کمیت وکیفیت نیشکر نیز کمک خواهد شد.
در این پایلوت کشت نسبت به بررسی صفات کمی و کیفی گیاه اصلی و 

گیاه کلزا از سوی کارشناسان زراعی اقدام خواهد شد.
در استان خوزستان بیش از ۱۵ هزار هکتار از اراضی با پیش بینی تولید 

۳۰ هزار تن از قابلیت گشت مخلوط برخوردار است.

سخنگوی وزارت صمت:
وی جدید فعلا در بورس عرضه نمی شود  خودر

ســخنگوی وزارت صمــت گفــت: تا مشــخص شــدن ســاز و کار 
قیمت گذاری، خودروی جدید در بورس عرضه نخواهد شد.

 امید قالیباف از عرضه نشــدن خودرو جدید در بورس کالا تا مشخص 
شدن ساز و کار قیمت گذاری خبر داده است. 

ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت افــزود: عرضه خودروهایی 
که تا پیش از این در بورس انجام می شد تا زمان دست یابی به چارچوب 
مشترک قیمت گذاری با شــورای رقابت می تواند ادامه داشته باشد اما 
این وزارتخانه تا پیش از نهایی شــدن موضوع قیمت گذاری نمی تواند 
مجوز جدیدی برای عرضه در بورس بدهد و بــه همین دلیل عرضه دنا 

لغو شد. 
وی بیان داشت: وزارت صمت تعامل خوبی با شــورای رقابت دارد و به 
نظر می رسد ساز و کار جدید قیمت گذاری خودرو به زودی اعلام شود. 

مشــاور وزیر صمــت از ذینفعان فــروش خودرو در بورس خواســت 
از شــتابزدگی رســانه ای پرهیز کنند.  پیش از ایــن مهدی خطیبی 
مدیرعامل ایران خودرو در نامه ای خطــاب به مدیرعامل بورس کالای 
ایران در مورخ ۲۰ دی ۱۴۰۱ خواســتار لغو عرضه دنا پلاس در بورس 
کالا شده بود. در نامه مهدی خطیبی آمده اســت:  احتراما، با توجه به 
نظر وزارت صنعت، معدن و تجارت، خواهشــمند اســت مقرر فرمایید 
اطلاعیه عرضه ۵۰۰۰ دســتگاه خودرو دنا پلاس دستی که قبلا برای 
عرضه در روز یکشنبه ۲۵ دی ماه جاری در ســامانه آن شرکت منتشر 

شده است، لغو و اطلاع رسانی مناسب صورت پذیرد.
 ســخنگوی وزارت صمت لغو عرضه دنا در بورس را به دلیل ملاحظات 

ناشی از ورود سازمان بازرسی عنوان کرده بود. 
وی همچنین بیان داشــت: وزارت صمت جدول عرضه هفتگی خودرو 
در بورس را تا آخر سال تهیه کرده اســت که پس از جلب نظر نهادهای 

ذیربط در اختیار شرکت بورس کالا قرار خواهد گرفت. 
همچنین طی روزهای اخیر  ۱۱ نماینده مجلس شــورای اســلامی به 

شورای رقابت برای توقف عرضه خودرو در بورس کالا نامه نوشتند.

ابراز رضایت وزیر اقتصاد از وضعیت انبارهای 
اموال تملیکی

وزیر امور اقتصادی و دارایی در بازدید از انبارهای اموال تملیکی استان 
تهران از وضعیت این انبارها ابراز رضایت کرد.

به گزارش ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی، »سید احسان 
خاندوزی« در بازدیدی سرزده از انبارهای اموال تملیکی استان تهران، 
ضمن قابل مقایســه ندانســتن وضعیت فعلی انبارهای اموال تملیکی 
با گذشته بیان داشــت: در دوران مدیریت فعلی ســازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی شــاهد اتفاقات خوبی از جملــه تعیین تکلیف 
کالاها و ساماندهی و به روز شــدن وضعیت انبارها هستیم که شایسته 

تقدیر است که با شرایط پیشین همین انبارها قابل مقایسه نیست.
ســید عبدالمجید اجتهادی رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی نیز ضمن تشکر از حمایت های وزیر 
امور اقتصادی و دارایی اظهار داشت: بی شــک اتفاقات خوب و مثبتی 
که در دوران تحولی سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی در یک 
ســال اخیر اتفاق افتاده است در ســایه حمایت و درایت وزیر اقتصاد و 
تلاش و اهتمام جدی مجموعه کادر مدیریتی و اجرایی ســازمان اموال 

تملیکی محقق شده است.
وزیر اقتصاد در حاشیه این بازدید با صدور دســتورات لازم به سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی و دیگر دســتگاه های زیر مجموعه 
وزارت اقتصاد و دارایی، شــرایط را بــرای ادامه مســیر تحولی در این 

وزارتخانه تسهیل کرد.

یادداشت

بازار

مریم فکری   رییــس اتاق بازرگانی تهران 
می گوید: کســری بودجه، حجم نقدینگی، 
تورم و نرخ ارز و مســائل اقتصادی با ابزارها 
و شــاخص ها و نگاه های اقتصادی قابل حل 
است، نه با سیاست های سیاسی و نه با شعار 

و نگاه های گروهی و تشکیلاتی.
 بانــک مرکزی در سیاســت جدیــد خود، 
نــرخ ارز نیمایی را بــرای واردکنندگان در 
ســطح ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان ثابت در نظر 
گرفته است. رقمی که ابتدا رییس کل بانک 
مرکزی آن را برای یک سال و سپس معاون 
اول دولت برای دو ســال ثابت اعلام کرد. با 
این حال، در این باره به اعتقاد کارشناســان 
و صاحب نظــرات اقتصــادی، از نظــر فنی 

ملاحظاتی وجود دارد.
بســیاری از کارشناســان اقتصادی بر این 
باورنــد کــه سیاســت گذاری ها و تعیین 
متغیرهــای کلان اقتصادی در بســیاری 
موارد، فاقد پشــتوانه علمی و کارشناســی 
لازم است، چراکه با فاصله گرفتن قیمت ارز 
نیمایی ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومــان با بازار آزاد، 
بار دیگر اقتصاد ایران بــا همان چالش های 
دوره قبلی در مورد ارز مواجه خواهد شــد و 
ضمن آسیب جدی به تولید داخل، این نوع 
سیاســت گذاری منجر به توزیــع رانت نیز 
می شــود. این در حالی اســت که با کاهش 
فاصلــه ارز نیمایی و بــازار آزاد و تک نرخی 
شدن ارز در اقتصاد کشور شاهد حذف رانت، 
مشــخص شــدن تکلیف صنایع در آینده، 
ایجاد شــفافیت در بازارها و پیش بینی پذیر 
شــدن اقتصاد بــرای فعــالان اقتصادی 

خواهیم بود.
اما در مقابل برخی از اقتصاددانان معتقدند 
که با آسیب شناســی سیاســت های قبلی 
ارزی، باید به دولت در اجرای سیاســت ارز 
۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومانی نیمایی کمک کرد. 
در همین رابطه یحیی آل اســحاق، رییس 
ســابق اتاق بازرگانی تهــران در کافه خبر 
خبرگــزاری خبرآنلاین درباره سیاســت 
دولت در رابطه با ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی 
نیمایــی و این که این سیاســت بــه مهار 
قیمت ارز کمک می کنــد یا خیر؟ می گوید: 
مســاله ای که در رابطه با نــرخ نیمایی ۲۸ 
هــزار و ۵۰۰ تومان وجــود دارد، چند وجه 
دارد. یک وجه این موضوع به این برمی گردد 
که اگــر کالاهــای اساســی، مواداولیه و 
کالاهای ضروری در یــک وضعیت تثبیت 
شــده ای نســبت به حداقل یک سال قبل 
نباشــد، تصمیماتی که در حــوزه تولید و 
مصرف کالاهای عمومی هســتند، دائما در 
حال نوسان خواهند بود و این ایجاد نگرانی 

می کند.
وی می افزایــد: از ایــن زاویه اگــر یک نرخ 
مشــخصی در رابطه بــا ارز وجود داشــته 
باشــد، تولیدکننده با آسایش و آرامش و در 
یک شــرایط ثبات می تواند تصمیم گیری 
کند. از این زاویه این تصمیم کار درســت و 
ضروری اســت. به خصوص در یک شرایط 

ویژه بحرانی مانند.
رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن 
تهران عنوان می کند: در یک فضای التهابی، 
در مدیریت شــبه بحران ایجاب می کند که 
آرامش وجود داشته باشــد. از این زاویه کار 

مثبت و درستی است.
آل اسحاق متذکر می شود: اما از زاویه دیگر 
این نکته وجود دارد که اقتصاد تابع عرضه و 
تقاضاست و ارز هم مثل کالاهای دیگر مثل 
آهن، برنج و... از مولفه عرضه و تقاضا تبعیت 
می کنــد. یعنی با دســتور و امریــه امکان 
نرخ گذاری نیســت و یکی از مشکلاتی که 

ما داریم، همین نرخ گذاری های دســتوری 
است.وی با تاکید بر این که باید مساله عرضه 
و تقاضا را حل کــرد، تصریح می کند: در کل 
در یک سیاســت کلی اقتصادی، هم از نظر 
قانونی و هم از نظــر واقعیت های اقتصادی، 
نرخ ارز باید مدیریت شده باشد. ارز ۲۸ هزار 
و ۵۰۰ تومانــی هم یک تعبیــری از نرخ ارز 

مدیریت شده است.
رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن 
تهران می گوید: رییــس کل بانک مرکزی 
سیاســت خود را این گونه توصیف کرد که 
یک بازار، بازار کالاهای اساســی و ضروری 
اســت و بازار دیگــر مربوط بــه تقاضاهای 
دیگر اســت. در حدود ۴۰ تقاضای دیگر در 
بازار وجود دارد که اسم آن را بازار مبادله ای 
گذاشــت و در این بازار مبادله ای، عرضه و 

تقاضا را ملاک قرار داد.
آل اســحاق می افزایــد: در حقیقــت اگر 
بخواهیم منصفانه عنــوان کنیم، کار خلاف 
قانون صورت نگرفتــه و کار اقتصادی انجام 
شــده و همان نظام مدیریت شده ارز است. 
منتهــا در نــوع مدیریت، اقتضا و شــرایط 

ایجاب می کند که این گونه برخورد شود.
وی عنوان می کنــد: در کل آنچه که از نظر 
اقتصادی درست است، نظام مدیریت شده 
ارز است و آنچه که قانون گفته، ارز مدیریت 
شده است. آنچه که رییس کل بانک مرکزی 
هم مطرح کــرده، نظام مدیریت شــده ارز 
است که هم قانونی اســت و هم اقتصادی. 
یعنــی مدیریت شــده کار می کنند، منتها 
بازار دو قسمت شــده که یک بازار کالاهای 
اساســی و ضروری برای خواباندن التهابات 
است و بازار دیگر، بازار آزاد عرضه و تقاضای 
ارز اســت. این تصمیم به نظر من مناســب 

است؛ منتها همه باید همراهی کنند.

پیش بینی های آن چنانی از نرخ ارز 
می دیدیم

رییس ســابق اتــاق بازرگانــی و صنایع و 
معادن تهران تصریح می کند: ما نباید از یاد 
ببریم که گروهی داشــتند پیش بینی های 
آن چنانی می کردنــد و این همــه اقتصاد 

کشور را داشت به هم می ریخت.
وی عنوان می کند: نرخ ارز به گونه ای است 
که از نخود و لوبیا گرفته تا کارهای خدماتی، 
همه را تحت تاثیر قرار می دهد. حالا آثار این 
سیاست را داریم می بینیم، یعنی حداقل ۴ 
هزار تومان نرخ ارز پایین آمــده و یا جلوی 
التهاب رشدیابنده ساعتی نرخ دلار را گرفته 
اســت. این نشــان می دهد که عملا حرف 

درســتی بوده، منتها همه باید کمک کنیم 
که در چارچوب قانون و مقررات و مدیریت 
شده باشد. جلوگیری از التهاب، رکن اصلی 

نرخ ارز مدیریت شده است.

مشکل بازار اصلا چطور حل می شود؟
رییس ســابق اتاق بازرگانی تهران در پاسخ 
به این پرسش خبرآنلاین که در کل مشکل 
بازار ارز چطور حل می شــود؟ می گوید: در 
بازار ارز مثــل هر کالای دیگــری، عرضه و 
تقاضا ملاک است، بنابرابن در این بازار باید 
عرضه و تقاضا مدیریت شــود و طبق قانون 

قطعی اقتصاد، عرضه و تقاضا ملاک است.
آل اســحاق می افزاید: در شــرایط موجود، 
خوشــبختانه در شــاخه عرضــه بــا تمام 
اطلاعاتی که چه منابــع داخلی و چه منابع 
خارجــی، چــه ســازمان های بین المللی 
اقتصادی و چه مســوولان دولتــی عنوان 
می کنند، از لحاظ عرضه ارز نسبت به تقاضا 
مشــکلی نداریم. یعنی مشــکلی در مقدار 
عرضه ارز وجود ندارد، مشکل در تقاضا است 

که مدیریت شده نیست.
وی تصریح می کند: در حال حاضر تقاضای 
ما در بازار ارز در چند حوزه است. یک حوزه، 
تقاضای واقعی برای تقاضا اســت؛ چه کالا و 
چه قطعات وارداتــی و چه هزینه های ارزی 
مثــل مســافرت و بیمــاری و هزینه های 

سازمان های بین المللی و ...
رییس اتاق بازرگانی تهران عنوان می کند: 
یک ســری تقاضای واقعی هــم داریم که 
براســاس برآینده ۱۰ ســاله، در حدود ۴۰ 
میلیارد دلار اســت. عرضه ما برای این ۴۰ 
میلیارد دو ســه برابر هم است، منتها غیر از 
این تقاضای واقعی، یک سری تقاضای غیر 

واقعی داریم.
آل اسحاق متذکر می شود: یعنی در واقعیت 
این تقاضا وجود دارد، اما واقعیت اقتصادی 
نیســتند، مثل قاچاق. یعنی یــک بازاری 
داریم که قاچــاق اســت و تقاضایی در حد 
۱۰ میلیارد دلار در سال ایجاد می کند. این 
تقاضا در واقعیت وجــود دارد. این تقاضای 
ارز را در بازار آزاد ارز تامین می کنند و باعث 

تقاضای ۱۰ میلیاردی می شود.
وی یادآور می شود: یک تقاضای دیگر برای 
ارز هم وجود دارد که مربوط به حفظ ارزش 
دارایی ها می شود؛ آن هم با توجه به تورمی 
که الان در کشــور وجود دارد کــه به طور 

اتوماتیک وار ارزش پول را پایین می آورد.
رییس ســابق اتاق بازرگانی تهــران ادامه 
می دهــد: ارزش پــول که پاییــن می آید، 

عــده ای کــه پس انــداز دارنــد یــا مثلا 
بازنشســته ای که خــود را بازخرید کرده، 
می بیند که در این تورم پولش آب می شود. 
این فرد باید به جایی برود که دارایی خود را 
حفظ کند که به این ترتیب، باید ملک، طلا 
و یا ارز بخرد. راحت ترین کار، ارز اســت که 

بلافاصله قابل تبدیل است.
آل اســحاق می گوید: بر این اســاس، یک 
بخش تقاضــا در بازار ارز کــه باید مدیریت 
شــود، بازار تبدیل دارایی ها و حفظ ارزش 

پول است.
وی می افزاید: یک بازار دیگر هم وجود دارد 
که بازار سوداگری ارز اســت که به خرید و 

فروش ارز می پردازند.
رییس ســابق اتاق بازرگانــی تهران عنوان 
می کند: مهم ترین مســاله، فضــای روانی 
حاکم بر این حوزه اســت. با توجه به این که 
در جنگ اقتصادی قرار داریم، دشمنان در 
حوزه بازار ارز می تواننــد نقش بازی کنند، 
یعنی با تحت تاثیر قــرار دادن نرخ ارز، جو را 
ملتهب می کنند و در عین حال، سوداگری 
ارز می کننــد و با بالا و پایین بــردن نرخ ارز 
و ایجاد ناامیدی و نگرانــی، در اقتصاد تاثیر 

می گذارند.
آل اســحاق تصریح می کند: در واقع ما یک 
بــازار ارز واقعی بــرای خریــد مواداولیه و 
قطعات و واردات و... داریم که ۴۰، ۵۰ دلار 
در سال می شود. برای این میزان، عرضه ارز 
کافی وجود دارد، اما یک بــازار دیگر وجود 

دارد که نمونه های آن را عنوان کردم.

سیاست های پولی و مالی
 با سیاست های تجاری همگن باشد

وی تاکید می کند: کار مهمی که می شــود 
انجام داد و باید انجام داد، مربوط به این بازار 
غیرواقعی است. حالا این که چطور می شود 
این بــازار را کنترل کرد، یــک الزاماتی نیاز 

است.
رییس ســابق اتاق بازرگانی تهران متذکر 
می شود: الزامات آن، فضای عمومی اقتصاد 
کشور است، یعنی بخش کلان اقتصاد را باید 
دید، برای مثال، کنترل تورم اولویت دارد که 
باید به آن توجه کرد. یکی از عوامل افزایش 
تورم، حجم نقدینگی است. حجم نقدینگی 
در چند سال گذشته رشــد غیرمترقبه ای 
داشته که این در تورم اثر دارد و تورم هم در 

بازارهای مختلف اثر دارد.
آل اســحاق ادامه می دهد: سیاســت های 
پولــی و مالــی و سیاســت های تجــاری 
باید مــورد توجه قــرار گیــرد. در حقیقت 

سیاســت های تجاری باید با سیاست های 
پولی و ارز و مالی همگن باشــد. یعنی وزیر 
صمت با رییس کل بانــک مرکزی باید یک 
روح در دو بدن باشــند و مجموعه راهبردها 
و سیاست ها باید یکی باشد. اگر سیاست ها 
یکی نباشد، سیاست های تجاری به گونه ای 
دیگر عمــل می کند و سیاســت های بانک 

مرکزی در مسیر دیگری قرار می گیرد.
وی عنوان می کند: جواب یک جمله ای اگر 
بخواهم به سوال شــما بدهم، این است که 
باید سیاست واحدی در موضوع ارز، اقتصاد 
و تجارت در تیــم اقتصــادی دولت وجود 
داشته باشد، یعنی سیاســت ها، راهبردها، 
مدیریت ها و تصمیمات یکی باشــد. مردم 
و فعــالان اقتصــادی هم نــگاه می کنند و 
می بینند که آیا انســجام به معنای وحدت 
عمل در تیم اقتصادی وجــود دارد یا خیر! 
اگر انســجام و وحدت عمل وجود نداشــته 
باشــد، قطعا عوارض متعددی را در اقتصاد 

خواهیم داشت.

کسری بودجه با بازار ارز چه می کند؟
رییس ســابق اتاق بازرگانی تهران در پاسخ 
به این پرســش که برخی از کارشناســان، 
عامل التهاب بازار ارز را کسری شدید بودجه 
می دانند. کســری بودجه چقدر در نوسان 
نرخ دلار اثر دارد؟ می گوید: این حرف کاملا 
درستی است. یعنی یکی از عواملی که حجم 
نقدینگی و تورم و بحران ها و نامتوازن بودن 
اقتصــاد را ایجاد می کنند، کســری بودجه 
است. کســری بودجه آفتی است که ضربه 
ســنگینی به اقتصاد وارد می کنند که مهار 

آن، رویکردهایی را می طلبد.
آل اسحاق می افزاید: خلاصه این که کسری 
بودجه، حجــم نقدینگی، تــورم و نرخ ارز 
و مســائل اقتصادی با ابزارها و شاخص ها و 
نگاه های اقتصــادی قابل حل اســت، نه با 
سیاست های سیاسی و نه با شعار و نگاه های 

گروهی و تشکیلاتی.
وی تاکید می کند: بایــد با عینک اقتصادی 
به مسائل نگاه کرد و اگر یک سیاست واحد 
در تیــم اقتصادی با ابزارها و شــاخص های 
اقتصادی نباشــد، هر کاری که انجام دهند، 

نامتعادل می شود و آسیب می بیند.

جراحی اقتصادی دولت
 شکست خورد؟

رئیس ســابق اتاق بازرگانی تهران در عین 
حال در پاســخ به این پرســش که انتخاب 
ارز ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومــان می تواند یک 
نوع شکســت جراحی اقتصــادی دولت در 
اردیبهشت باشــد؟ می گوید: چرا شکست 
عنوان می کنیــد. تقاضای من این اســت 
که وارد این فاز نشــویم. بالاخره شــرایط 

اقتصادی در هر روز یک شکل است.
وی می افزاید: ما یک گروهــی داریم که در 
خارج نشســته اند و دارند طراحی می کنند 

که چگونه به ما در اقتصاد ضربه بزنند.
رییــس ســابق اتــاق بازرگانــی تهــران 
عنــوان می کنــد: اما هشــدار این اســت 
که سیاســت های قبلــی و فعلــی ارزی را 
آسیب شناســی کنیم و راه حل را به دولت 
بدهیم. منتها نقاط مثبت و شــرایط زمانی 

و مکانی را هم ببینیم.
آل اسحاق خاطرنشــان می کند: همان طور 
که گفتم، مســاله اقتصاد برآیند حوزه های 
متعدد اقتصادی و سیاســی هستند. بر این 
اساس، نمی شــود که که با یک متر اقتصاد 
را دید. ما باید با توجه شــرایط و پشــتکار و 

انسجام عمل کرد.

و در بورس کالا به نفع خریداران واقعی است؟ چرا عرضه خودر
خریدار  بررســی رونــد معاملات خودرو 
در بــورس کالا از ابتدای عرضــه یعنی ۲۸ 
اردیبهشت ماه تا ۱۸ دی ماه نشان می دهد 
که در نتیجه فروش ۳۴ هزار و ۸۱۶ خودرو 
در بــورس کالا، ۱۰ هــزار و ۴۱۰ میلیارد 
تومان ســود از جیب دلالان به خودروساز و 

خریدار خودرو منتقل شده است.
 با ادامه دار شــدن بی نظمی هــا و التهاب 
بازار خودرو تحت تاثیر حضــور دلالان در 
این بازار و رشــد انگیزه آن ها به دلیل اصرار 
مسوولان بر قیمت گذاری دستوری در این 
صنعــت، موضوع عرضه خــودرو در بورس 
کالا جدی تر شــد تا یک ســازوکار شفاف و 
قانونمند، دست رانت خواران را از بازار کوتاه 
کند و به طــور همزمــان از تولیدکننده و 

مصرف کننده حمایت شود.
اجرای این اقدام در دولت گذشــته به دلیل 
بی توجهی مســوولان نســبت بــه بهبود 
وضعیت بازار خودرو با تعویق همراه شــد؛ 
این در حالیست که با روی کار آمدن دولت 
ســیزدهم، حذف قیمت گذاری دستوری 
و نیز عرضه کالاها در بــورس کالا در کانون 
توجه مسوولان قرار گرفت و بخش عمده ای 
از کالاها از جمله سیمان، کل زنجیره فولاد، 
شیشــه و در ادامه خودرو راهی بورس کالا 

شــدند.همچنین طبق آمارهای رســمی، 
پدیده قیمت گــذاری دســتوری، صنعت 
خودرو را با زیــان ۱۲۰ هزار میلیارد تومانی 
مواجه ساخته که این معضل بزرگ نیز باعث 
شد تا مسیری برای کشف واقعی قیمت ها و 
رسیدن سود حاصل از تولید به تولیدکننده 

یعنی بورس کالا انتخاب شود.

تصمیم مسوولان ارشد کشور برای 
ورود خودرو به بورس کالا

ســرانجام با مصوبه شــورای عالی بورس و 
همراهی وزارت اقتصاد و صمت، شاهد ورود 
خودروسازان یکی پس از دیگری به بورس 
کالا بودیم تا چتر شفافیت پس از بسیاری از 
کالاهای کشــور این بار بر بازار خودرو سایه 
بیانــدازد. در این میان عرضــه ها در بورس 
کالا طبق روالی منطقی و قانونی به شــکلی 
که انگیزه بــرای مصرف کننــدگان واقعی 

برای خرید ایجاد شود، انجام شد.
به دنبال همکاری های صــورت گرفته بین 
مســوولان برای عرضه هر چه سریعتر انواع 
خودرو به بــورس کالا، برخی هــا مخالف 
اجرای این اقــدام بودند و بازار ســرمایه را 
عاملی بر افزایش قیمــت خودرو عنوان می 
کردند، ایــن اظهار نظرهــا در حالی مطرح 

شــد که تقریبــا قیمت تمــام خودروهای 
عرضه شــده در بــورس با کاهش شــدید 
قیمتی نسبت به بازار آزاد مواجه شدند و هر 
چه زمان گذشــت و عرضه ها افزایش یافت، 
عیار قیمت های کاذب بازار غیررســمی نیز 
بیشتر مشخص شــد تا مردم متوجه شوند، 
قیمت واقعــی خودروها بــر تابلوی بورس 
کشف می شــود نه طبق درج یک آگهی در 

شبکه های فروش اینترنتی خودرو.
دلالان نیز در این مــدت بیکار نمانده اند و با 
هزینه کلان در فضای مجازی و انتشار اخبار 
منفی علیه خودروسازان و بازار سرمایه تمام 
تلاش خود را برای اثرگذاری بر روی مردم و 
مسوولان کرده اند اما آمارهای واقعی بیانگر 

اصلاح روندها نادرســت گذشــته، احیای 
صنعت خودرو، حمایت از مصرف کنندگان 
خودرو و سهامداران است و به نظر می رسد 
که افراد و مســوولان مخالف این عرضه به 
زودی با مشاهده مزایای ســازوکار بورس 

کالا به جمع موافقان این اتفاق بپیوندند.

آخرین آمار معاملات خودرو
بررسی روند معاملات خودرو در بورس کالا 
از ابتدای عرضه یعنی ۲۸ اردیبهشــت ماه 
تا ۱۸ دی ماه نشــان می دهد که در نتیجه 
فروش ۳۴ هــزار و ۸۱۶ خــودرو در بورس 
کالا، ۱۰ هزار و ۴۱۰ میلیارد تومان ســود از 
جیب دلالان به خودروساز و خریدار خودرو 

منتقل شده است.
در این میان ۵هــزار و ۹۹۰ میلیارد تومان 
منفعت تولیدکننــدگان، ۴ هــزار و ۴۲۰ 
میلیارد تومان منفعت خریــداران خودرو 
و ۵۴۰ میلیــارد تومــان منفعــت دولت از 
دریافت مالیــات ارزش افــزوده همگی از 
مزایای ورود خودرو به بورس کالا بوده است 
که در مجموع باعث شــده تا دست دلالان 
همانند روش قرعه کشــی به رانت ۱۰ هزار 
میلیارد تومانی نرســید. به عبارت دیگر اگر 
روند قرعه کشــی و قیمت گذاری دستوری 

خودرو ادامه پیدا می کرد، بــا معامله فقط 
۳۴ هزار و ۸۱۶ دســتگاه که رقمی اندک به 
نسبت تولید خودروســازان است، ۱۰هزار 
میلیارد تومان رانــت از مابه التفاوت قیمت 
کارخانه و بــازار آزاد خودروها نصیب افراد 
غیرمصرف کننده می شد اما با تدبیر انجام 
شده و رشد عرضه ها این حجم رانت عظیم 
در حال پاک شــدن از صحنه اقتصاد و بازار 

خودرو است.
۱۸ دی ماه نیز قیمت خــودرو در معاملات 
بورس کالا کاهش معناداری را نســبت به 
دفعات قبل تجربــه کرد و نکتــه جالب تر 
آنکه، قیمت کشف شــده خودرو در بورس 
کالا بسیار پایین تر از قیمت بازار آزاد است و 
همین امر باعث شد تا نرخ های در بازار آزاد 

نیز کاهشی شود.
طبق تابلوی بورس کالا، قیمت تمام شــده 
شاهین شایپا در بورس ۱۶۵ میلیون تومان 
زیر قیمت بازار، قیمت تمام شــده پژو ۲۰۷ 
)دســتی( در بورس ۱۳۶ میلیــون تومان 
زیر قیمت بازار، قیمت تمام شــده پژو ۲۰۷ 
)اتوماتیک( ۱۹۰ میلیون تومان زیر قیمت 
بازار و قیمت تمام شــده تارا )دســتی( در 
بورس ۲۱۹ میلیون تومــان زیر قیمت بازار 

معامله شد.
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مادران هوش عاشقانه جهان را ارتقا می بخشند
مینا نبئی مادرم، هوش عاشقانه جهان را ارتقا می بخشد. مادرم، فاتح 
بی ادعای سرزمین مهراســت. مادرم، نقاش است. نقاشی چیره دست و 

عاشق. مرا که در آغوش می کشد، آبروی رنگ و بوم و قلم می شود.
مادرم، همه نوراست و شــور و غرور، بزرگ و عاشــق و مومن. بهشت، 
مفتخر از خاک پای اوســت و من، غرّه فرزندی اش. مــادرم، خودِ خود 
بهشت اســت. بهشــتی از آرامش و بخشــش. به گمانم همه مادران 
ســرزمینم و همه مادران جهان، چنین اند. در خانــه ای که مادر نفس 
می کشد، گلی پژمرده نمی شود؛ دلی دلخسته نمی شود؛ چراغ آن خانه، 
روشن است. تنور عشق، گرم اســت. از همه جا و همه چیز و همه کس 
که نا امید می شــوی، مادر هست. یا خودش هســت یا یادش. دختری 
را می شناسم که مادر از دست داده اســت. می گوید: هر سال، روز مادر 
که می شود، حســودترین دختر جهان می شوم. جهانم بی الف است و با 

تشدید. جهنّمی است دنیای بی مادر و من از این دنیا می ترسم.
بعضی از مــا، از آب و گل کــه درمی آییم، غرق در زندگــی و روزمرّگی 
می شــویم. گاهی هم فکر می کنیم که برای خودمان کســی شده ایم. 
فکر می کنیم که خبری شــده اســت. اینجاســت که دیگر هیچ وقتِ 
خالی ای برای مادرمان نداریم. دور می شویم و پشت سرمان را هم نگاه 
نمی کنیم؛ دوست، برایمان عزیزتر از مادر می شود. کار، برایمان مهم تر 
از مادر می شــود؛ فرزند، برایمان اولویت بیشتری از مادر پیدا می کند و 
به کلی سال هایِ ســال مادریِ بی دریغ مادرمان را از یاد می بریم؛ وقتی 
همه چیزمان را از دســت می دهیم، دوباره یاد مــادر می افتیم و مادر، 
همیشه مادر است؛ آغوشش، همیشه به رویمان باز است؛ مادر، همیشه 
مادری می کند؛ حتی با دلی خســته و با قلبی شکســته دلش برای تو 
می تپد. مادر، آسان می بخشد. مادر، سهل می گذرد. سرمان را که روی 
دامنش می گذرایم، می بینیم بی هیچ کینه، باز، مادر است. باز آغوشش 
برایمان گشــوده اســت؛ حتی اگر آزرده باشــد. مادر را وقتی می شود 
فهمید که مادر شده باشــی. آن زمان اســت که درک می کنی در دل 
مادرت چه گذشت وقتی غذایت را نمی خوردی؛ وقتی قد نمی کشیدی؛ 
وقتی با دوستت قهر می کردی و انبوهیِ اندوهت را بر دل و جانش هوار 
می کردی؛ وقتی زمین می خوردی؛ وقتی تب داشــتی و آن هنگام که 
در مار و پله زندگی از روزگار نیش می خوردی! پس دلت تنگ می شود 
برای کیســه بوکس و ضربه گیر و پشــتیبان تمام ســال های فرزندی 
و نافرزندی ات وَ دنیــا می چرخد و می چرخد و این دور شــگفت انگیز 
زندگی، این بــار نقش مادر را به تــو می دهد و فرزندی، که نســخه به 
روز رسانی شــده از خودِ تو است؛ وَ رســالت تو آغاز می شود.کاریکاتور 
»مهر مــادری«، که در برلین جایــزه بهترین کاریکاتــور را از آن خود 
کرد، تصویر مرغی سرخ شــده بود که بر روی دیسی از برنج قرار داشت 
و پایین میز جوجه هایی بودند. مرغ داخلِ دیس، با پاهایش داشت برنج 
برای جوجه هایش می ریخت. این کاریکاتور بی همتا شــعر زیبای »ای 
وای مادرم« از استاد شــهریار را به خاطرم آورد که از زیباترین مادرانه 
سرایی های پارسی اســت: » آهســته باز از بغل پله ها گذشت/ در فکر 
آش و ســبزی بیمار خویش بود/ اما گرفته دور و بــرش هاله ای ز نور/ او 
مرده است و پرستار حال ماســت/ در زندگیِ ما، همه جا وول می خورد/ 
هرکنج خانه، صحنه ای از داستان اوســت/ بیچاره مادرم.../ نه او نمرده 
است.../ او فکر بچه هاست... / هرجاشده هویج هم امروز می خرد.../ نه او 
نمرده است/ می شنوم من صدای او.../ دیشب لحاف رد شده بر روی من 
کشید..../در نصفه های شب/ یک خواب سهمناک و پریدم به حال تب/ 
نزدیک های صبح / او زیر پای من/ اینجا نشســته بود/ آهسته با خدا راز 
و نیاز داشــت / نه او نمرده است.../ میراث شــاعرانه من هر چه هست از 

اوست.../ ای وای مادرم.

وهایتان را مخدوش نکنید  پلاک خودر
 ۶ ماه تا یک سال حبس در انتظار متخلفان

 رییس پلیس راهور کشــور مجازات تــردد خودروهــای فاقد پلاک 
یا پلاک مخدوشــی را تشــریح کرد و گفت: برابر ماده ۷۳۰ قانون تردد 
خودروهای پلاک مخدوشــی، یا فاقــد پلاک و یا مالکانــی که به عمد 
نسبت به دســتکاری پلاک ها اقدام می کنند ۶ ماه تا یک سال زندانی 

دارد.
تردد خودروهای فاقد پلاک و یا پلاک مخدوشــی برای فرار از جریمه 
پلیس در معابر بزرگراهی و همچنین در محدوده طرح و ترافیک تهران 
افزایش یافته و یکی از منابع آگاه در این بــاره به خبرنگار ایرنا می گوید 
که تنها در شهر تهران بیش از ۹۰ هزار خودرو پلاک مخدوشی و یا فاقد 
پلاک از دوربین های کنترل طرح ترافیک عبور می کنند که این عدد و 

رقم می تواند یک هشدار باشد.
به تازگی در مسیرهای بزرگراهی نیز برای اعمال قانون نشدن در زمینه 
سرعت بسیاری از مالکان نسبت به مخدوش و یا دست کاری پلاک های 
خود اقدام می کنند و برای اینکه جریمه نشوند یک عددی از پلاک را به 

عمد دستکاری می کنند.
یکی از این شــهروندان می گوید: چند روز پیش پیامک جریمه ارسال 
شد که در این پیامک اعلام شد که در ســاعت فلان در بزرگراه تهران- 
قزوین بدلیل سرعت غیرمجاز جریمه شــدم که پس از اعلام شکایت و 
پیگیری های فراوان مشــخص شــد که فردی خاطی به عمد نسبت به 

دستکاری پلاک اقدام کرده و جریمه به حساب من اعمال شده است.

رییس پلیس راهور فراجا در این باره با بیان اینکه برابر ماده ۷۳۰ قانون 
تردد خودروهای پلاک مخدوشی، یا فاقد پلاک و یا مالکانی که به عمد 
نسبت به دســتکاری پلاک ها اقدام می کنند ۶ ماه تا یک سال زندانی 
دارد، گفت: ایــن ماده قانونی و قابل اجرا اســت و به مالــکان این گونه 
خودروها توصیه می کنم که این کار را انجام ندهند چرا که زندانی برای 

این افراد محرض و قابل اجرا و غیرقابل بخشش است.
ســید کمال هادیانفر افزود: اگر فردی به ناحق در ایــن زمینه جریمه 
شود می تواند پس از اعلام شــکایت و در صورت محرض شدن از طریق 
دوربین و ســایر مدارک برای بررســی های لازم به کارشناس مربوطه 
ارجاع داده می شــود. ضمن اینکه فرد خاطی نیز بایــد تمامی هزینه 
جریمه را پرداخت کنــد و مجازات قانونی نیز بــرای وی در نظر گرفته 

شود.
رییس پلیس راهور فراجا ادامه داد: رانندگان متخلفی که بدون پلاک 
و یا پلاک مخدوش در ســطح معابر شــهری و جاده ای تردد می کنند 
پلیس به طــور جدی و بدون اغمــاض با این گونــه متخلفان برخورد 

خواهد کرد.
سردار هادیانفر خاطرنشــان کرد: پوشــاندن و یا تغییر در ارقام پلاک 
انتظامی نه تنها تخلــف بلکه جرم بوده و رانندگانی که با وســیله نقلیه 
بدون پلاک، پلاک مخدوش و ناخوانا رانندگــی می کنند به علت اقدام 
مجرمانه برابر مقررات با اعمال قانون، خودروی آنها به پارکینگ هدایت 

و شخص راننده خاطی نیز به مراجع قضایی معرفی خواهد شد.

دیدگاه

معاون امور بین الملل قــوه قضائیه رفتار با حمید نوری دیوار
را لکه ننگی در ســابقه حقوقی، قضایی و حقوق بشری 

دولت سوئد دانست.
به نقــل از مدیریت ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت 
امور بین الملل قوه قضاییه و ســتاد حقوق بشر، کاظم 
غریب آبادی، معاون امور بین الملل قوه قضاییه و دبیر 
ستاد حقوق بشر جمهوری اسلامی ایران گفت: دولت 
ســوئد خود را به عنوان مدعی حقوق بشر معرفی کرده 
و می بینیم که گاهی مواضــع و اقداماتی را هم در حوزه 
حقوق بشر علیه جمهوری اســلامی ایران اتخاذ کرده 

است، اما خود از ناقضان عمده حقوق بشر است.
وی افــزود: از همان ابتــدای بازداشــت حمید نوری 

تا محاکمه و صــدور رای علیــه وی، دولت 
و دســتگاه قضائی ســوئد به دفعــات و در 
حوزه های مختلــف، حقوق آقــای نوری را 
نقض کرده اند.دبیر ســتاد حقوق بشر گفت: 
نوری از یک محاکمه عادلانه برخوردار نبود 
و برای ماه های طولانــی از تماس و ملاقات 
با خانواده خود منع شــده بود. همچنین در 

گرفتن وکیل و دفاع، بسیار محدودیت داشت و شرایط 
زندان وی بسیار ســخت بود.غریب آبادی به طولانی 
بودن زمان صدور کیفرخواست پرونده حمید نوری که 
بیش از یک ســال به طول انجامید، اشاره کرد و گفت: 

نظام قضائی سوئد مستنداتی علیه آقای نوری نداشت.

وی تصریح کرد: بعد از صدور حکم و تقاضای 
تجدید نظر از سوی آقای نوری، نظام قضایی 
سوئد برخی از وکلایی را که وی معرفی کرده 
بود، رد کرد و از آقای نوری خواســت وکلای 
دیگری را معرفی کند.غریــب آبادی گفت: 
اگر ما در مرحلــه تجدیدنظر در نظام قضائی 
ایران چنین کاری را انجام مــی دادیم، یک 
جنجال و هیاهوی سیاســی راه می اندازند.وی با بیان 
اینکه سوئد مدعی حقوق بشر اســت، اما وکلای آقای 
نوری را بــه بهانه واهی رد کرده اســت، بیان کرد: مایه 
تاســف اســت که زمان بندی نظام قضائی سوئد برای 
رســیدگی به این پرونده نیز ناعادلانه است.دبیر ستاد 

حقوق بشــر، گفت: برای مرحله تجدید نظر ۳۰ ساعت 
وقت دفاع برای به اصطلاح شــاکیان که یک گروهک 
تروریستی هستند و وکلای آنان، اختصاص داده شده، 
در حالیکه به حمید نوری و وکلای او فقط ۱۲ ســاعت 
وقت برای دفاع داده شده اســت. این محاکمه، عادلانه 
نیســت و برابری در حق دفاع نیز در این شرایط، وجود 
ندارد.غریب آبادی گفت: در مرحله بدوی در حق آقای 
نوری ظلم و اجحاف شد و این مساله در مرحله تجدید 
نظر نیز آغاز شــده و آقــای نوری از فرصــت برابر با به 
اصطلاح شاکیان و تروریست ها و وکلای آنان برخوردار 
نیســت. با این حســاب می توان فرایند چنین دادگاه 

فرمایشی و تشریفاتی را به سادگی پیش بینی کرد.

قضایی

خریدار  مرکــز پژوهش هــای مجلس 
گزارشــی دربــاره وضعیــت و روند طلاق 
در جامعه منتشــر کرد و نســبت به خطر 

شکستن قبح طلاق هشدار داد.
 ازدواج و طــلاق بــه عنوان یک مســئله 
اجتماعی به لحاظ تأثیرات گسترده در روند 
رشد جمعیت و تغییرات ســاختار خانواده 
اهمیت بســزایی دارند. در گذشته زندگی 
مشــترک افراد طولانی تر بــود و طلاق به 
ندرت اتفاق می افتاد، اما امروزه با گذشــت 
زمان و بروز مشــکلات متعدد میزان طلاق 

در جوامع افزایش یافته است.
بر اســاس برخی آمارها، میزان طلاق در 
کشور افزایش یافته اســت و این موضوع 
باعــث نگرانی خانواده های زیادی شــده 
مخصوصاً دخترها و پســرهای جوانی که 
در آســتانه ازدواج هســتند و با مشاهده 
این آمار ترجیح می دهند همچنان مجرد 
باقی بمانند و خودشــان را درگیر مســیر 
پرپیچ و خم طــلاق و دادگاه های خانواده 

نکنند.
اما در واقعیت طلاق بــرای همه افراد اتفاق 
نمی افتــد و هیچ کدام از زوج هــای جوان با 
هدف اینکــه از هم جدا شــوند وارد زندگی 
مشترک نمی شوند. بلکه شــرایطی که در 
طول زندگی بــه دلایل مختلــف برای زن 
و مــرد بروز می یابــد این جدایی را شــکل 
می دهــد. اعتیــاد، توقعــات غیرمنطقی 
زوج ها از یکدیگر، رفتار و شخصیت ضعیف 
داشتن، مشکلات اقتصادی، عدم شناخت 
عاطفی زن و مرد از هم و عدم برآورده شدن 
نیازها و انتظــارات زوج ها هــم می تواند از 
دلایل طــلاق در ایران باشــد. همچنین بر 
اســاس آمارهای موجود بیشــتر زوج های 
ایرانی بین ســال اول تا پنجم ازواجشان از 

هم جدا می شوند.
در کنار مســائل مبتلا به نهــاد خانواده در 
شرایط فعلی از جمله افزایش سن ازدواج و 

عدم تمایل به ازدواج کــه نوعی تهدید علیه 
کیان خانواده اســت، طلاق نیــز از جمله 
آســیب های اجتماعی اســت که در اغلب 

جوامع رو به رشد قابل مشاهده است.
 از هم پاشــیدگی خانواده ها، بجــا ماندن 
فرزندان این خانواده هــا یا همان »فرزندان 
طلاق« کــه آنان نیــز دچار مشــکلات و 
کاســتی هایی مختص بخود می شــوند و 
نیز کمرنگ شــدن محبت و عاطفه در میان 
اعضای خانواده و افزایش بــزه در نوجوانان 
و جوانان از جمله مســائلی است که در قرن 
اخیر گریبانگیر بســیاری از جوامع از جمله 

ایران شده است.

 آمار طلاق روز به روز رو به
 افزایش است

انســیه خزعلی معاون امور زنان و خانواده 
رئیس جمهور در جشنواره ملی آرای قضائی 

با محوریت زن و خانواده که اواســط هفته 
گذشــته برگزار شــد، اعلام کرد: متأسفانه 
آمار طلاق روز به روز رو به افزایش اســت و 
نگرانیم خدایی نکرده نسل ما دچار مشکل 

جدی می شود.
وی افــزود: باید رویه هــای مربوطه در این 
زمینه اصلاح شــود تا طــلاق کاهش پیدا 
کند. پیشنهاد شــده از روز اول ازدواج مثل 
مشاور خانواده، مشاورین در اختیار زوجین 
قرار گیرند. کار بدین صورت اســت که اول 
مشــاوره تلفنی و بعد حضوری اســت. در 
۵ اســتان این موضوع عملیاتی شده و بعداً 

گسترش پیدا می کند.

گزارش مرکز پژوهش های مجلس 
درباره وضعیت و روند طلاق در جامعه

همچنین مرکز پژوهش های مجلس اخیراً 
گزارشــی در مورد آمار طلاق منتشر کرده، 

در این گزارش آمده اســت: با توجه به اینکه 
»میزان طلاق متأهلان« از یک ســو میزان 
شــیوع و رواج رویداد طــلاق را در جامعه 
نشان می دهد و از ســوی دیگر از تغییرات 
ســاختار جمعیت جامعه تأثیر نمی پذیرد، 
به نظر می رسد نســبت شاخص هایی چون 
فراوانی طلاق های ثبت شده، نسبت ازدواج 
به طــلاق و میزان عمومی طلاق شــاخص 
دقیق تری برای ترســیم وضعیــت و روند 

طلاق در جامعه باشد.

خطر عادی انگاری و شکست بیشتر 
قبح طلاق در جامعه

برحسب میزان طلاق متأهلان در طول دهه 
گذشــته نرخ وقوع طلاق در جامعه تقریباً 
ثابت و بدون تغییر بوده اســت در حالی که 
بر اســاس فراوانی طلاق های ثبت شــده و 
نســبت ازدواج به طلاق ما با افزایش رویداد 

طلاق در جامعه مواجه بوده ایم.
با توجه به بررســی و ارزیابی به عمل آمده 
شاخص های اخیر برای بیان وضعیت طلاق 
در جامعه دقیق نیســتند؛ لکن، استفاده از 
این شاخص ها برای مراجع مختلف به ویژه 
مسئولان موجب شــکل گیری این ذهنیت 
در جامعه شــده اســت که در ســال های 
گذشــته جامعه با افزایش رویــداد طلاق 

مواجه بوده است. 
بدون تردید، وجود چنین ذهنیتی که خود 
به دلیل استفاده از داده های غلط در جامعه 
شکل گرفته می تواند موجبات عادی انگاری 
و شکســت بیشــتر قبح طلاق را در جامعه 

فراهم سازد.
بنابرایــن باید مســئولان، پژوهشــگران، 
رســانه ها و ســایر افراد تأثیرگذاری که با 
مقوله طــلاق در جامعه ســروکار دارند از 
شــاخص های آماری دقیــق در این زمینه 
اســتفاده کنند. در این باره، همان طور که 
بیان شد به نظر می رســد »شاخص طلاق 
متأهلان« به نســبت سایر شــاخص ها از 
اعتبار بیشــتری برخوردار است. بر حسب 
این شــاخص نیز در دهه گذشته وضعیت و 

روند طلاق در کشور ثابت بوده است.

کلید پیشگیری از طلاق کجاست؟
افزایش یــا ثبات نرخ طــلاق در جامعه؛ هر 
کدام که دقیق تر باشد باز هم از آسیب های 
طلاق در جامعه نمی کاهد. به هر حال آنچه 
که اکنون مشــخص اســت اینکه همیشه 
پیشگیری بهتر از درمان بوده و علاج واقعه 
را باید پیش از وقوع کرد. پیشگیری از طلاق 
بخشی از آن به عهده خانواده ها و جوانان در 
انتخاب درســت و بخش بزرگــی از آن هم 
برعهده سیاســتمداران و دولتمردان است 
که با رفع مشکلات اقتصادی و اشتغال زایی 
فکری جهت پیشــگیری از طلاق در جامعه 

داشته باشند.

خریدار  به نقل از مرکز رسانه قوه قضائیه، 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در جلسه بررسی راهکارهای سامان بخشی 
جامع به اطلاعات مالــی و فعالان اقتصادی 
کشــور که با حضور اعضای شــورای عالی 
قوه قضائیه و سرپرســت مرکــز اطلاعات 
مالی کشور برگزار شد، طی سخنانی هدف 
از تشکیل این جلســه را رفع برخی نواقص 
و مشکلات موجود بر ســر راه اجرای قوانین 
و مقــررات مبارزه با پولشــویی اعلام کرد و 
گفت: قوانین مبارزه با پولشــویی و مبارزه 
با تأمین مالی تروریســم کــه دارای وجهه 
پیشــگیرانه هســتند در زمره آن دسته از 
قوانینی قرار دارند که امیــد می رود در پی 
اجرای دقیق و کامل آنها هم رویه های غلط 
اصلاح شــوند، هم فساد در دســتگاه های 
اجرایــی و غیراجرایی کاهــش یابد و هم از 
حجــم پرونده ها در مراجع قضائی کاســته 
شود.رئیس دستگاه قضا در همین راستا به 
سازمان بازرسی دســتور داد که در راستای 
شناســایی دســتگاه هایی کــه تاکنون به 
وظایــف خود در امــر مبارزه با پولشــویی 
به صورت کامــل عمل نکرده انــد اقدامات 
مقتضی را انجام دهد و به صــورت مرتب و 
مســتمر، موارد و نتایج حاصلــه را به دولت 

منتقل نماید.

اگر دستگاهی وظایف محوله را انجام 
نداد دلایل آن باید روشن شود

قاضی القضات همچنیــن از مرکز اطلاعات 
مالی کشــور نیز خواســت که آن بخش از 
وظایف و تکالیف قید شده در قوانین مبارزه 
بــا پولشــویی و تأمین مالی تروریســم که 
تاکنون از سوی دستگاه های متولی از جمله 
قوه قضائیه اجرا نشده اند را به همراه دلایل 
عدم اجرای آن تکالیف، احصاء کرده و موارد 
جمع آوری شــده را طی یک نامه رسمی به 

رئیس دستگاه قضا منتقل کند.
حجت الاســلام والمســلمین محســنی 

اژه ای با اشــاره به موضوع فرارهای مالیاتی 
تصریح کرد: باید در مرکــز اطلاعات مالی 
کشور آسیب شناســی مدوّنی صورت گیرد 
تا مشخص شــود علت عدم اطلاع سازمان 
امور مالیاتی از فعالان اقتصادی که تاکنون 
مالیات نمی دادند چه بوده است و اکنون که 
این فعالان شناسایی شــده اند، راهکارهای 

دقیق برای وصول مطالبات از آنها چیست؟
رئیس قوه قضائیه در ادامه از سرپرست مرکز 
اطلاعات مالی کشــور این ســوال را مطرح 
کرد که چه تعداد از دســتگاه هایی که ذیل 
قانون مبارزه با پولشــویی، موظف به ایجاد 
زیرســاخت لازم بودند، تکالیف خود را در 
این زمینه انجام نداده اند و علل عدم اجرای 

این تکالیف چه بوده است؟
رئیس دســتگاه قضا با اشــاره بــه موضوع 
کارت های بازرگانی که در مــواردی به یک 
مشــکل برای فعالیت های ســالم اقتصادی 
تبدیــل می شــود، گفت: ســوال اساســی 
آن اســت که کــدام مرجع باید نســبت به 
ســاماندهی کارت های بازرگانــی اقدامات 
لازم را مبذول دارد؟ بعضاً مشاهده می شود به 
افرادی کارت های بازرگانی داده اند که حرفه 
آنها مرتبط با امور بازرگانی و تجاری نیست و 

از صلاحیت های لازم برخوردار نیستند.

روایت رئیس قوه قضائیه از یک فرایند 
معیوب مبارزه با پولشویی

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
بیان داشــت: ضروری اســت در این زمینه 
آسیب شناسی ها و پیشــگیری های لازم به 
عمل آید و پیش از آنکــه بخواهیم از طرق 
مختلــف مبادرت به کشــف جرایمی نظیر 
پولشــویی کنیم باید راه های بــروز چنین 
جرایمی از جمله سوءاستفاده از کارت های 
بازرگانی و حساب های اجاره ای و امثال ان 

توسط مسئولین زیربط جلوگیری شود.
رئیس دستگاه قضا در ادامه با اشاره به برخی 
رویه ها در بازارهایی نظیــر بازار ارز گفت: از 

باب نمونه اعلام می شــود که به هر کد ملی 
رقم مشخصی ارز پرداخت می شود، در ادامه 
عده ای بــا پرداخت مبالغی بــه جمع آوری 
کارت های ملــی دیگران اقــدام می کنند 
و مبادرت بــه ســوداگری ارز از این طریق 
می کننــد؛ بنابرایــن باید قیــود و کنترلی 
در این قبیل موارد اتخاذ شــود تا مفاســد 
و جرایمی نظیــر پولشــویی از این طریق 
به وقوع نپیوندد و به تبع آن، شــاهد ازدیاد 

پرونده های قضائی از این ناحیه نباشیم.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در 
ادامه این ســوال را مطرح کرد که معیارهای 
مرکــز اطلاعات مالی کشــور در راســتای 
شناســایی اشــخاص پرُخطر یا پرُریســک 
از حیث مالی چیست و بر اســاس چه ادّله و 
استدلالاتی افرادی در زمره اشخاص پرخطر 
قرار می گیرند؛ همچنین سوال دیگر آن است 
که آیا این معیارهای تعیین شــده، به سایر 

دستگاه ها نیز ابلاغ شده اند یا خیر؟
رئیس دســتگاه قضا در بخــش دیگری از 
صحبت هــای خود با اشــاره بــه اظهارات 
سرپرســت مرکز اطلاعات مالی کشور ناظر 
بر وجود هــزار و ۳۱ پرونده ارجاع شــده از 
ناحیه ایــن مرکز به مراجــع قضائی، گفت: 
دادســتان کل، رئیس ســازمان بازرسی و 
رئیس کل دادگســتری اســتان تهران به 
عنوان اعضای شــورای مبارزه با پولشویی، 
پیگیری دقیقی در خصــوص پرونده های 

ارجاع شــده به دســتگاه قضائــی از ناحیه 
مرکز اطلاعات مالی کشــور به عمل آورند 
و تمهیدات لازم را در خصوص رســیدگی 
دقیق و ســریع به این قبیــل پرونده ها به 
گونه ای اتخاذ کنند تا مشخص شود فرایند 
رسیدگی به این پرونده ها ونتیجه نهایی چه 

بوده است.
قاضی القضــات در همیــن راســتا گفت: 
چنانچه در این پیگیری ها مشــخص شــد 
که تعــداد قابــل توجهــی از پرونده های 
ارجاعــی از ناحیــه مرکز اطلاعــات مالی 
کشــور، فاقد دلایل کافی برای اثبات جرم 
بوده و مختومه شــده اند، لازم است ضمن 
انجام آسیب شناســی دقیق ایــن موضوع، 
دلایــل مختومه شــدن ایــن پرونده ها به 
صورت روشن اطلاع شــورای عالی مبارزه 
با پولشــویی برســد تا از این طریق، نگاه و 
معیارهای این شورا و دستگاه قضائی نسبت 

به جرم پولشویی، نزدیک تر شود.

رئیس کل دادگستری استان تهران: 
پولشویی که یک جرم علیه نظام 

اقتصادی کشور است
پیــش از ســخنان رئیــس قــوه قضائیه، 
»القاصی« رئیس کل دادگســتری استان 
تهران نیــز در این جلســه با بیــان اینکه 
مبارزه با پولشــویی که یک جرم علیه نظام 
اقتصادی کشور است، همکاری همه نهادها 
و سازمان های ذیل قانون مبارزه با پولشویی 
را می طلبد، تصریح کرد: برخی دســتگاه ها 
تاکنون بــه تکالیف خود در اجــرای قانون 

مبارزه با پولشویی عمل نکرده اند.
وی افزود: متأسفانه بعضاً مشاهده می شود 
که ارســال گزارشــات از ســوی اشخاص 
مشمول به مرکز اطلاعات مالی و به تبع آن 
از این مرکز به مراجع قضائی، به صورت خام، 
غیرمستند و بدون استدلال انجام می شود 
و به همین سبب اکثر این گزارشات، قابلیت 

بهره برداری قضائی را ندارند.

رئیــس کل دادگســتری اســتان تهران 
خاطرنشــان کــرد: طــی هفته گذشــته 
نخســتین کارگاه آموزشــی مبــارزه بــا 
پولشــویی و تأمین مالی تروریســم، برای 
۱۵۰ نفر از قضات، دادســتان ها، دادیارها 
و بازپرســان دادســرای جرایم اقتصادی 
و دادگاه انقــلاب اســتان تهــران و البرز و 

همینطور ضابطان دادگستری برگزار شد.
»کاظمی فرد« رئیس مرکــز آمار و فناوری 
اطلاعــات قوه قضائیــه نیز در این جلســه 
با بیان اینکــه یکی از تکالیــف مرکز آمار و 
فناوری اطلاعــات قوه قضائیه کــه هم در 
ســند تحول قضائی و هم در برنامه ششــم 
توسعه قید شــده، طراحی »سامانه سجل 
محکومیت هــای مالــی« اســت، گفت: 
این ســامانه از ســال گذشــته در راستای 
شــفافیت فعالیت های اقتصــادی و ایجاد 
زمینه اعتبارسنجی راه اندازی شد و امکان 
اســتعلام برخــط کلیــه محکومیت های 
مالی اشــخاص محکوم علیه و عــدم ایفای 
تعهد اسناد لازم الاجرای ســازمان ثبت را 
برای بانک ها، مؤسســات مالی و اعتباری، 
دســتگاه های اجرایی و اشــخاص حقیقی 
فراهــم آورد.وی با بیان اینکــه معاون اول 
رئیس جمهــور نیــز کلیه دســتگاه های 
اجرایــی را ملــزم به اســتفاده از ســامانه 
ســجل محکومیت های مالی ابــلاغ کرده 
اســت، گفت: به موجــب این ابــلاغ، کلیه 
دستگاه های مشــمول باید قبل از انجام هر 
گونه اقدامی، اســتعلامات لازم را از سامانه 

سجل محکومیت های مالی دریافت کنند.
رئیس مرکــز آمار و فنــاوری اطلاعات قوه 
قضائیه یادآور شد: هم اکنون بانک مرکزی 
و وزارت صمت از طریق مرکــز ملی تبادل 
اطلاعات، دســتگاه های دولتــی از طریق 
ســامانه های خودکاربری اشخاص حقوقی 
و عموم مــردم از طریق پنجــره واحد قوه 
قضائیه به داده ها و اطلاعات ســامانه سجل 

محکومیت های مالی دسترسی دارند.

ونده حقوق بشری دولت سوئد است رفتار با حمید نوری، لکه ننگی بر پر
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در واکنش به بودجه 1402 مطرح شد
 صداوسیما: سال آینده افت کیفیت 

خواهیم داشت
روابط عمومی رسانه ملی با اشــاره به بودجه این رسانه در سال ۱۴۰۲ 
عنوان کرد که با توجه به نرخ های هزینه ها، عملا آنتن صداوسیما با افت 

جدی کمیت و کیفیت مواجه خواهد شد.
 به نقل از روابط عمومی رســانه ملی، همزمان با انتشــار لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۲، امسال هم مطابق رویه مشکوک چندسال اخیر، هیاهویی 
رسانه ای با انتشــار اخبار کذب درباره بودجه صداوســیما به راه افتاده 
اســت. اما این بار با ادعای افزایــش ۴۷ درصدی بودجه صداوســیما 

جنجالی جدید برای فضاسازی بر ضد رسانه ملی آغاز شده است.
روابط عمومی سازمان صداوســیما برای تنویر افکار عمومی به اطلاع 
می رساند: »مطابق قانون برنامه ششم توسعه دولت مکلف است حداقل 
هفت دهم درصد از بودجه عمومی کشور را به عنوان بودجه صداوسیما 
در نظر بگیرد، رقمی که اساســاً در مقایسه با ســایر بخش های کشور و 
سطح تاثیرگذاری آن ها و نیز شــبکه های رقیب، بسیار ناکافی است. با 

این حال همین مبلغ نیز عملًا هیچگاه محقق نشده است.
در ســال ۱۴۰۲ بودجــه عمومی دولــت ۲۱۶۴ همت اســت و با یک 
محاسبه ساده مشخص می شود باید حداقل ۱۵ همت به عنوان بودجه 
صداوسیما در بودجه امسال تخصیص داده شود. امسال با انتقال اعتبار 
مصوب صداوسیما در تبصره ۱۴ به ردیف اصلی، عملًا این ردیف نسبت 
به سال ۱۴۰۱ تنها حدود ۱۵ درصد رشد داشته و این نسبت حتی کمتر 
از افزایش ۲۰ درصدی حقــوق کارکنان دولت در لایحه پیشــنهادی 
اســت.بنابراین و با توجه به فاصله تقریباً ۴ برابــری نرخ های تولید در 
بخش خصوصی و نمایش خانگی با نرخ های صداوســیما و عدم رشــد 
مناسب بودجه تولید سازمان در سال های متوالی و نیز در لایحه بودجه 
۱۴۰۲ عملًا آنتن صداوســیما با افت جدی کمیــت و کیفیت مواجه 
خواهد شد و پاســخگوی نیاز برحق مخاطبان و تولید و پخش آثار فاخر 

نمایشی و غیر نمایشی برای عموم مخاطبان نخواهد بود.
از سوی دیگر بودجه جداگانه ای نیز برای دو مجموعه تاریخی الف ویژه 
فاخر و در دست ســاخت »حضرت موسی )ع(« و »حضرت سلمان« در 
نظر گرفته نشده است. لذا انتظار می رود روند تولید این دو مجموعه نیز 
متوقف یا به شدت کند شــود.دلیل جیغ های بنفش رسانه های معاند 
و دروغ گو در خصوص بودجه رســانه ملی معلوم اســت. صداوسیمای 
قوی و پرمخاطب باطل السحر نقشــه های شوم دشمنان ایران اسلامی 
است پس دستور کار روشن است: »حمله به بودجه صداوسیما با هدف 

هزینه زایی برای وکلای ملت در تقویت رسانه ملی«
در این مقابله اما هم نوایی برخی رســانه های داخلــی موجب تعجب 
است. انتظار رهبر معظم انقلاب از دولت و مجلس در تقویت رسانه ملی 
در سیاست های کلی برنامه هفتم به روشنی بیان شده است. امیدواریم 
با تصمیم قاطع مجلس انقلابی و همراهی دولت مردمی، پاسخ محکمی 
به طراحی رسانه ای دشمنان قسم خورده ملت ایران داده شود و شرایط 
جهت تحقق تحول کمی و کیفی در تولید آثار هنرمندانه و جریان ساز 

هویت محور و عدالت گستر مهیا شود.«

کارگردان تئاتر:
شخصیت ها و موضوعات تکراری، آسیب  مهم 

نمایش های رادیویی است
 

کارگردان نمایش رادیویی »سرگذشت درگذشت یک چشم« با اشاره 
به آنکه شخصیت ها و موضوعات تکراری، مهمترین آسیب  نمایش های 
رادیویی است که باید بیش از پیش به آن توجه شود تاکید کرد: توجه به 
رادیو تئاتر فرصت  مطلوبی برای تربیت نســل های جدید در این عرصه 

فراهم می کند.
مجید تیزرو کارگردان نمایش رادیویی »سرگذشــت درگذشــت یک 
چشم« که با این اثر در بخش رادیوتئاتر رویداد تئاتر صاحبدلان حضور 
دارد درباره دلایل این اثر با تاکید بر آنکه معتقــدم هر چه در تولید آثار 
هنری به ویژه در عرصه هنر نمایش از خاطرات ســال های دفاع مقدس 
بگوییم باز هم ناگفته هــای فراوانی برای ارائه بــه مخاطب وجود دارد 
خاطرنشــان کرد: هربار پای خاطرات رزمندگان کشــورمان در هشت 
سال دفاع مقدس نشسته ام ناخودآگاه احساسات درگیر تمام رنج هایی 

می شود که آنها طی این سال ها متحمل شده اند.
تیزرو درباره شــرایط آثار حاضر در بخــش رادیوتئاتر رویــداد تئاتر 
صاحبدلان و آسیب شناســی آثار گفت: مهمترین آســیب موجود در 
بخش آثار رادیوتئاتر به این مســاله باز می گردد که در اغلب آثار شاهد 
اجراهایی هستیم که در آن نوع بازی ها و صداها تغییر نکرده و فقط این 

عنوان نمایش و اسم شخصیت هاست که در هر اجرا تغییر می کند.
وی درباره راهکارهای عبور از آسیب افزود: حمایت و آموزش مسئولان 
و متولیان هنر نمایش رادیویی به ویژه مدیران صدا و سیما از هنرمندان 
جوان است که می تواند توسعه و پیشــرفت فعالیت سایر هنرمندان در 
اجراهای نمایش رادیویی را با خود به همراه داشــته باشد. البته از این 
مساله نمی توان به ســادگی گذشــت که به مدد وجود چنین بخشی 
در میان بخش های متنوع این رویداد نمایشــی فرصت هایی نیز برای 

تربیت نسل های جدید در این عرصه فراهم آمده است.
کارگردان نمایش رادیویی »سرگذشــت درگذشت یک چشم« درباره 
روایت خط داستانی این ثر گفت: این رادیوتئاتر راوی تقابل دو رزمنده 
ایرانی و عراقی در اردوگاه اسرا بوده و محور اصلی این تقابل به این مساله 
باز می گردد که افســر ایرانی بینایی خود را به وســلیه یک افسر عراقی 
از دست داده است. افسر عراقی از کرده خود پشــیمان شده و با عذاب 
وجدانی که به سراغ او آمده اســت، به دنبال راهی برای پیدا کردن آن 

افسر ایرانی و گرفتن حلالیت از اوست.
وی افزود: سرانجام زمانی که در مراسم پیاده روی ایام اربعین، پذیرای 
زوار ایرانی اســت، با آن افسر ایرانی مواجه می شــود، او را به خانه خود 
دعوت کرده و بــه دلیل کرده اش ابراز پشــیمانی و کســب حلالیت 

می کند.
نمایشــنامه »سرگذشت درگذشت یک چشم« نوشــته روح الله نوری 
با کارگردانی مجیــد تیزرو در بخــش رادیو تئاتــر دوازدهمین دوره 
سراســری و نخســتین دوره بین المللی رویداد تئاتر صاحبدلان اجرا 
می شود. بخش رادیوتئاتر دوازدهمین دوره سراسری و نخستین دوره 
بین المللی رویداد تئاتر صاحبدلان در تهران به صورت زنده از تاریخ ۱۹ 
تا ۲۲ دی ماه در تالار سایه مجموعه تئاترشــهر برگزار شد و آثار حاضر 
در بخش استانی این رویداد هنری نیز در شهرستان ها از تاریخ ۱۹ تا ۲۶ 

دی  اجرای عموم خود را به صورت زنده پشت سر حواهد گذاشت.
دوازدهمیــن دوره سراســری و نخســتین دوره بین المللــی رویداد 
غیررقابتی تئاتر صاحبدلان به دبیری دکتر محمود فرهنگ که از نیمه 
تابستان ۱۴۰۱ آغزا شــده اســت تا انتهای دی ماه در قالب اجرای آثار 

مختلف در سطح کشور ادامه خواهد داشت.

قاب

بازیگر نقش »مَکس« در سریال امنیتی »تمام رُخ« به 
کارگردانی محمود معظمی می گویــد مَکس بهترین 
نقشی بود که می توانســتم در این سریال بگیرم و آن را 

خیلی دوست داشتم.
محمود ســاعتی که پیشتر شــاهد نقش آفرینی های 
او در مجموعه هــای امنیتی چون گاندو، ســرجوخه و 
خانه امن بودیم اظهار داشــت: نمی شود بازی ام در این 
مجموعه ها را با بازی و کاراکتری که در تمام رُخ داشتم 
مقایسه کرد چون نقش بســیار پررنگی در این سریال 

داشتم و تجربه خیلی خوبی برای من بود.
این بازیگر که به زبان های انگلیسی و ترکی استانبولی 
هم تسلط داشته و در سریال تمام رخ نیز دیالوگ های 
بســیاری به این دو زبان با بازیگــران ایرانی و خارجی 
دارد درباره ایفای نقش به زبان های خارجی در فیلم ها 
و سریال ها گفت: برای کســی که یک زبان خارجی را 
بداند بازی کــردن و دیالوگ گفتن بــه آن زبان خیلی 

سخت نیســت اگر چه در حین بازی از حیث 
تطبیق بازی با زبان خارجی که به آن دیالوگ 
گفته می شود سختی هایی نیز برای خودش 
دارد.بازیگر نقش مَکس در مجموعه امنیتی 
تمام رُخ این را هم اضافه کرد که یک ســری 
واژه هــا و عباراتــی در زبان فارســی وجود 
دارد کــه نمی شــود آن را در بــازی عینا به 

زبان خارجی برگرداند لذا از ایــن حیث هم که ترجمه 
دیالوگ ها به طــور معمول با خــود بازیگر نقش های 
خارجی اســت، همین خود یکی از مصائــب بازی به 
زبان های خارجی اســت و باید ترجمه خوبی از آن ارائه 
کرد.وی در این باره که آیا تمام رُخ توانسته مخاطبان را 
برای تماشای این مجموعه جذب کند گفت: تا حدودی 
مجموعه تمام رُخ توانســته از این حیث موفق باشد اما 

باید دید نظر مخاطبان چیست.
ســاعتی می گوید مَکس نقش بســیار خوبــی بود و 

توانســتم به خوبی با آن ارتباط برقرار کنم و 
با مروری که بر دیگر نقش های این مجموعه 
داشــتم دیدم که این بهترین نقشی بود که 

می توانستم بگیرم و در آن ایفای بازی کنم.
وی درباره خالق تمــام رُخ هم گفت: محمود 
معظمی به عنــوان یک کارگردان ســریال 
امنیتی عملکــرد خوبی داشــت. فیلمنامه 
ضعف هایی داشــت اما کارگــردان کار توانســت این 
ضعف ها را بپوشاند.ساعتی گفت: این مجموعه از سوی 
عده ای که پای ثابت تلویزیون هستند با استقبال خوبی 
همراه بوده امــا در مورد تمامی مخاطبان نمی شــود 
چنین قضاوتی داشــت و باید دید که در نهایت چقدر 
مخاطب پذیر خواهد بود.پخــش مجموعه تلویزیونی 
تمام رُخ در ۳۰ قســمت از ســوم دی، هر شب ساعت 
۲۰:۳۰ دقیقه به جــز روزهای پنجشــنبه و جمعه از 
شبکه سوم سیما آغاز شده اســت.در این مجموعه که 

موضوع آن تحریم و تروریســم اقتصادی است، رحیم 
نوروزی، آرش آصفی، مهدی سلوکی، معصومه بافنده، 
شیدا یوسفی، احســان امانی، ویدا جوان، نگین صدق 
گویا، ســوتلانا ســوپیلنیاک بازیگــر اوکراینی، بهزاد 
خداویسی، علیرام نورایی، مهدیه نساج، مهوش وقاری، 
سپیده مرادپور، مانی رحمانی، سولماز حصاری، وحید 
نفر و کاظم هژیــرآزاد ایفای نقــش می کنند.در این 
مجموعه، پیمان که داروســازی موفق است، گریزان از 
محیط ســرد خانه، به محیط کار پناه می برد و درصد 

افزایش موقعیت خود در محیط کار است. 
او برای نیل به این منظــور، در ماموریتی برون مرزی، 
به سایت داروسازان فرانســوی وارد می شود. ماحصل 
فعالیت او در این سایت، آشنایی با زن جوان داروسازی 
به نام بریژیت اســت. این ارتباط باعث می شود بیشتر 
از قبل، از همسر خود دور شــده و دل به عشق این زن 

فرانسوی بسپارد.

محمود مقامی بازیگر نمایش »بهــرام به روایت هفت 
پیکر« دربــاره تجربه حضورش در این اثر نمایشــی و 

علاقه اش به ادامه فعالیت در تئاتر توضیح داد.
محمود مقامی بازیگر سینما و تلویزیون که این روزها 
در نمایش »بهــرام به روایــت هفت پیکــر« در تالار 
چهارســو روی صحنه می رود درباره تجربه حضورش 
در تئاتر گفت: من پیش از بــازی در نمایش »بهرام به 
روایت هفت پیکــر« تجربه بازی در تئاتر را داشــتم و 

حدود ۱۰ سال قبل در نمایش کمدی شبانه »مهمانی 
داغ« به کارگردانی مجید جعفــری روی صحنه رفته 
بودم اما در واقع با ســینما و تلویزیــون وارد این حرفه 
شده ام. البته پسرم ماهان به عنوان بازیگر در تئاتر فعال 
است و از شــاگردان امیر دژاکام بوده و خوشبختانه در 
این زمینه موفق هم است.وی ادامه داد: ابتدا قرار بر این 
شد که پســرم در نمایش »بهرام به روایت هفت پیکر« 
به عنوان بازیگر حضور داشته باشــد و بعد از آن حامد 

شیخی کارگردان کار از وی خواسته بود تا برای ایفای 
نقش یزدگرد نیز با من صحبت کنــد. از آنجا که من از 
قبل با آقای شیخی آشنا بودم و تواضع و رفتار حرفه ای 
او را می شــناختم، قبول کردم نمایشــنامه را بخوانم. 
نقش یزدگرد یک نقــش کوتاه اما تاثیرگذار اســت و 
مونولوگی طولانی دارد، از این رو علاقه مند شــدم در 
این اثر به ایفای نقش بپردازم.بازیگر سریال »امام علی 
)ع(« درباره تاثیر شرایط این روزهای جامعه بر نمایش 

بیان کرد: مطمئناً اگر در این شرایط نبودیم در اجرای 
هر شــب حتی یک صندلی خالی هم نداشــتیم.وی 
درباره علاقه اش به فعالیت مجدد در حوزه تئاتر گفت: 
اتفاقاً از این ناراحت هستم که چرا زودتر از این فعالیتم 
را در تئاتر آغاز نکردم چــون از حضور در صحنه تئاتر و 
مراحل تمرین و از همه زیباتر تجربــه نفس به نفس با 
تماشاگر بودن بسیار لذت بردم و علاقه مند شدم از این 

پس بیشتر در این حوزه فعالیت داشته باشم.

مکس

صحنه

خریــدار  مراســم رونمایی و نشســت 
نقد و بررســی فیلــم ســینمایی »ایمو« با 
حضور کارگردان، بازیگــران، عوامل فیلم، 
هنرمندان و اصحــاب رســانه در پردیس 

سینمایی چارسو برگزار شد.
 در نشســت نقد و بررســی فیلم سینمایی 
ایمو، هاشم مرادی نویســنده و کارگردان 
و تهیه کننده، محســن جســور مشــاور 
فیلمنامــه، امیرعبــاس ربیعــی مشــاور 
کارگردان، احمد عبدی فیلمبردار، محمود 
اســمانی طراح گریم، حمیــد پروین جدا، 
فرناز زوفا و میلاد مرادی بازیگران این فیلم 

حضور داشتند.
در ابتدای نشست، هاشم مرادی کارگردان، 
نویســنده و تهیه کننده ایمو، ضمن تشکر و 
قدردانی از گروه سینمایی هنر و تجربه برای 
اکران فیلمش، به داســتان فیلم پرداخت و 
گفت: ســوژه فیلم بــه دوران کودکی من 
برمی گردد و نوســتالژیک است. شخصیت 
بکر فیلم، حمید بود. به همین دلیل حمید 
انتخاب شــد با توجه به اینکه نابازیگر بود. 
فیلمنامه را کم کم با حمیــد تمرین کردم 
اما خــودش در جریــان نبود. مــن دنبال 
واکنش های او بودم و نتیجه  کار برایم بسیار 
قابل قبول بود. مطمئــن بودم حمید از پس 
نقش برمی آید و تاکنــون هم بازخوردهای 
خوبی دریافــت کردم. زمانی که محســن 
جســور فیلمنامه را مطالعه کرد، گفت این، 
فیلمنامه خوب و موفقی است. همین باعث 
دلگرمی من شــد و انگیزه ام را برای ساخت 

اثر بیشتر کرد.
فرناز زوفا بازیگر فیلم نیز با اشــاره به نقش 
خود گفت: ایمــو، فیلم شــریف و تمیزی 
بود. بــازی در این فیلم برای بازیگر بســیار 
چالش برانگیز بود به همین دلیل مشــتاق 
به ایفــای نقــش در ایــن فیلم شــدم و با 

راهنمایی هــای آقای مرادی توانســتم در 
ایــن فیلــم نقش آفرینی کنــم. مطمئنم 
موفقیت های زیــادی در انتظــار این فیلم 
اســت. ایمو فیلمی است ســاده و بی پیرایه 
که به اخــلاق توجه دارد و ســاخت چنین 
فیلم هایــی، راه را بــرای ورود جوانــان به 

سینما باز می کند.
امیرعباس ربیعی کارگردان فیلم های لباس 
شــخصی و  ضد که در این فیلم بــه عنوان 
مشاورکارگردان حضور دارد نیز گفت: ایمو 
فیلمی ســهل و ممتنع اســت. مخاطب در 
ابتدا با یک فیلم ساده و روان روبرو می شود. 
درســت شــبیه یک آینه از زندگی روزمره 
خودمــان. ولی به نظرم فیلم بســیارعمیق 
اســت و به لایه هایی از انســان دسترسی 
پیدا کرده کــه در دنیای مــدرن فراموش 

شده است.ربیعی با تاکید بر اینکه فیلمساز 
باید جسارت و دغدغه داشته باشد تا بتواند 
فیلم بسازد افزود: پارادوکس میان زندگی و 
زیست فردی که از شهرستان به تهران آمده 
یک چیزی را به مخاطب گوشــزد می کند و 
آن هم گمشده ای به نام صداقت است که به 
دلیل زندگی شهری آن را فراموش کرده ایم. 
صداقت یک گوهر انسانی است که به دلیل 
نوع زیســت، به حاشیه رفته اســت. بازی 
حمید، شاهکار فیلم بود که کمک زیادی به 
این اثر کرد. حمید خــود واقعی اش را بازی 

کرد.
مشــاور کارگردان با تاکید بر اینکه استفاده 
از نابازیگر جلوی دوربین بسیار کار سختی 
اســت، ادامه داد: بــرای یــک کارگردان، 
اســتفاده از یک نابازیگر، کار دشواری است 

اما آقای مرادی با حمید بــه گونه ای پیش 
رفت که دیگــر خودش را جلــوی دوربین 
حس نکرد. ویژگی فیلم، ســادگی آن است 
و اگر به جای حمید از یک بازیگر سرشناس 
استفاده می شد، دیگر خروجی فیلم چیزی 

که الان دیده شد، نبود.
حمید پروین جدا بازیگر اصلی فیلم، گفت: 
از آقای مرادی تشــکر می کنــم چون برای 
بــازی در فیلم، به من کمک زیــادی کرد و 
من را تا پایان همراهــی نمود. به دلیل قولی 
که به آقای مرادی داده بودم، تا پایان از هیچ 
تلاشــی دریغ نکردم به همین دلیل چهره 
ترسیم شده در فیلم، بسیار واقعی است. پس 

برای دیده شدن فیلم باید تلاش کنیم.
احمد عبدی فیلمبردار فیلــم گفت: اولین 
مشــکل و امتیاز ایــن فیلم، همــکاری با 

کارگردانی بود که خودش فیلمبردار است. 
خلاقیت کارگردان، بی نظیر بود و فکر همه 

چیز را کرده بود.
مهدی جسور مشاور فیلمنامه گفت: ضعف 
هر اثر هنری باید بر مبنای محتوا سنجیده 
شــود. اولین بار کــه فیلمنامــه را خواندم 
متوجه شــدم داســتان بر مبنــای فطرت 
انســانی اســت. جنس فیلم ماننــد خانه 
دوست کجاست مرحوم کیارستمی است؛ 

سینمای ساده نگاری، نه ساده انگاری.
میلاد مــرادی دیگر بازیگر فیلــم نیز بیان 
کرد: همکاری با پدرم، تجربــه خوبی بود و 

موضوعات زیادی از او یاد گرفتم.
محمود اسمانی طراح گریم گفت: ایمو جزو 
کارهایی بود کــه تمام فیلم را ســر صحنه 
بــودم. در اصــل کاری بود کــه از آن لذت 
می بردم چــرا که در فیلــم، زندگی جریان 

داشت.
مرتضی پورحیدری طــراح صحنه و لباس 
در ادامه این نشســت عنوان کرد: در چنین 
فیلم هایی، فقط باید انتخاب کنیم و امکان 
ساخت و طراحی نیست. تمام چیزهایی که 
در فیلم دیدید، خلاقیت کارگردان بود. این 
فیلم ها باید مورد حمایت قرار گیرند تا دیده 
شوند. تمام افرادی که در این فیلم ها حضور 
دارند، بدون هیچ چشم داشــتی همکاری 

می کنند.
اجرای این نشســت بر عهده علــی زادمهر 
بود. در پایان، عوامل فیلم به پرســش های 

مخاطبان حاضر در جلسه پاسخ دادند.
فیلم ســینمایی ایمــو از ۱۴ دی مــاه در 
سالن های ســینمایی گروه سینمایی هنر و 
تجربه در حال اکران اســت. علاقمه مندان 
به تماشــای این فیلم می توانند با مراجعه 
به ســایت های بلیت فروشی، نسبت به رزرو 

بلیت این فیلم اقدام کنند.

خ: »مَکس« بهترین نقشی بود که می توانستم بگیرم بازیگر تمام رُ

ح کرد؛ علاقه مندم به فعالیت در تئاتر ادامه دهم محمود مقامی مطر

رامین حسین پور بهترین خواننده فستیوال لس آنجلس شد

خریدار  »رامین حسین پور« با ویدئوآرت 
»صورتگر« توانست جایزه بهترین خواننده 
مــرد ســال ۲۰۲۲ فســتیوال بین المللی 

کالیفرنیا لس آنجلس را به دست آورد.
 رامین حســین پور با ویدیــوآرت صورتگر 
توانست برنده بهترین خواننده سال ۲۰۲۲ 
فستیوال بین المللی کالیفرنیا لس آنجلس 
که زیر نظر جوایز گرمــی فعالیت می کند، 

شود. حســین پور توانســت جایزه ترافی 
)جام( را در این رقابت، با حضور دیگر رقبای 
بین المللی از آن خود کنــد. این ویدیو آرت 
در ســال ۱۴۰۰ تحت مجوز دفتر موسیقی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ساخته شده 

است.
ویدیــوآرت صورتگــر کــه خوانندگــی، 
کارگردانــی، نویســندگی، تهیه کنندگی، 

تنظیــم، آهنگســازی و نوازندگــی گیتار 
الکتریک آن نیز برعهده رامین حســین پور 
بوده اســت، به تازگی برنده جایزه بهترین 
کارگردان مستندســاز، بهترین فیلم کوتاه 
تلفیقی فســتیوال بین المللی اســتهکلم 
سوئد، بهترین آهنگســاز زاگرب کرواسی 
و نیز بهترین کانســپت آرت در بخش های 
معماری، ســینما و موســیقی از جشنواره 

جهانی لس آنجلس شده است.
از دیگر افتخــارات این ویدیوآرت می توان 
بــه جایــزه بهتریــن موزیک ویدیــو در 
فستیوال بین المللی مستقل ونکوور کانادا، 
جایزه بهترین سولوآرتیست در فستیوال 
بین المللــی موزیک ویدیــوی آندرگراند 
)زیرزمینی( پاریس فرانسه، جایزه بهترین 
جلوه های ویژه موزیک ویدیو اواردز پراگ 
چک، تقدیر ویژه هیــات داوران و راهیابی 
به بخش نهایــی بهتریــن موزیک ویدیو 
اواردز لندن انگلســتان، جایــزه بهترین 
موزیک ویدیــو در فســتیوال بین المللی 
آرت بلاکس مسکو، جایزه بهترین موزیک 
ویدیو، مستند، نویســندگی و کارگردان 
مرد موزیک ویدیو اواردز رم ایتالیا، بهترین 

موزیک ویدئو راک مونیخ آلمان، سه عنوان 
بهترین تهیه کننده، بهترین موزیک ویدیو 
و بهترین طراحی صحنه و دکوراســیون 
ایزمیر ترکیه، بهترین جلوه ویژه فستیوال 
پراگ، پنج عنوان در فســتیوال نیویورک 
آمریــکا در بخش هــای موزیــک فیلم، 
تهیه کنندگی، بهترین موزیک ویدیو راک، 
بهترین کارگردان مــرد، بهترین ویدیوی 
تلفیقی و برنده یورو موزیک برای بهترین 
موزیســین فیلم و برنده جایــزه بهترین 
نویســندگی و کارگردانی و تهیه کنندگی 
فستیوال بدُن سوئد و اســلواکی، بهترین 
ویدیو راک و بهترین ویدیو هنری فستیوال 
اســلواکی و بهترین فیلم کوتاه انمیشین 
جشــنواره پــراگ، جایزه شایســتگی و 
بهتریــن جلوه های ویــژه از جشــنواره 
تک حلقــه لس آنجلــس، بهتریــن فیلم 
تلفیقی کوتاه در جشــنواره اروپا و جایزه 
بهترین اجرا، هنر، تمــدن و ویدیو آرت از 
جشنواره معتبر جهانی آکوولاد کالیفرنیا، 

اشاره کرد.
دانش آموختــه  حســین پور  رامیــن 
معماری، موســیقی و ســینما است که در 

حوزه معمــاری به عنوان طــراح، مدرس، 
نویســنده و در حوزه موســیقی، به عنوان 
شــاعر، آهنگســاز، تنظیم کننده و نوازنده 
شناخته می شود. او در ســال ۹۴ با تلفیق 
هنــر، معمــاری، موســیقی و ســینما، 
۲ اثر با نام هــای غنیمت و اشــتیاق تولید 
کرد و نیــز در فســتیوال های بین المللی 
به عنــوان فینالیســت حضور پیــدا کرده  
اســت. وی همچنین در حوزه ســینما به 
عنوان نویســنده، کارگردان، تهیه کننده و 
همچنین کانســپتچوال آرتیست شناخته 
 Euro Art house شده اســت و در مجله

Cinema Day از او تقدیر شده است.
از عوامــل ویدیــوآرت صورتگــر می توان 
به مدیــر برنامه هنــری: محمــد نظری، 
تدوین گر: احسان واثقی، تیریدی آرتیست: 
حجت شــعبانی، مدیر فیلم بــرداری: علی 
احســانی، مجــری دکوراســیون: مهدی 
حکمت، هلی شات: امید احمدزاده و رسول 
کیان پور، عکاس هنری: محمد حسامیان، 
بازیگران: فاضل مصلی نژاد و داود اسدالهی، 
تیم موسیقی: نیما نواپور و مشاور رسانه ای: 

نغمه دانش آشتیانی اشاره کرد.
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برای تقویت خط دفاعی
پرسپولیس منتظر پاسخ مثبت یک ملی پوش

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس نسبت به خرید بازیکن اصلی تیم ملی 
فوتبال ایران در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر امیدوار است.

 با شروع نقل و انتقالات زمســتانی لیگ برتر فوتبال ایران صحبت های 
زیادی دربــاره جابجایی بازیکنان و بازگشــت چند لژیونــر به فوتبال 
ایران مطرح شــده اســت.میلاد محمدی مدافع تیم ملی فوتبال ایران 
که پیراهن »آاک یونان« را بر تن دارد با پیشــنهاد رسمی چند باشگاه 
لیگ برتــری برای بازگشــت فوتبال ایران روبرو شــده اســت. علاقه 
محمدی به پوشیدن پیراهن پرسپولیس و رابطه صمیمانه اش با یحیی 
گل محمدی باعث شده تا ســرمربی سرخپوشان نســبت به جذب او 
امیدوار شود.گل محمدی که لیست خرید و مازاد زمستان فصل جاری 
پرسپولیس را قرار اســت به باشــگاه اعلام کند منتظر تصمیم قطعی 

مدافع تیم ملی ایران است تا او را جذب کرده و به پرسپولیس بیاورد.
از ســوی دیگر باشگاه پرســپولیس منتظر است تا پاســخ محمدی را 
شــنیده و مذاکرات رســمی با او را برای عقد قرارداد به مدت یک فصل 
و نیم انجام دهد. ضمن اینکه دریافــت رضایت نامه محمدی در صورت 
جدایی از باشــگاه یونانی بر عهده خود این بازیکن است و پرسپولیس 

بخشی از این مبلغ را به محمدی خواهد داد.
حال باید دید مدافع تیم ملی ایران چه تصمیمی در مقابل پیشنهادات 
خود از باشــگاه هایی همچون پرسپولیس و ســپاهان اصفهان خواهد 

گرفت.

پنج روز زودتر از موعد مقرر
وازه بان سابق پرسپولیس  قسط اول مطالبات در

پرداخت شد
باشگاه پرسپولیس قســط اول طلب »بوژیدار رادوشوویچ« دروازه بان 

سابق سرخپوشان پایتخت را پرداخت کرد.
 بعد از محکومیت پرسپولیس در پرونده شکایت بوژیدار رادوشوویچ به 
۹۰۰ هزار یورو، این دروازه بان بخشی از این مبلغ را بخشید و در توافق با 

پرسپولیس، به پرداخت اقساطی مطالباتش رضایت داد.
سایت باشگاه پرسپولیس امروز جمعه خبر داد قسط اول این مطالبات 
را روز گذشته به حساب دروازه بان کُروات واریز کرده است. پرسپولیس 
مبلغ واریزی را اعلام نکرده اما گفته می شــود این قسط در حدود ۲۵۰ 
هزار یورو بوده است.البته مهلت اولین قسط روز دوشنبه آینده به پایان 

می رسید اما پرسپولیس پنج روز زودتر اقدام کرده است.

باشگاه پرسپولیس طی توافق با رادشوویچ مطالبات او را در چهار قسط 
طی یکسال پرداخت خواهد کرد.

با رضایت از سهمیه های کسب شده
قارداشی: امیدوار به کسب سهمیه جهانی 

نوشاد عالمیان هستیم
رئیس فدراسیون تنیس روی میز با اشــاره به وضعیت نوشاد عالمیان 
برای کسب سهمیه جهانی گفت: سیستم مســابقات و پیش بینی آن 

خیلی پیچیده است اما نسبت به جهانی شدن او امید زیادی است.
 مســابقات تنیس روی میز انتخابی قهرمانی جهــان در حالی امروز در 
دوحه به پایان می رســد که طی روزهــای گذشــته در بخش دوبل، 
ترکیب بــرادران عالمیان و هدایی و احمدیان صاحب ســهمیه حضور 
در رقابت های سال جاری شــدند. در بخش انفرادی هم نیما عالمیان، 
امیرحســین هدایی و امین احمدیان به این ســهمیه دست یافتند اما 
نوشاد عالمیان به خاطر شکست برابر »اویکاوا میزوکی« ژاپنی، کسب 

سهمیه خود را منوط به رنکینگ جهانی و ارتقا در آن کرد.

البته در چارچوب همین رقابت ها امروز نوشاد عالمیان با »هو کیت« از 
هنگ کنگ که در رده ۱۱۲ جهان قرار دارد، دیدار می کند اما اینکه این 
رقابت ها و نتیجه به دســت آمده چه تاثیری بر وضعیت نوشاد عالمیان 

خواهد شد، به صورت دقیق مشخص نیست.
مهرداد علی قارداشی رئیس فدراســیون تنیس روی میز در این زمینه 
گفت: سیستم کســب ســهمیه از مســابقات انتخابی خیلی پیچیده 
است. برای اولین بار است که این رقابت ها برگزار می شود و نمی توان با 
اطمینان از شیوه مسابقات و نتایج و تصمیم گیری ها برای آن صحبت 
کرد.وی ادامه داد: رقابت امروز نوشاد در شــرایطی برگزار می شود که 
نمی توان با اطمینان گفت تاثیری در کسب سهمیه او ندارد اما نمی توان 
با قاطعیت هم از تاثیرگذاری آن صحبت کرد. شــاید هم نتیجه و امتیاز 
این دیدار در جهانی شــدن نوشــاد طی چند روز آینده مشخص شود. 
اصلًا هیچ قطعیتی وجود ندارد فقط اینکه امیدواریم نوشــاد هم کسب 
ســهمیه کند تا بتوانیم با ترکیب کامل در مســابقات قهرمانی جهان 
شرکت کنیم. در واقع با توجه به شــرایط آمادگی نوشاد نسبت به این 

مهم امیدواریم.
رئیس فدراســیون تنیس روی میز در ادامه از عملکرد دیگر نمایندگان 
ایران در رقابت های کســب ســهمیه جهانی ابراز رضایت کرد و گفت: 
خوشبختانه بازیکنان عملکرد خوبی داشــتند. بازیکن کره ای که نیما 
با شکست او صاحب سهمیه شــد در رقابت های جهانی ۲۰۱۹ صاحب 
مدال برنز شــده بود. بردی که نیما از آن بازی گرفــت ۲۵ امتیاز هم به 
امتیازهای رنکینگش اضافه کرد.وی خاطرنشــان کرد: امین احمدیان 
مقابل بازیکن ســنگاپوری که در رنکینگ جهانی بالاتر از خودش است 
پیروز شد و سهمیه گرفت. هدایی هم برابر بازیکن عنوان دار عربستانی 
پیروز شد که نفر اول غرب آسیا به حســاب می آید و در المپیک توکیو 
هم حضور داشته است.قارداشــی با یادآوری اینکه در بخش دوبل هم 
ســهمیه کامل از آن تیم اعزامی ایران شــد، تاکید کرد: در تنیس روی 
میز ۴۵ کشور عضو کنفدراسیون قاره ای هســتند که از این تعداد فقط 
نمایندگان ۷ کشــور موفق به کسب سهمیه برای مســابقات قهرمانی 
جهان شــده اند. ایران یکی از این هفت کشور است آن هم با سه سهمیه 
در انفرادی و دو سهمیه در دوبل. خیلی هم امیدواریم نوشاد هم کسب 
ســهمیه کند و با ترکیب کامل و چهارنفره عازم مســابقات شویم. در 

مجموع رضایت لازم از عملکرد تیم اعزامی رضایت فراهم شده است.

میدان

سرمربی تیم فوتبال اســتقلال پس از پیروزی تیمش 
برابر تراکتــور و راهیابی به جمع شــانزدهم تیم برتر 
رقابتهای جام حذفی گفت: از این که توانســتیم برابر 

حریفی قدرتمند به پیروزی برسیم خوشحالم.
 دیدار تیم های فوتبال اســتقلال و تراکتور در مرحله 
یک شانزدهم نهایی رقابتهای جام حذفی در ورزشگاه 
خالی از تماشاگر ورزشگاه آزادی در هوایی سرد برگزار 
شد و دو تیم به تساوی بدون گل رسیدند تا کار به وقت 

های اضافه کشیده شود.
در وقت های اضافه اســتقلالی ها با دو گل کوین یامگا 
که از روی نقطه پنالتی به ثمر رسید در مقابل تنها گل 
رضا اسدی به برتری رسیدند و راهی مرحله یک هشتم 

نهایی شدند.
ریکاردو ســاپینتو در نشســت خبری بعد از این بازی 

گفت: از ایــن پیروزی خوشــحالم و آن را به 
هواداران اســتقلال تقدیم می کنم. به نظر 
من در نیمه اول خیلی خوب ظاهر شــدیم، 
تمرکز بالا و رفتار خوب و فشــار زیادی روی 
دروازه حریف آوردیم و به همه نشــان دادیم 

که باید این بازی را ببریم.
ســرمربی تیم فوتبــال اســتقلال در ادامه 

خاطرنشان کرد: نســبت به بازی قبلی رفتار متقابلی 
داشــتیم. در نیمه اول چند موقعیت گل ایجاد کردیم 
و لایق این بودیم کــه در نیمه اول از نظــر نتیجه جلو 

باشیم.
وی ادامه داد: در نیمه دوم بازی را خوب شروع کردیم. 
اگر با بازی قبلی مقایسه کنیم بدون توپ ما بهتر بودیم 
و می دانستیم چطور می خواستند ما را پرس کنند. به 

همین خاطر تحت فشــار با آنها بازی کردیم 
و موقعیت های خوبــی را ایجاد کردیم. بازی 

مالکانه هم در اختیار ما بود.
وی ادامه داد: در یک موقعیت متاســفانه ما 
گل خوردیم که به نظــرم این گل برتری آنها 
را توجیه نمی کند. آنهــا در این بازی خوب 
ظاهر نشــدند اما تیم ما برگشت. حتی برابر 
این گل ناعادلانه و حتی در لحظه ای که می دانســتیم 
زمان زیادی برای برگشــت نداریم چند تعویض انجام 

دادیم و سیستم را هم تعویض کردیم که جواب داد.
ســاپینتو ادامه داد: این بازی بین دو حریف قدرتمند 
بود. ما برابر تیمی به پیروزی رسیدیم که بسیار منظم 
بازی می کرد و حریف سرســختی برای مــا بود. با این 
حال ما تحت فشــار بودیم و لایق برخــی اظهار نظرها 

نبودیم. امــا بازیکنــان واقعا جنگیدند و بــه پیروزی 
رســیدند. برخی بازیکنان با وجــود مصدومیت بازی 

کردند.
وی در مورد اســتفاده نکردن بازیکنانــش از موقعیت 
ها گفت: این یک مشــکل کلی در فوتبال ایران اســت 
که مهاجمــان از موقعیت هایشــان خوب اســتفاده 
نمی کنند. باید تمرکز بیشــتری داشــته باشند. تمام 
کنندگی در فوتبال ایران کلی اســت و تیم های دیگر 

هم از این فرصت ها استفاده نمی کنند.
ســاپینتو در مورد داوری و این که ســرمربی تراکتور 
از داوری انتقاد کرده اســت گفت: من قبول ندارم. هر 
دو پنالتی درســت بود. کارت قرمز به بازیکن حریف را 
ندادیم. ما تیم خوبی بودیــم و موقعیت های زیادی را 

ایجاد کردیم.

استقلال

زاوش محمدی  علیرضــا فعانی داور بین 
المللی فوتبال ایران که ســابقه قضاوت در 
جام جهانــی ۲۰۱۸ و ۲۰۲۲ را در کارنامه 
دارد، با نظر کمیته داوران از لیســت داوران 
الیت ایــران خارج شــد. او همچنین بعد از 
جام جهانی قطر به لیست کشــور استرالیا 
اضافه شد تا از این به بعد با پرچم این کشور 

قضاوت کند.
 علاوه بر جدایــی فغانی از فوتبــال ایران، 
اشــتباهات داوری در لیــگ برتــر یکی از 
معضلات فدراســیون فوتبال است که با آن 
دســت و پنجه نرم می کنــد. فوتبال ایران 
همچنان فاقد کمک داور ویدیویی اســت و 
همین مســاله صدای مربیان و باشگاه ها را 

در آورده است.
به همین مناســبت به سراغ ســعید مظفری 
زاده داوری بازنشســته فوتبالمــان رفتیم 
 و با او گفتگویــی انجام دادیم کــه در ادامه

 می خوانید:

آقای فغانی رســما از لیست داوران   
الیت ایران کنار گذاشته شد و به تازگی 
به عضویت داوران بین المللی استرالیا 
درآمده است. این اتفاق چه ضربه ای به 

جامعه داوری ایران خواهد زد؟
با توجه به این کــه آقای فغانــی از داوران 
شناخته شده در سطح جهان و فیفا هست، 
حذف ایشان از لیســت داوران بین المللی 
یک اشتباه بزرگ و یک بد سلیقگی و یک بی 
تدبیری از طرف فدراسیون فوتبال و کمیته 
داوران ما بــود. ما داوری کــه افتخارآفرین 
بود و می توانســت مســابقات بزرگی مثل 
جام ملت های آســیا را طی چند سال آینده 
قضاوت کند با دســت خودمان از لیســت 
خارج کردیم و این فرصت را به کشــورهای 
دیگر دادیم تا نام ایشــان را به لیست داوران 
بین المللی خودشــان اضافه کنند. حضور 
آقای فغانی در مســابقات بین المللی بزرگ 
ســبب می شــد تا ما دو کمک داور ایرانی و 
یک داور چهارم هم کنار ایشان در مسابقات 
بزرگ داشته باشــیم و با حذف ایشان تمام 

این فرصت ها از بین رفت.

  علیرضا فغانی یکــی از داورانی بود 
که بسیاری از داوران معتقد بودند در 
جام جهانی ۲۰۲۲ به حقش که قضاوت 
در فینال بود نرسید و زود کنار گذاشته 
شد، به نظر شما ایشــان می تواند در 
جام جهانی ۲۰۲۶ حضور داشته باشد؟

خب با توجه به شرایط سنی آقای فغانی در 

مورد این که ایشان می توانند در جام جهانی 
بعدی حضور داشته باشــند نمی توانم نظر 
قاطعی بدهم، غالبا سیاســت فیفا این بوده 
است که برای حضور در مسابقات بزرگ بین 
المللی فرصت را به داورهای جوان تر بدهد، 
آقای فغانی با توجه به شــرایط سنی، تجربه 
و حضور های پی در پی کــه در جام جهانی 
داشــتند شاید شــانس زیادی برای حضور 
در جام جهانی بعدی را نداشــته باشد. البته 
این را هم باید عرض کنم که علیرضا فغانی 
آمادگی بدنی خوبی دارد و این می تواند به او 
برای این شانس کمک کند تا بتواند از گزینه 
های داوری برای جام جهانی بعدی باشــد، 
بســتگی به قضاوت هایی دارد که در یک یا 
دو ســال آینده و پیــش از انتخابات داوران 
انجام می دهد. ولی برداشــت شخصی من 
این اســت که با توجه به جــوان گرایی فیفا 
و کمیته داوران فیفا شــانس به جوان تر ها 

داده می شود.

یکی از مشــکلات بزرگ فوتبال ما   
و داوران نبود VAR و عدم شــرکت 
داوران ایرانی در کلاس های مربوطه 
اســت که باعث شــده داوران الیت 
ایران از قضاوت در بازی های رســمی 
و آسیایی محروم شوند. با این شرایط 
دوباره چگونه می توانیم به سطح یک 

داوری جهان برگردیم؟
متاسفانه سال هاســت که تیم ها و داوران 
ما صدایشــان برای درخواست VAR بلند 

است اما گوش شنوایی نبوده است، یا شاید 
هم همــت لازم بــرای آوردن VAR نبوده 
اســت. ما همین الان هم از جنبه فوتبالی و 
هم از جنبه داوری از ســایر کشورها عقب 
افتادیم. نبود VAR فقط به داوران ما ضربه 
نمی زند بلکه به فوتبال ما هم ضربه می زند. 
باعث می شود خیلی از اتفاقاتی که به خاطر 
بودن VAR می توانــد در فوتبال بی افتد، 
درک و هماهنگیش برای ما ایجاد نشــود و 
در مســابقاتی که می رویم و VAR هست 
لطمه بخوریم. داوران ما چه در بخش خانم 
ها چه آقایان از این موضوع ضربه می خورند 
و اتفاقاتی که طی این چند سال افتاده است 

در حد شعار است. 
در دو سه ســال اخیر هر وقت از من پرسیده 
شده اســت گفتم که در حد شــعار بوده و 
برای تبلیغات گفته شــده. فدراسیون ها و 
کمیته های مختلف بیشــتر روی این موج 
شــنا کردند و در عمل کاری نشده است. با 
توجه به زیرســاخت ها و مشکلات ارتباطی 
که با دنیا داریم من بعید می دانم که شرایط 
آوردن VAR به این زودی ایجاد شــود. اگر 
هم باشــد برای چند اســتادیوم محدود و 
یک ســری بازی ها ملی می توانیم استفاده 
کنیم ولی در بحث کلی مــن فکر نمی کنم 
 var در آینده نزدیک شــرایط برای آوردن

فراهم شود.

  یکــی از بحث های همیشــگی در 
فوتبال ما مخصوصا در سال ها اخیر، 

اشــتباهات داوری بوده است. حتی 
نبودن VAR هم باعث شده تا جنجال 
ها ادامه پیــدا کند. مثــلا در بازی 
تراکتور و استقلال کمک داور گل اول 
تراکتور را آفساید اعلام کرد اما داور 
وســط گل را تایید کرد. داور وسط با 
توجه به این کــه نزدیک خط نبود چه 

طور تشخیص داد که صحیح است؟
همان طور که گفتم نبود VAR لطمه های 
زیادی به ما زده اســت، هم در بخش داوری 
و هم در در بخش بین المللــی، لطمه دیگر 
هم مربوط به همین مسابقات داخالی است 
که باعث می شود خطای انسانی داورها کاور 
نشــود و این اشــتباه باقی بماند روی نتایج 
بازی تاثیر بگذارد. امــا در مورد ان صحنه از 
بازی خاص تراکتور و اســتقلال خب داور با 
تمرکز خوبی که داشــت که تشخیص داد 
کسی که در آخرین لحظه به توپ ضربه زده 
است و پاس را داده است بازیکن تیم مدافع 
بوده و همین باعث شد که به کمک داورش 
اعلام کند که فارغ از این که بازیکن مهاجم 
در آفساید بوده اســت یا نه آفساید نیست و 
به کمک داورش کمک کرد و این نشــان از 

تمرکز و تسلط داور بازی داشت.

  به نظــر می رســید داوران جدید 
قاطعیت داوران قدیم را ندارند و نمی 
توانند بازی را مدیریت کنند. این را در 
بازی ملوان و پرســپولیس دیدیم که 

بازی از دست داور خارج شد.

من خیلــی موافق این مســئله نیســتم. 
داوران ما همیشــه داوران خوبــی بودند، 
استعداد در کشــور ما زیاد است و هر نسلی 
که کنــار می رود و نســل جدیــد می آید 
قاطعیــت و توانمنــدی و مدریــت خوب 
خودشان را دارند. متاســفانه شاید چیزی 
که باعث شد در چند ســال اخیر داوری ما 
از آن نقطه اوج و بالا بودن در ســطح آســیا 
به امروز برســد نبود مدیریت درســت در 
فدراســیون و کمیته داوران ما بوده است و 
یعنی روزمرگی و عــدم تمرکز روی انتخاب 
اســتعدادها، نبود آمــوزش و دخالت دادن 
روابط شخصی، کســب رای و گزینش داور 
ها بر اســاس این که هیئت ها را راضی کنند 
باعث شــده داوری ما در این جا باشد. ولی 
از لحاظ شــخصی داوران مــا داوران خوبی 
هستند که اگر درســت مورد آموزش قرار 
بگیرند و مدیریت قاطعی پشت آن ها برای 
حمایتشان باشــد می توانند داوری ما را به 
اوج برگردانند. این مسئله بیشتر مربوط به 
ضعف مدیریتی و ضعف فدراسیون فوتبال 

در چند سال اخیر بوده است.

  قرار بــود دربی را به عــرب براقی 
بدهند امــا گویا نســبت فامیلی او با 
فغانی باعث شــد تا این داور نتواند 

دربی را سوت بزند.
من هم این را شــنیده بودم که قــرار بوده 
ایشان دربی را ســوت بزنند، اما این که چرا 
سوت نزدند و عوض شــدند یا این که حضور 
ایشــان قطعی بوده یا نه را نمی دانم و نمی 

توانم نظر قطعی بدهم.

فکر می کنید VAR مشکلات داوری   
ما را حل می کند؟با این که علم هر روز 
در حال پیشرفت است و تکنولوژی به 
کمک فوتبال و داوری آمده است، فکر 
می کنید این اتفاق ها از جنجال ها کم 

می کند؟
قطعا VAR می تواند به داوری و فوتبال ما 
کمک کند، به هر حال تکنولوژی نه تنها در 
فوتبال بلکه در همه جای به کمک انســان 
ها آمده و ســعی کرده اســت نقاط ضعف را 
پوشــش دهد. VAR جای خــودش را در 
فوتبال باز کرده اســت و ســعی کردند آن 
وقفه و حالت هایی که به فوتبال لطمه بزند 
را برطــرف کنند و الان آن ســود و منفعت 
VAR خیلی بیشتر از نبودنش است. این به 
داوری می تواند در کشــور ما و جهان کمک 

کند.

ریکاردو ساپینتو: گل تراکتور عادلانه نبود

 جدیدی می توانست 10 مدال جهان و المپیک بگیرد

وزهای کشتی واکنش فلاح به حاشیه های این ر
خریدار   دارنده مدال طلای کشــتی آزاد 
پیکارهــای جهانــی ۱۹۹۳ تورنتو گفت: 
واکاوی برخــی اتفاقــات پــس از ۲ دهه و 
مقایسه شــرایط کنونی کامران قاسم پور با 
عباس جدیدی درســت نیست در حالی که 
او می توانــد ذخیره مطمئنی برای حســن 

یزدانی باشد.
اکبر فلاح در خصــوص صحبت های اخیر 
عباس جدیدی دارنده مــدال نقره المپیک 
بازی هــای المپیک ۱۹۹۶ آتلانتــا، اظهار 
کرد: به طور قطع عباس جدیدی در دوران 
حضورش در تیم ملی کشتی آزاد پنج مدال 
ارزشمند را در رقابت های جهانی و المپیک 
برای کشــورمان بــه دســت آورد و اگر آن 
حاشــیه ها برای او وجود نداشت، جدیدی 
می توانســت ۱۰ مدال ارزشــمند دیگر را 
برای کشــور بدســت آورد. او کشــتی گیر 
توانمندی بود و اگر قربانی حاشیه آن زمان 
نمی شد شاید اکنون یکی از پرافتخارترین 

آزادگاران ایران به شمار می رفت.
عباس جدیــدی در گفت وگو با رســانه ها 
گفته بود که بــا تغییر وزن قاســم پور او را 
مانند من در تیــم ملی خواهند ســوزاند. 

دارنده مدال برنز بازی های آسیایی ۱۹۸۶ 
ســئول در واکنش بــه این مطلــب گفت: 
چنین چیزی در خصوص کامران قاسم پور 
صــدق نمی کند. آنگونه که من شــاهد این 
موضوع بودم کــه جدیدی خــود نیز در به 
حاشیه رفتن، نقش داشــت. او یکبار متهم 
به دوپینگ شــد و مدالش را در سال ۱۹۹۳ 
از وی گرفتند. این اقدام باعث شــد تا او در 
بهترین دوران کشتی خود، ۲سال از کسب 
مدال جهانی دور بماند و پس از آن توانست 
با قدرت در رویدادهای جهانی و المپیک با 
قدرت ظاهر شــود و مدال های متعددی را 

بدست آورد.
فلاح ادامه داد: جدیدی پــس از ۱۹۹۷ نیز 
دوباره خود را به حاشیه برد و این گفته او را 
منطقی نمی دانم. از جدیدی می خواهم که 
این موضوعات را دیگر باز نکند و به مربیانی 
که آن دوره به او کمــک کردند احترام قائل 
شود و زخم های گذشــته نباید در شرایط 
موجود ســرباز کنــد. بهتر بود ایــن موارد 
۲۰ســال پیش بیان می شــد نه اینکه الان 
چنین حرف هایی مطرح شود. به طور قطع 
مربیان بــرای موفقیت او تلاش به ســزایی 

کرده اند و نیازمند آن اســت تا با این سن و 
سال قدردان این مربیان باشیم.

وی خاطر نشــان کرد: در خصوص کامران 
قاســم پور، او پشت خطِ شــش دانگ برای 
حســن یزدانــی در وزن ۸۶ کیلوگــرم به 
حســاب می آید. با توجه به اینکــه در این 
وزن یزدانی را داشــتم به درستی او در وزن 
۹۲ کیلوگرم قرار گرفت و توانســت ۲ نشان 
طلای جهانی را برای کشــورمان به ارمغان 
آورد.دارنده مــدال طلای جهانــی تورنتو 
گفت: بارها بیان کــردم که حضور او در جام 
جهانی بــدون محک زدن او از ســوی کادر 
فنی درســت نبود و می بایست پیش از آنکه 
او را در یک وزن بالاتــر قرار دهند، توانایی او 
را با چند کشتی گیر داخلی محک می زدند. 
با توجه بــه اینکــه در وزن ۹۷ کیلوگرم و 
المپیکی بــودن آن کشــتی گیران متعدد 
از جملــه مجتبــی گلیج، محمدحســین 
محمدیان و امیرعلــی آذرپیرا حضور دارند، 
می تواننــد از این نفــرات بهره مند شــود. 
استایل بدنی قاســم پور تا وزن ۹۲کیلوگرم 
جواب می دهــد و در اوزان بالاتر با توجه به 
اینکه سنگین تر شود، توانایی او نیز پایین تر 

خواهد آمد و بهتر اســت قبل از هر کاری او 
را در رقابت های کشــوری و انتخابی محک 
بزنیم تا آنکه بخواهیــم او را در یک رویداد 
معتبر و ســنگین مانند جام جهانی ارزیابی 

کنیم.
از  دیگــری  بخــش  خصــوص  در  وی 
صحبت های عباس جدیــدی که گفته بود 
»کادر فنی نقش ضابطیــن و کارگران دبیر 
را اجــرا می کننــد«، گفــت: صحبت های 
جدیــدی را تایید می کنــم. در حال حاضر 

تمام نفرات در راس کادرفنی با علیرضا دبیر 
یک دست و تابع سیاســت و نظرات رییس 

فدراسیون کشتی هستند.
دارنــده مــدال نقــره جهانــی ۱۹۹۵ 
آتلانتــا خاطر نشــان کــرد: زمانی که یک 
فدراســیون کارش را شــروع می کنــد در 
واقع سیاســت های خــاص مدیریتی خود 
را دنبــال خواهد کرد. تیم کنونی مســتقر 
در فدراسیون نیز ســال های متمادی با هم 

بودند و اکنون نیز کارها را پیش می برند.



ورش اصفهان دیدار دبیر قرارگاه جوانان گام دوم انقلاب استان با مدیرکل آموزش و پر

استان

اصفهان-مریــم مومنی  دبیر قــرارگاه جوانان 
گام دوم انقاب اســامی اســتان اصفهان و تعدادی 
از اعضای شــورای مرکزی این قرارگاه بــا مدیرکل 
آموزش و پرورش اســتان اصفهان دیدار و گفت وگو 

کردند.
حجت الاســام والمســلین علیرضا فقیهــی، دبیر 
قرارگاه جوانــان گام دوم انقاب اســتان اصفهان به 
همراه تعدادی از اعضای شورای مرکزی این قرارگاه 
با محمدرضا ابراهیمی، مدیــرکل آموزش و پرورش 

استان دیدار و گفت وگو کردند. 
در ابتدای این دیــدار علیرضا فقیهــی ضمن تبیین 
و تشــریح اهداف و برنامه های قــرارگاه جوانان گام 
دوم انقاب اصفهان اظهار داشــت: این قرارگاه بعد از 
صدور بیانیه تاریخی گام دوم انقاب اســامی توسط 
رهبــر معظم انقاب در کشــور شــکل گرفت و طبق 
اهداف و برنامه ها، در اســتان های مختلف نیز شروع 

به فعالیت کرد.
وی افزود: تبیین بیانیه گام دوم انقاب اسامی یکی 
از مهم ترین اهداف این قرارگاه است. عاوه بر این ما 
امروز نیازمند انسجام بخشی بیشــتر در بین جوانان 
انقابی اســتان هســتیم. ارتباط و تعامل با مجموعه 
آموزش و پرورش اســتان و ســایر نهاد های مرتبط با 
فرهنگ، در پیشــبرد اهداف این قرارگاه نقش بسیار 

اثرگذاری خواهد داشت.
در ادامــه پیمــان معینی، عضــو شــورای مرکزی 
و مســئول آموزش قرارگاه جوانان گام دوم کشــور 
نیز بــه بیــان دیدگاه هــا و پیشــنهادات پرداخت و 

گفت: از مدیــرکل محترم آموزش و پرورش اســتان 
در بکارگیــری جوانــان انقابی در ســطوح مختلف 

مدیریتی آموزش و پرورش تشکر می کنیم.
وی ادامه داد: یکــی از مهمترین مباحــث، خصوصا 
اتفاقــات اخیــر کشــور، فعالیت های محلــه محور 
اســت. ما بــه دنبــال معرفی محلــه  اســامی تراز 
انقاب اســامی در اصفهان هســتیم. بــا تحقیق و 
بررســی هایی که قبا انجام دادیم این نتیجه حاصل 
شــد که در محله هایی که امام جماعــت فعال حضور 

دارد، آسیب های اجتماعی بسیار پایین تر است.
معینی اضافه کرد: یکــی از مهمتریــن فعالیت های 
صورت گرفته از بدو تشــکیل قرارگاه، بحث آموزش 
است. اعتقاد ما این است دوســتان عضو قرارگاه باید 
با منظومه فکری مقام معظم رهبری آشــنا شوند و در 
اولین قدم از دو ســال گذشته دوره آشــنایی با طرح 
کلی اندیشــه اســامی در قرآن، از آثــار برگرفته از 
فرمایشــات رهبری و نیــز دوره تربیت مربــی بیانیه 

گام دوم را برگزار کردیم.
مدیرکل آموزش و پــرورش اســتان اصفهان ضمن 
خوش آمدگویی بــه حاضرین و اعــام آمادگی برای 
همــکاری آمــوزش و پرورش بــا این قــرارگاه ابراز 
داشــت: هر تمدنی توســط نیروی انســانی شــکل 
می گیرد. برای رشــد و پویایی تمــدن باید بر نیروی 
انســانی کار کرد. بیانیه گام دوم حضرت آقا به عنوان 
منشــور تمدن ســاز برای تحقق تمدن نوین اسامی 
و انقاب جهانی حضــرت ولــی عصر)ارواحنا فداه( 

است. 

وی اذعان داشــت: با این نگاه و افق دیــد، ما نیازمند 
نقش آفرینان )تمدن ســازان( هســتیم؛ لذا ما با این 
دید باید به نیروی انســانی نگاه کنیم. منشــأ تربیتِ 
بخش عمده ای از این نیرو، آموزش و پرورش اســت. 
هر کاری در ایــن زمینه انجام بدهیم، بایــد با نگاه به 

این هدف بلند و والا باشد. 
ابراهیمــی بیان داشــت: سلســه جلســات و دوره 
توانمندســازی و توسعه شــغلی معلمان در سرتاسر 
اســتان را از جوانان و نومعلمانی آغــاز کردیم که در 
ســال های اول خدمت هســتند. ارتقای معلمان در 
ایــن دوره ها، قطعا بر روند رشــد دانــش آموزان نیز 

موثر خواهد بود. در قــدم اول حدود 6 هزار نومعلم)با 
یک یا دوســال ســابقه( تا پایان ســال در این دوره 

شرکت خواهند کرد. 
وی تاکیــد کرد: محــور اصلــی فعالیت هــای ما در 
آموزش و پرورش منویات و فرمایشــات رهبر معظم 
انقاب اســت. بر این اساس، ســند تحول بنیادین را 
به عنوان قانون اساســی آموزش و پرورش می دانیم. 
همچنیــن بخشــی از جلســات شــورای آموزش و 
پرورش اســتان به عنوان بالاترین شــورای آموزش 
و پرورش را به اجرایی ســازی ســند تحول بنیادین 

اختصاص دادیم. 

سرزمین
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پرستان نشریات سراسری اسلامی خوزستان با سر

اهواز - محمــد مجدم   این نشســت با حضــور مجید منادی 
معاون فرهنگــی و رســانه اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســامی 
خوزســتان، مهرانگیــز بحیرایــی مدیر گــروه رســانه اداره کل، 
کارشناسان رسانه اداره فرهنگ و ارشاد اســامی استان و جمعی 

از سرپرستان نشریات سراسری در خوزستان برگزار شد .
منادی معاون فرهنگی و رســانه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسامی 
خوزســتان در این نشســت که به منظور حل مســائل و مشکات 
سرپرستان نشریات سراســری در استان برگزار شــد، اظهار کرد 
: در این مقطع زمانــی چند ماهه هــر کاری انجام شــده با همت 

دوستان عرصه رسانه بوده است .
منادی عنوان کرد : چندین دوره آموزشــی با محوریت موضوعات 
استان برگزار شد ، استان خوزســتان وسیع است و مسائل گسترده 

دارد از این رو بخش رسانه ها بسیار مهم است .
وی افزود : طی ایــن بازه زمانی بــا گروه های مختلف رســانه من 
جمله مدیران مســئول نشــریات اســتانی، موزعین و … نشست 
هایی داشــته ایم تا در هر حوزه دو یا ســه مورد بــه عنوان اولویت 
تعیین کرده و با همکاری همه دوســتان به نتیجه برســانیم که اگر 
این اتفاق بیفتد خداوند را شــاکریم، امروز در راستای حل مسائل 

سرپرستان نشریات سراسری در خدمت شما هستیم.
در ادامه سرپرســتان نشــریات به بیان مســائل و مشــکاتی که 
هرکدام بــه نوعی با آن هــا مواجه هســتند پرداختــه ، همچنین 
راه کارهایی را برای حل مســائل پیشــنهاد داده اند تــا با انجام و 
پیگیری آن ها از جانب اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســامی استان 

بخشی از مشکات آنها مرتفع گردد.

و در ترک فعل  شکایت از تخلفات وزارت نیر
احداث سد معشوره کوهدشت

خرم آبــاد  نماینده مردم کوهدشــت و رومشــکان در مجلس 
گفت: شکایتی نســبت به تخلفات وزارت نیرو در خصوص احداث 

سد معشوره کوهدشت به کمیسیون اصل ۹۰ ارسال شد.
محمد رضــا مبلغی در گفــت و گو بــا خبرنگار خبرگــزاری خانه 
ملت، با اعام این خبر گفت: در روزهای گذشــته به دلیل تخلفات 
شرکت توسعه منابع آب و نیروی ایران شــکایتی علیه وزارت نیرو 
تنظیم و به کمیسیون اصل ۹۰ ارسال شــد تا از این طریق تخلفات 

انجام گرفته پیگیری شود.
وی افزود: از مهــم ترین تخلفاتــی که می توان به آن اشــاره کرد 
ترک فعل و تخلفات صورت گرفته در ســد و نیروگاه تنگ معشوره 
بوده است چرا که در ســال 14۰۰ پیرو سفر ریاســت جمهوری و 
دســتور معاون اول رئیس جمهور مقرر شــد برای پیشــگیری از 
سیاب های خســارت بار و تامین آب کشــاورزی منطقه اقدامات 
لازم و قراردادهایی در این رابطه منعقد شــود اما وزارت نیرو سهل 

انگاری می کند.
نماینده مــردم کوهدشــت و رومشــکان در مجلس بیــان کرد: 
متاســفانه وزارت نیرو به هیچ کدام از تعهــدات خود در خصوص 
احداث سد معشــوره عمل نکرده اســت و تاکنون چیزی جز وعده 
از این وزارتخانه ندیــده ادیم بنابراین همین کم کاری باعث شــد 
تا شــکایت خود را نســبت به اغماض وزارت نیرو تنظیم کنم و به 
آن را به کمیســیون اصل ۹۰ ارائه دهم که امیــدوارم با این اتفاق 

اقدامات لازم برای احداث سد معشوره انجام گیرد.

مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای استان :
توسعه مهارت آموزی با اولویت اشتغال 

دانش بنیان در بوشهر دنبال می شود

بوشــهر - رضا حیدری  مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای استان 
بوشهر گفت: توسعه کارآفرینی و اشتغال دانش بنیان نیازمند توسعه 
مهارت آموزی در این استان اســت که با همکاری پارک علم و فناری 

خلیج فارس بوشهر این مهم مرتفع خواهد شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل آموزش فنی و حرفه ای اســتان 
بوشــهر، عبدالمجید دراهکی در نشســت با رئیس پــارک علم و 
فناوری خلیج فارس بوشــهر ،اظهار داشــت: طرح هــای کهاد و 
نخلســتان با هدف مهارت آموزی دانشــجویان و فارغ التحصیان 
دانشــگاهی در جهت ارتقــای ظرفیت اشــتغال پذیــری آنان از 
طریق اجــرای دوره های مهارتــی در حوزه نــوآوری، کارآفرینی 
فناوری های نوین یا دانش بنیان با همــکاری پارک علم و فناوری 

و دانشگاه خلیج فارس بوشهر در استان بوشهر اجرایی شدند.
وی بــا بیــان اینکــه ایجــاد ۵۰۰ هــزار فرصــت شــغلی برای 
فارغ التحصیان دانشــگاهی در ســطح کشــور با اجرای این طرح 
پیش بینی شده اســت افزود : با اجرای این طرح، دانش آموختگان 
دانشــگاه ها و مراکز آمــوزش عالی بــا بهره منــدی از دوره های 

آموزش مهارتی در حوزه های مختلف جذب بازار کار می شوند.

کرمانشاه  - حســنا فخارزاده  مدیر درمان 
ســازمان تامین اجتماعی اســتان کرمانشــاه از 
پیشــرفت ۳۰ درصــدی طرح توســعه اورژانس 

بیمارستان شهدا در کرمانشاه خبر داد.
پیشــرفت ۳۰ درصدی اورژانس بیمارستان شهدا 
در کرمانشاهمدیر درمان سازمان تامین اجتماعی 
اســتان با بیان اینکه اورژانس بیمارستان شهدا در 
مساحت ۳ هزار و ۲۰۰ متر احداث و توسعه خواهد 
یافت گفت: کار ســاخت این اورژانس تا پایان سال 

آینده به پایان می رسد.
میثم حجتی پور با اشــاره به راه انــدازی طرح ال، 
دی، آر بــاغ بیمارســتان حضــرت معصومه )س( 
کرمانشــاه با هشــت اتــاق مجهــز، در فضایی به 
مساحت ۷۲۰ مترمربع گفت: این زایشگاه در زمره 

مدرن ترین و مجهزترین زایشگاه های کشور است.
مدیــر درمان ســازمان تامین اجتماعی اســتان 

با اشــاره به اینکــه طرح های فراوانــی در حوزه 
مدیریت درمان تامین اجتماعی در دســت انجام 
اســت خاطر نشــان کرد: مدیریت درمان تامین 
اجتماعی استان کرمانشــاه در زمینه عملکردی 
پارسال رتبه نخست کشــور را به خود اختصاص 

داد.

کرمانشاه -حســنا فخارزاده  سرپرست غله و 
خدمات بازرگانی اســتان کرمانشاه از عقد قرار داد با 

1۳۲۵۵ کشاورز کرمانشاهی خبر داد
علی ملکشــاهی کشــت قــراردادی را از مهمترین 
برنامه هــای وزارت جهاد کشــاورزی در راســتای 
اصاح الگــوی کشــت و به تبــع آن شــرکت مادر 
تخصصی بازرگانــی دولتی ایران اعــام کرد و گفت 
: اســتان کرمانشــاه همواره به عنوان یکــی از قطب 
های بزرگ کشــاورزی در کشور شــناخته می شود 
و ســالانه با تولید مقدار قابل توجهــی گندم عاوه بر 
تامین نیاز مصرف داخل استان در تامین گندم مورد 
نیاز سایر اســتان های کشــور ، نقش پر رنگی دارد و 
امســال نیز برنامه ریزی خوبی که در راهکارکشــت 
قراردادی صورت گرفته اســت امیدواریم پیشــرفت 
چشــم گیری در اجــرای برنامه هــای کان دولت 
خدمتگزار و دســتیابی به هدف خودکفایی پایدار در 

تولید گندم مورد نیاز کشور برداشته شود .
سرپرســت غلــه و خدمــات بازرگانــی اســتان 
کرمانشــاه افزود : از زمان آغاز طرح تا کنون بیش 
از 1۳۲۵۵ کشاورز گندمکار در اســتان کرمانشاه 
با ســطح زیر کشــت 618۲۵ هکتــار در این طرح 
بزرگ مشــارکت داشــته اند و امیدواریم تا پایان 
کشــت امســال این رقم به بیش از ۹8 هزار هکتار 

افزایش یابد .
ملکشــاهی از مزایــای مشــارکت کشــاورزان در 
این طرح را بهره منــدی از تخفیــف در خرید کود ، 
میــزان آب بها ، ۵۰ درصــد تخفیــف در هزینه برق 
و دریافــت مبلغ 1۰۰ هــزار تومان هزینــه حمل به 
ازای هــر تن محصــول اعام کــرد و افــزود : عاوه 
بر ایــن مواردکشــاورزان گرانقدر از بیمــه مزرعه و 
مشــاوره های فنی و مهندســی رایگان نیز از سوی 
کارشناســان خبره ســازمان جهاد کشاورزی استان 

بهره مند خواهند شد .
این مقام مســئول همچنین اظهار داشت : شهرستان 
کرمانشــاه با ثبت بیش از 4۲۰۵ کشاورز و سطح زیر 
کشــت ۲۲6۲8 هکتار در کل اســتان حائز رتبه اول 
می باشــد و شهرستان های ســرپل ذهاب ، صحنه و 

هرسین در رتبه های بعدی قرار دارند .
ملکشــاهی در پایان ضمــن تشــکر از حمایت های 
ریاســت محترم ســازمان جهاد کشــاورزی و تاش 
هــای شــبانه روزی کارشناســان این ســازمان ، از 
کشــاورزان گرانقــدر که تــا کنون برای مشــارکت 
در این طرح بزرگ اقــدام ننموده اند خواســت تا با 
Kermanshah.gtc. مراجعه بــه آدرس اینترنتی

ir و بارگذاری اطاعــات خود در ســامانه کاربردی 
کشــت قراردادی گندم ، دولت را در اجرای این طرح 
بــزرگ و تحقق هــدف خودکفایی پایــدار در تامین 

گندم مورد نیاز کشور یاری نمایند .

شــهرری طی حکمی از ســوی احمــد خانی، 
رئیس شورای اسامی اســتان تهران ، مدیر روابط 
عمومــی و بین الملل شــورای اســامی اســتان 
تهران معرفی و منصوب شــد.در جلسه ای با حضور 
مهدی تاجیک معاون اجرایی و اداری و سعید نامداری 
مشاور عالی شورای اسامی استان تهران ، علی کیوانی 
قمصری بعنوان مدیر روابط عمومــی و امور بین الملل 
شورای اسامی اســتان تهران منصوب گردید .معاون 
اجرایی و اداری شــورای اســامی اســتان تهران در 
این جلســه ضمن تقدیر از خدمات شایســته سرکار 
خانم عاشورند مســئول اســبق روابط عمومی ، بر 
ارتباط بیش از پیش  و موثرتر با شــوراهای اسامی 
شهرستانهای استان تهران در راستای اهداف مقدس 
نظام جمهوری اسامی ایران توسط مدیر جدید روابط 
عمومی شــورای اسامی اســتان تهران تاکید نمود .   
شایان ذکر است علی کیوانی قمصری دارای سوابقی 

همچون ، عضو هیئت رئیســه خانه مطبوعات استان 
تهران ، بــازرس خانه مطبوعات اســتان تهران، عضو 
بسیج رسانه، مشــاور  مطبوعاتی و امور رسانه شورای 
اســامی اســتان تهران . روزنامه نگار و مدیر مسئول 
پایگاه خبری دقت نیوز، مشــاور رســانه ای شهرک 
صنعتی گلگون با مدرک مهندسی فناوری اطاعات 

است.

استان تهران

وابط عمومی و امور بین الملل شورای اسلامی استان تهران منصوب شدپیشرفت ۳۰ درصدی اورژانس بیمارستان شهدا در کرمانشاه مدیر ر

رشت   اســتاندار گیان با اعام راه اندازی ۲۰۰ 
واحد تولیــدی راکــد در بخش های کشــاورزی، 
گردشــگری و صنعتــی اســتان یکــی از اهداف و 
برنامه هــای راهبردی دولت مردمــی را حمایت از 
بخش تولید به ویــژه تولید دانش بنیان دانســت و 
گفت : تاش شــده تا با حمایت و فعال سازی مجدد 
واحدهای راکــد از ظرفیت موجود بهــره مطلوب 

گرفته شود.
اســدالله عباســی  در حاشــیه افتتاح نخســتین 
نمایشگاه کســب و کار گیان در جمع خبرنگاران 
بابیان اینکه حمایــت از تولید دانش بنیان به معنای 
فراموش کــردن صنایع پایــداری ماننــد صنعت 
فرش نیســت، افــزود: از تولیدات صنایع دســتی، 
دســت بافت و فناورانه روز حمایت می کنیم و تمام 
توان خود برای پشــتیبانی از تولیــد در بخش های 

بیمه ای و اشتغال گذاشته ایم.
وی ایــن نمایشــگاه را نمونه ای از دســتاوردهای 
مبتکران و نخبــگان گیانی ارزیابــی کرد و اضافه 
کرد: بایــد بــا نمایــش دســتاوردهای جوانان و 
نوجوانان این مــرزو بوم آنها را مورد تشــویق قرار 
داد تــا بدانند مــا همواره پشــت آنها ایســتاده و 

پشتیبان آنها هستیم.
عباسی ابراز امیدواری کرد: در ســالی که با عنوان 
تولید دانــش بنیان و اشــتغال آفریــن نامگذاری 
شــده در حوزه پارک علــم و فناوری تاش شــده 
از ظرفیت های بخــش های مختلف اســتان برای 

شکوفایی استعداد جوانان گیان استفاده شود.
معاون تجــارت و خدمات وزارت صنعــت، معدن 
و تجــارت کشــور نیــز گفــت : امســال در بخش 
تامین مالی 6۰ هــزار میلیارد تومــان تامین مالی 

زنجیره ای در بخش صنعت انجام شد.
علیرضا شــاه میرزایی در گفت و گو بــا خبرنگاران 
ادامه داد: در دولت ســیزدهم دفتری برای خدمات 
کســب و کار و زنجیره  کاملی که شــامل ۲6 رشته 
مختلف خدمــات کســب و کار اعم از مشــاوره و 

تامین مالی و غیره بود، ایجاد شد.
وی اضافــه کرد: برغم فضاســازی های رســانه ای 
دشمنان اســتقبال از نمایشــگاه خدمات کسب و 
کار که در آن فعالان و حامیان کســب و کار حضور 

دارند، بسیار مطلوب و قابل توجه است.
وی با بیــان اینکه گیــان از نظر زمانــی اولین 
استانی است که نمایشــگاه استانی کسب و کار را 
برگزار کرده اســت، گفت: پس از نمایشگاه ملی، 
گیان نخســتین برگــزار کننده این نمایشــگاه 
اســت و به لحــاظ رتبــه ای توانســته در برخی 

شاخص ها به عنوان اســتان برتر شناخته شود.
وی ادامــه داد: با وجــود برخی مشــکات موجود 
در اقتصاد کان کشــور که ناشــی از سیاست های 
دولت هــای پیشــین بــوده، در زمینــه رشــد 
سرمایه گذاری مادر در حوزه کســب و کار علیرغم 
رشد منفی سالهای گذشــته با افزایش خوبی روبرو 

بوده ایم.
وی گفــت : این رشــد در بخش صنعــت در زمینه 
ماشــین آلات 1۵ درصد و در بخش مشاوره ای ۲۲ 

شرکت بوده است.
نمایشــگاه کســب و کار گیــان از ۲1 تــا ۲۳ 
ئه  را دیماه با هــدف تبیین و تســهیل در روند ا
خدمــات مختلف حــوزه کســب و کار با حضور 
لمللی  1۰۳ غرفــه در محــل نمایشــگاه بیــن ا

گیان برگزار شد. 

گیلان
استاندار:

حدود ۲۰۰ واحد تولیدی راکد در گیلان راه اندازی شد

و در کشت قراردادی کشاورزان گندمکار کرمانشاه از استان های پیشر

کرمانشاه

کرمانشاه



با صدور مجوز از سوی بانک مرکزی
فعالیت صندوق سرمایه گذاری املاک و مستغلات 

بانک شهر آغاز خواهد شد
صندوق سرمایه گذاری املاک و مستغلات بانک شهر با صدور مجوز از 

سوی بانک مرکزی فعالیت خود را آغاز خواهد کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک شــهر، باتوجه به صــدور مجوز از بانک 
مرکزی فعالیت صندوق املاک و مســتغلات بانک شــهر طی روزهای 

آینده به صورت رسمی آغاز خواهد شد.
صندوق  املاک و مستغلات بانک شهر به سرمایه گذاران کمک می کند 
تا بتوانند واحدهای ســرمایه گذاری این صندوق را خریداری کرده و به 
جای خرید یک ملک به صورت مستقل، به صورت مشارکتی در بخش 

املاک فعالیت و سود دریافت کنند.
سرمایه گذاری در صندوق های  املاک و مستغلات بانک شهر علاوه بر 
بازدهی مناسب ریسک کمتری را متوجه دارندگان واحدهای سرمایه 

گذار می کند.
این گزارش می افزایــد، واگذاری املاک مازاد بانک شــهر یکی از مهم 
ترین دســتاوردهای راه اندازی این صندوق برای بانک است. استفاده 
از ظرفیت نهادها و ابزارهای بازار ســرمایه جهت واگذاری بهینه املاک 
بانک، ایجاد ارزش افزوده اقتصادی و تحقق ســود مناسب نیز از مزایای 

تأسیس صندوق املاک و مستغلات بانک شهر است.
شایان ذکر است، تحقق آثار مالی این موضوع برای بانک شهر منوط به 
تأسیس و فعالیت صندوق مذکور می باشــد که مراحل متعاقب آن در 
جریان پیگیری می باشــد که به محض تحقق به استحضار سهامداران 

محترم خواهد رسید.

وش اوراق گواهی سپرده مدت دار  فر
 ویژه سرمایه گذاری )عام( در شعب و باجه های 

وستایی پست بانک ایران بانکی ر
معاونت ســازمان و برنامه ریزی پســت بانک ایران، بخشــنامه فروش 
اوراق گواهی سپرده مدت دار ویژه ســرمایه گذاری )عام ( را به شعب و 

باجه های بانکی روستایی در سراسر کشور ابلاغ کرد.
به گــزارش اداره کل روابط عمومی پســت بانک ایران،  بر اســاس این 
بخشــنامه که بر اســاس نامه ۲۴۹۹۶۱/۰۱ مورخ ۱۴۰۱/۱۰/۷بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی صادر شــده اســت، فروش اوراق گواهی 
سپرده مدت  دار ویژه سرمایه گذاری )عام( به اشخاص حقیقی بالای ۱۸ 
سال مجاز است و نرخ این  اوراق گواهی ۲۳ درصد با سررسید یکساله و 
نرخ باز خرید قبل از سررسید ۱۰درصد اعلام شده و حداقل مبلغ خرید 
برای هر فرد یک میلیون ریال و همچنین فروش این اوراق به اشــخاص 

حقوقی ممنوع است.

 اعضای جدید هیئت مدیره بانک سینا 
انتخاب شدند

غلامرضا فتحعلی و مجیــد باجلان به ترکیب 
هیئت مدیره بانک سینا اضافه شدند.

به گزارش روابط عمومی بانک ســینا، مجمع 
عمومی عادی به طــور فوق العاده این بانک روز 
چهارشــنبه ۲۱ دی ماه با حضــور حداکثری 
دارندگان ســهام در ســالن اجتماعات بانک 
برگزار شــد و اعضای جدید هیئت مدیره این 
بانک انتخاب شــدند.در این مجمع که به صورت حضوری و آنلاین و با 
حضور مدیرکل دفتر امور بانکی و بیمــه وزارت امور اقتصادی و دارایی، 
نماینده ســازمان  بورس  و اوراق  بهادار و اعضای هیئت مدیره، معاونان 
مدیرعامل و مدیران این بانک برگزار شد، غلامرضافتحعلی، سرپرست 
فعلی بانــک و مجید باجلان با رأی صاحبان ســهام بــه عنوان اعضای 

جدید هیئت مدیره بانک سینا انتخاب شدند.
با برگزاری ایــن مجمع، هیئت مدیره بانک ســینا ترمیم شــد. به این 
ترتیب، غلامرضا فتحعلی، جعفر صفائی مزیــد، مجید باجلان، مجید 
هــادی و مهدی رزمــی اعضای هیئت مدیره بانک ســینا را تشــکیل 

می دهند.

 همراهی بیمه سرمد با پویش نوآوری 
بیمه مرکزی

بیمه ســرمد در همراهی با پویش نــوآوری بیمه مرکــزی جمهوری 
اســلامی ایران، به زودی از ســامانه آنلاین ارزیابی اســناد هزینه ای 

درمانی رونمایی می کند.
به گزارش روابط عمومی بیمه ســرمد، این شرکت که در حوزه خدمات 
نوآورانه و نویــن در صنعت بیمه، محصولات و خدماتی مانند ســامانه 
ارزیابی پروژه های بیمه ای، وب اپلیکیشــن بیمه ســرمد و اولین مرکز 
تماس ۲۴ ســاعته صنعت بیمه را راه اندازی کرده اســت، در راستای 
سیاســت رئیس کل بیمه مرکزی جمهوری اســلامی ایران در پویش 
سه شــنبه های نوآورانه و تاکید بر به کارگیــری فناوری های جدید در 
ارائه خدمات بیمه ای، سامانه آنلاین ارزیابی اســناد هزینه ای درمانی 
)نسخه چی( را طراحی کرده است. با راه اندازی این سامانه، بیمه گذاران 
بیمه سرمد می توانند اسناد هزینه های درمانی خود را به صورت آنلاین 
برای این شــرکت ارســال کنند و در جریان روند بررســی و پرداخت 

هزینه های درمانی خود قرار گیرند. 
ســامانه آنلاین ارزیابی اســناد هزینه ای درمانی )نسخه چی( با هدف 
افزایش سرعت رسیدگی به پرونده های خسارت درمان بیمه شدگان، 
افزایش شــفافیت مالی و همچنین افزایش رضایت مندی مشــتریان، 
طراحی شده اســت، تا کاربران در هر ســاعتی از شــبانه روز و در هر 
موقعیت جغرافیایــی بتوانند مــدارک و پرونده هــای درمانی خود را 

بصورت آنلاین ارسال کنند. 
یکی از مزیت های مهم این سامانه، جلوگیری از تقلب و تخلفاتی است 

که از معضلات جدی بیمه های درمان در صنعت بیمه است.

همزمان با سالروز تأسیس بیمه نوین
وش باران انتخاب شدند برگزیدگان جشنواره فر

شرکت بیمه نوین همزمان با سالروز تأسیس خود طی مراسمی از بیمه 
گذاران برگزیده و نمایندگان برتر فروش در جشــنواره باران با اهدای 

جوایز، قدردانی کرد.
به گزارش روابط عمومــی و تبلیغات بیمه نوین، در جشــنواره فروش 
ویژه باران این شرکت که از یکم لغایت ســی ام آذر ماه برگزار شده بود، 
۳ نماینده برتر در بخش فروش بیمه های عمر و ۳ نماینده برتر در بخش 
فروش بیمه های بدنه اتومبیل، آتش سوزی و مسئولیت، با اهدای جوایز 
نقدی مورد تقدیر قرار گرفتند.همچنین طی مراســم قرعه کشی که با 
حضور برخی مدیران و معاونان این شــرکت برگزار شد، برندگان ویژه 

این جشنواره  در بخش بیمه گذاران انتخاب شدند.  
مشتریان واجد شرایط در جشــنواره باران بر اساس شاخص هایی مانند 
میزان خرید و حق بیمه پرداختــی در دو گروه بیمه های عمر و ســایر 
محصولات بیمه ای ارائه شده در این جشنواره مورد ارزیابی قرار گرفتند 
که در هر گروه از مشتریان به قید قرعه یک برنده خوش شانس انتخاب 
شد.گفتنی است؛ این جشنواره که همچون ســایر جشنواره های بیمه 
نوین با هدف ارتقای بهره وری شبکه فروش، معرفی محصولات بیمه ای 
و گســترش فرهنگ بیمه و ایجاد شــرایطی جهت خریــد بیمه نامه با 
تخفیفات ویژه برای مشتریان، برگزار شد، توانست بسترسازی مناسبی 

جهت مشارکت هر چه بیشتر شبکه فروش و مشتریان، فراهم کند.

با جهش 27 درصدی نسبت به سال گذشته
رکورد مصرف گاز به ۷۰۰ میلیون متر مکعب 

نزدیک شد
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با اشاره به شرایط جوی حاکم بر کشور 
که منجر به افزایش شدید مصرف گاز شده است، گفت: مجموع مصرف 
گاز روز پنجشــنبه، ۲۲ دی ماه در بخش های تجاری و خانگی به حدود 
۷۰۰ میلیون متر مکعب رسیده است که نسبت به مدت مشابه پارسال 

افزایش ۱۵۰ میلیون مترمکعبی )۲۷ درصد رشد( را شاهد هستیم.
مجید چگنی اظهار کرد: با ورود سامانه هوای ســرد به کشور ما شاهد 
افت دما و ســرمای فراگیر در بیشــتر نقاط هســتیم، به طوری که در 
استان های شمال غربی و شرقی دمای هوا تا منفی ۲۸ درجه سانتیگراد 
رســیده، این از حیث فراگیری و ماندگاری ســرما در ۱۰ سال گذشته 

بی سابقه بوده است.
وی با بیان ایــن که به تبع کاهــش دما افزایش شــدید مصرف گاز در 
بخش های خانگی و تجاری را شاهد هستیم، تصریح کرد: امروز حدود 
۷۰۰ میلیون مترمکعب در بخش های خانگی و تجاری مصرف شده که 
در مقایسه با دوره مشابه پارسال در این بازه زمانی بیش از ۱۵۰ میلیون 
متر مکعب افزایش را نشان می دهد که معادل تولید ۶ فاز پارس جنوبی 

است.
مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران با بیان این که خوشــبختانه شاهد 
افت فشــار و قطعی گاز در کشــور نبودیم و همکاران ما در جای جای 
کشور آماده باش کامل هستند، افزود: با توجه به ماندگاری برودت هوا 
شرایط سخت تر و مصرف گاز افزایش می یابد، از این رو پیش بینی های 

و تمهیدهای لازم در این باره انجام شده است.
به گفته چگنی، بــا تلاش شــبانه روزی کارکنان صنعــت گاز فرآیند 
گازرسانی در حال انجام است و مردم عزیز هم هیچ دغدغه ای برای گرم 

کردن منازل خود نداشته باشند.
براســاس گــزارش شــرکت ملــی گاز، وی بــا تأکیــد بــر رعایت 
دستورعمل های صادره از سوی شــرکت ملی گاز ایران درباره رعایت 
الگوی مصرف، اظهار کرد: از هم وطنان و مشترکان عزیز خواهشمندیم 
که در اســتفاده از این نعمت الهی مصرف بهینه را به جد داشته باشند 
و شــرکت ملی گاز ایران را در رســاندن گاز پایدار به اقصی نقاط کشور 

به ویژه روستاهایی که در محاصره برف هستند یاری رسانند.
معاون وزیر نفت در امور گاز در پایان با اشاره پایش دمای اداره ها، گفت: 
از ابتدای این طرح تاکنون بیش از ۱۳۱ هزار مورد پایش دمای اداره ها 
انجام شــده که از این تعداد ۱۳ هــزار مورد اخطار دریافــت کرده اند و 

جریان گاز حدود ۲ هزار اداره نیز قطع شده است.

وزیر نفت: قطع جریان واردات گاز از ترکمنستان
افت فشار گاز در ۵ استان

وزیر نفت با اشاره به قطع گاز بعضی از استان های ترکمنستان در بخش 
خانگی تأکید کرد: از روز پنجشنبه )۲۲ دی ماه( سوآپ گاز ترکمنستان 
به صورت کامل قطع شده است، اما با تغییرهایی در خطوط انتقال گاز و 
اســتفاده حداکثری از ظرفیت تولید در جنوب تا این لحظه توانسته ایم 
اســتمرار در گازرســانی کشــور را حفظ کنیم. جواد اوجی در حاشیه 
بازدید از مرکز دیسپچینگ شــرکت ملی گاز ایران در جمع خبرنگاران 
با بیان اینکه هم اکنون در بیش از ۲۰ اســتان کشور دمای هوا به منفی 
۱۰ درجه رسیده اســت، گفت: تلاش می کنیم پایداری گازرسانی در 
کشور را به ویژه در استان های شمال شرقی و غربی حفظ کنیم؛ البته در 

بعضی از نواحی کشور با افت فشار روبه رو بوده ایم.

وی با تأکید بر اینکه حتی یــک درجه کاهش دما در منــازل و ادارات 
کشور می تواند در کاهش مصرف گاز در کشــور مؤثر باشد، اظهار کرد: 
طی روزهای اخیر با توجه به حساسیت موجود دفتر ریاست جمهوری، 
دفتر معاون اول رئیس جمهوری و وزارت کشــور، استانداران و دستگاه 
هــای ذی ربط به صــورت شــبانه روزی از کمیت و کیفیت اســتمرار 

گازرسانی در کشور گزارش دریافت کرده اند.
وزیر نفت با بیــان اینکه امروزه عمده سیســتم گرمایشــی در منازل 
مســکونی با اســتفاده از گاز کار می کنند، تصریح کــرد: از مردم عزیز 
تقاضا داریم با رعایت دمای بهینه )۱۸ تا ۲۱ درجــه( به ما در پایداری 
گازرســانی کمک کنند؛ از سوی دیگر از شــامگاه پنجشنبه در بخش 

سوآپ گاز ترکمنستان شاهد افت شدید گاز بوده ایم.
اوجی با اشاره به قطع گاز بعضی از اســتان های ترکمنستان در بخش 
خانگی تأکید کرد: از روز پنحشنبه واردات گاز از ترکمنستان به صورت 
کامل قطع شده اســت، اما با تغییرهایی که همکارانم در خطوط انتقال 
گاز اعمال کرده اند و استفاده از حداکثر ظرفیت تولید در جنوب کشور 

تا این لحظه توانسته اند استمرار در گازرسانی کشور را حفظ کنند.
وی با اشــاره به نگرانی خود از افت فشــار گاز در اســتان های خراسان 
شمالی، خراسان رضوی، خراسان جنوب، گلســتان و سمنان، یادآور 
شــد: در صورت همکاری مردم شریف کشــور و نیز به توجه به اقدام ها 
و تدابیر اندیشــیده شده ان شــاءالله بتوانیم این روزهای سرد را سپری 

کنیم.

استفاده از توانمندی زنان در عرصه های 
اجتماعی صنعت نفت

مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی ایران با 
اشــاره به اســتفاده از توانمندی زنان گفت: برای تبیین نقش زنان در 

صنعت نفت ایران باید همایش های بین المللی برگزار شود.
به نقل از شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران، جلیل 
ســالاری، معاون وزیر نفت با بیان اینکه وظیفه زنان شاغل در صنعت 
نفت وظیفه ای دو جانبه اســت، گفت: ما به عنوان کارگزاران نظام باید 
این نقش و وظیفه را ارج بگذاریم و قدردان تلاش شما هم در محیط کار 

و هم در مسئولیت در حوزه خانواده باشیم.
وی تاکید کرد: ما در مســائل کاری بحث جنسیتی را نداریم و تلاش ما 
این است که فضا ایجاد کنیم تا مدیران مجموعه از زنان باشند. سالاری 
گفت: در بســیاری از مســئولیت ها زنان به مراتب موفق تــر از آقایان 
هستند و در محیط های کاری تجربه نشــان داده که نقش بانوان بسیار 

ارزشمند است.
معاون وزیر نفــت افــزود: در صنعت پالایــش و پخش زنــان ایرانی 
جایگاه های بالایی در حوزه دانش بنیان ها، مهندســی، شــرکت های 
پیمانکاری و حتی ســاخت تجهیزات بار اول دارند. وی ادامه داد: باید 
همایشــی ویژه و مختص بانوان برگزار شــود و توانمنــدی زنان نظام 
جمهوری اســلامی به ویژه در حوزه پالایش و پخش را به رخ جهانیان 
بکشــیم. در این همایش هــا باید تلاش شــود تا نشــان دهیم در چه 
حوزه هایی چه دستاوردهایی داشتیم و به چه موفقیت هایی در صنعت 

نفت با وجود تحریم دسترسی پیدا کردیم.
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قیمت ربع سکه  یک میلیون تومان کاهش یافت

خ ارز چربید ور طلای جهانی بر نر  ز

خریدار  به دنبــال خبر عرضه ســکه در بورس 
کالا، حباب ربع ســکه یک میلیون تومان تخلیه 
شده که به نظر می رســد کاهش قیمت برای سایر 
قطعات سکه هم اتفاق بیفتد،   هرچند که به گفته 
نایب رئیس ســابق اتحادیه طلا و جواهر تهران از 
وضعیت یک هفته اخیر بازار سکه وطلای داخلی، 
باوجود کنترل نــرخ ارز و حتی کاهش آن در یک 
هفته اخیر، اما اثر افزایش قیمت هر اونس طلا در 
بازارهای جهانی که از ابتدای سال میلادی جدید 
آغاز شــده بر اثر کاهشــی نرخ ارز در بازار داخلی 
غالب شــده و افزایش قیمت  در بازار سکه و طلای 

دخلی را رقم زده است.
محمــد کشــتی آرای در رابطه بــا وضعیت یک 
هفته اخیر بازار ســکه و طلا داخلــی اظهار کرد: 
از ابتدای ســال جدیــد میلادی که حــدوداً دو 
هفتــه  از آن می گذرد، باتوجه بــه افزایش قیمت 
حامل های انرژی در جهــان، قیمت جهانی طلا 
نیز با افزایش همراه بوده اســت. از شــروع سال 
۲۰۲۳ تا امروز )طی دو هفتــه اخیر(، در مجموع 
۶۸ دلار قیمت هر اونس طــلا افزایش پیدا کرده 
است و تحلیل های جهانی بر این است که شرایط 
اقتصادی جهان بگونه ای اســت که این افزایش 

قیمت طلای  جهانی را رقم زده است.
نایب رئیس ســابق اتحادیه طــلا و جواهر تهران 
ادامــه داد: قیمــت هر اونــس طــلا در آخرین 
معادلات روز پنجشنبه و تا این لحظه، ۱۸۸۸ دلار 
بوده که به نســبت ابتدای هفته ۲۲ دلار افزایش 
یافتــه و هفته منتهی بــه ۱۶ دی مــاه،  ۴۶ دلار 
افزایش قیمت پیش آمد؛ همانطور که اشاره شد، 
در مجموع ۶۸ دلار افزایش قیمت در بازار طلای 

جهانی را شاهد بوده ایم.
این کارشناس بازار ســکه و طلا تصریح کرد: این 

روند صعودی قیمت طــلا در بازارهای جهانی در 
حالیســت که نرخ ارز در داخل در یک هفته اخیر 
تغییر چندانی نداشته و حتی در چند روز گذشته 
رو به کاهش گذاشــته اســت و بازار ارز متعادل 
شده است؛ اما اثر افزایش قیمت جهانی طلا از اثر 
کاهش و روند باثبات نرخ ارز بیشتر بود و منجر به 

افزایش قیمت سکه و طلا در بازار داخل شد.  
وی با اشــاره به اطلاعیه منتشر شــده پیرامون 
واگــذاری و عرضه ۵۰۰ هزار قطعه ربع ســکه به 
مدت ســه روز کاری از  امروز )شــنبه(  در بورس 
کالا گفت: اعلامیــه بانک مرکــزی در خصوص 
واگذاری ربع سکه از امروز شــنبه )  ۲۴ دی ماه( 
و به تدریج برای سایر سکه ها، سبب شد که حباب 
انواع ســکه و به ویژه ربع ســکه کاهش پیدا کند. 
به دنبال خبر این واگذاری، حــدود یک میلیون 
تومان حباب ربع ســکه کاهش یافت. پیش بینی 
می شود که در روزهای آینده باز هم تخلیه حباب 
انواع سکه ادامه دار شــود. نکته قابل توجه نیز این 
اســت که عدالت در توزیع و واگذاری سکه بسیار 
خوب رعایــت میشــود و دیگر از ســوداگری ها 
خبری نیست و افراد با نیاز واقعی اقدام می کنند؛ 
بنابراین با اجرای توزیع ســایر قطعات به تدریج، 

کاهش بیشتر حباب سکه قابل پیش بینی است.  
کشــتی آرای خاطر نشــان کرد: البته ادامه روند 
افزایش قیمت طلای جهانــی طبیعتاً تأثیر خود 
را بر قیمت ســکه و طــلا خواهد گذاشــت و این 
درحالیســت که نرخ ارز روندی نزولی پیدا کرده 
و از افزایش های بی رویه و هیجانی بازار کاســته 
شــده اســت؛ مدیریت جدید بانــک مرکزی در 
کنترل قیمت ارز تا این لحظــه نتیجه و عملکرد 
مثبتی داشته اســت.  نایب رئیس سابق اتحادیه 
طلا و جواهر تهــران در رابطه بــا آخرین قیمت 

مصنوعات طلا و انواع قطعات سکه و تغیرات آن 
نسبت به ابتدای هفته، گفت: در آخرین معادلات 
روزپنجشنبه ســکه تمام طرح قدیم ۲۰ میلیون 
تومان و سکه تمام طرح جدید ۲۱ میلیون و ۲۰۰ 
هزار تومان قیمت داشــت که حــدوداً ۹۰۰ هزار 
تومان هر یک از این دو، به دلیــل افزایش قیمت 

طلایِ سکه و نه حباب آن بوده است.  
وی افزود: نیم سکه با ۱۰۰ هزار تومان افزایش ۱۱ 
میلیون و ۹۰۰ هزار تومان تعیین قیمت شد. ربع 
ســکه با حدود یک میلیون تومان کاهش قیمت 
به دلیل عرضه آن از  امروز به تعداد بالا، در آخرین 
معاملات بازار، هفت میلیــون و ۷۰۰ هزار تومان 
دادوستد شد. سکه های یک گرمی بانک مرکزی 
بدون تغییر، چهار میلیــون و ۳۰۰ هزارتومان به 

فروش رسید.  
کشتی آرای گفت: همانطور که اشاره شد، با توجه 
به افزایش قیمت اونــس طلای جهانی، قیمت هر 
مثقال طلای ۱۷ عیار ۳۸۲ هــزار تومان افزایش 
هفتگی داشــت و به هشــت میلیون و ۲۷۷ هزار 
تومان رســید و هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز با ۸۹ 
هزار تومان افزایش به یک میلیــون و ۹۱۱ هزار 

تومان در آخرین معاملات روز گذشته رسید.  
این کارشناس بازار ســکه و طلا تصریح کرد: در 
مجموع بازار آرام بود و هیجانات کاذب در آن دیده 
نمی شد. در این هفته باتوجه به مناسب روز مادر و 
باتوجه به اینکه اعیاد ماه رجب و شعبان را پیش رو 
داریم، بنظر می رسد بازار از رونق خوبی برخوردار 
باشد و از حالت رکود در حال خارج شدن است؛ از 
همین روی بازار روال عادی دادوســتدهای خود 
را خواهد داشت و براساس شاخص های اقتصادی 
پیش خواهد رفت و قیمت کاذب، هیجان کاذب و 

تقاضای کاذبی را در بازار مشاهده نمی کنیم.

خریدار  نســخه جدید همراه بانــک صادرات 
ایران با قابلیت های به روزشــده برای استفاده از 
»چکنو« چک امن دیجیتال بانک صادرات ایران 

در دسترس متقاضیان است.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، این 
بانک به عنوان نخســتین بانک، امکان ارائه چک 
امن دیجیتال را عملیاتی کرده و نسخه جدید ۲,۵ 
اندرویــدی نرم افزار همراه بانک صــادرات ایران 
برای ارائه کامل خدمات »چکنو« بر روی ســایت 
رسمی آن به نشــانی: www.bsi.ir قرار گرفته 
است. متقاضیان استفاده از »چکنو« می توانند با 
نصب این نســخه از خدمات چک امن دیجیتال 

این بانک استفاده کنند.
همچنین نسخه جدید ۳,۳,۲ نرم افزار »هامون« 
برای تایید و ارائه گواهی امضــای الکترونیک در 

استفاده از »چکنو« روی ســایت بانک صادرات 
ایران بارگذاری شده و قابل نصب است.

تمامی مشــتریان بانک صادرات ایران که حساب 
جاری با دســته چک دارند، بدون نیاز به مراجعه 
به شــعبه می توانند با نصب نرم افزار همراه بانک 
برای فعال سازی و صدور دسته چک الکترونیک 
درخواست ارائه کنند. این دسته چک الکترونیک 
با نام تجــاری »چکنــو« در حال حاضــر برای 
مشــتریان حقیقی بانــک و با ۱۰ بــرگ صادر 

می شود.
 اســتفاده از »چکنو« همچنیــن نیازمند نصب 
نرم افزار »هامون« برای انجام امضای الکترونیکی 
است که با نصب آن بر روی تلفن همراه، عملیات 
غیرحضوری احــراز هویت انجام شــده و گواهی 
امضــای الکترونیکــی در اختیار مشــتری قرار 

خواهد گرفت. در حال حاضــر در بانک صادرات 
ایران به عنوان تنها بانک، عــلاوه بر ارائه خدمات 
فیزیکی چک، ارائه خدمات الکترونیک چک نیز 

راه اندازی شده است.
»تســهیل خدمات غیرحضوری چک )تقاضای 
دسته چک، صدور، انتقال به غیر، نقد کردن و...(«، 
»افزایش امنیت و کاهش ریســک در پرداخت«، 
»داشــتن الزامات قانونی چک کاغذی«، »امکان 
صدور و وصول چک در هر ســاعت از شبانه روز«، 
»ســرعت و دقت بیشتر در نقدشــوندگی نسبت 
بــه چــک کاغــذی«، »جلوگیــری از تحریف، 
مخدوش شــدن و مغایرت عدد و حروف نسبت 
به چک کاغذی« برخــی از مزایای »چکنو« برای 
مشــتریان و اســتفاده کنندگان از این محصول 

بانکی نوین به شمار می رود.

مسکن

سرپرست بانک مســکن با بیان 
اینکه روند انعقــاد قراردادهای 
طرح نهضــت ملی مســکن در 
این بانک با ســرعت بالایی انجام 
می شــود گفت: بانک مســکن 
تاکنون ذیــل قانون جهش تولید 
مسکن در مجموع از محل آورده 
متقاضیان و منابــع خود بیش از 
۴۵ هزار میلیارد تومان پرداخت 
کرده اســت.دکتر علی عسکری 
سرپرست بانک مسکن در گفت 
و گو بــا خبرنگار پایــگاه خبری 
بانک مسکن  هیبنا با بیان اینکه 
روند انجام عملیات اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن در این بانک 
با ســرعت مطلوبی در حال طی 
شدن است، گفت: طی مدت ۲۰ 
روز قــرارداد بخــش خودمالکی 
طرح نهضت ملی مســکن از ۶۴ 
هزار به ۶۶ هزار قرارداد رســیده 

اســت که ایــن خود 
نشــان دهنده آن است 
کــه انعقاد قــرارداد و 
تامین  اجرای  عملیات 
مالی طرح نهضت ملی 
مســکن در این بانک با 
سرعت بالایی در حال 

انجام است.
وی افــزود: طی مــدت ۲۰ روز 
قرارداد ۲ هزار واحد مســکونی 
در بخــش خودمالکی توســط 
بانک مســکن منعقد شده است 
که نشــان می دهد هر ۱۰ روز که 
شامل روزهای کاری و غیرکاری 
می شــود، قرارداد یک هزار واحد 
مســکونی در این بخش در بانک 
منعقد می شــود که بــه معنای 
افزایــش ۱۰۰ درصــدی انعقاد 
قــرارداد در بانک مســکن تنها 
در بخــش خودمالکــی اســت.

بانــک  سرپرســت 
مســکن اضافــه کرد: 
تاکنــون کار قــرارداد 
۶۶ هــزار و ۱۲۸ واحد 
مســکونی در بخــش 
بانک  در  خودمالکــی 
مســکن انجام شده که 
بیش از ۲۲ هــزار میلیارد تومان 
برای بانــک تعهد مالــی ایجاد 
کرده که از این میــزان ۱۳هزار 
و ۱۸۳ میلیــارد تومــان به انبوه 
سازان پرداخت شده است.دکتر 
عسکری با اشــاره به رقم اعطایی 
بانک مسکن در تامین مالی طرح 
نهضت ملی مســکن گفت: بانک 
مسکن در مجموع از محل آورده 
متقاضیان و منابــع خود بیش از 
۴۵ هزار میلیارد تومان پرداخت 
کرده که با توجه به انعقاد قرارداد 
۲۰۰ هزار و ۲۶۱ واحد مسکونی 

به مبلغ ۶۸ هــزار میلیارد تومان، 
این بانک ۷۱ درصــد از تعهدات 
مالــی قراردادهایی که در ســال 
اول اجــرای طــرح نهضت ملی 
مســکن منعقد کرده را پرداخت 
کــرده اســت.وی افــزود: بانک 
مســکن به عنــوان یــک بانک 
توســعه ای تخصصی تلاش دارد 
ضمن تامین مالــی طرح جهش 
تولید مســکن با سیاســت های 
تســهیلاتی خود زمینه تشویق 
بــرای  مســکن  انبوه ســازان 
اســتفاده از فناوری های نوین و 
صنعتی ســازی حوزه مسکن را 
فراهــم کند که در این راســتا به 
انبوه ســازانی که از فناوری های 
نوین و دانش بنیان در این حیطه 
اســتفاده می کنند تســهیلات 
متفاوتی نســبت به انبوه سازان 

عادی در نظر گرفته شده است.

ح نهضت ملی در بانک مسکن   سرعت بالای انجام عملیات تامین مالی طر
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